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Zajímalo by mě, jestli Druckera četl i Stan Shih, zakladatel tchajwanské společ-
nosti Acer, který jako první namaloval usměvavou křivku. To když si na vlastním 
byznysu všiml, že k přidané hodnotě vedou pouze dvě cesty, totiž koncepce 

a marketing. Přičemž koncepcí je v tomto případě myšlen především vývoj. 
Samozřejmě, že ten detail, jestli Shih Druckera četl, je zcela nepodstatný. O to pod-
statnější je to, co se oba pánové snažili světu sdělit. A o to smutnější je to, jak málo 
jim je v Česku přáno pozornosti.
Jestliže v devadesátých letech minulého století byla naše národní role na ekonomické 
mapě světa do značné míry determinována relativně pokročilou schopností vyrobit 
takřka cokoliv za ceny nesmírně vstřícné, čtvrtstoletí poté by jeden čekal, že budeme 
dále, že už tehdy jsme se začali snažit, aby nám ta role nezůstala nadlouho.
Nezačali. Omlouvám se tímto všem úspěšným českým firmám, které posunují světové 
trendy, sám jich znám desítky. Jejich výsledky ale nejsou plody systémové péče státu 
o naši budoucnost, jsou to jen a jen plody neutuchající energie, odvahy, zarputilosti 
a invence jejich zakladatelů a majitelů.
V době, kdy dynamika změn na všech úrovních a ve všech oblastech se řádově počítá 
na roky či dokonce měsíce, český vzdělávací systém drží na hliněných nohou mo-
narchistické podoby, kdy změna zrála v poklidu dvě tři generace. A věda a výzkum 
stále nejsou prioritou české vlády, byť ona tvrdí, že jsou. Jenže jen na vlastní provoz 
stát utratí za rok více než dvakrát tolik, než kolik za stejné období investuje do vědy 
a výzkumu. 
Takže touto optikou nahlíženo ani nepřekvapí, že miliardy lijeme do podpory umělé 
zaměstnanosti a nefinální výroby s nízkou přidanou hodnotou, stovky hodin strávíme 
debatami o hodnotě minimální mzdy. Věnujeme zkrátka veškerý čas modelům, kte-
ré – pokud vůbec kdy skutečně fungovaly – tak snad předevčírem. A na modely pro 
zítřek nám nějak nezbývá čas.
Možná je to věkem. Možná až v parlamentu budou sedět mileniálové, pomyslel jsem 
si. A pak mi došlo, že ten čas tak zatraceně letí, že oni už tam sedí. A nic. Takže ouha, 
když to nevyšlo s generací Y, budeme muset počkat na další písmeno. Nebo snad 
vidíte jinou cestu?  

„PodniKání Má dVě – a Pouze 
dVě – záKladní funKce: 
MaRKetinG a inoVaci. MaRKetinG 
a inoVace Plodí VýsledKy, VŠe 
ostatní jsou náKlady.“

editorial

PEtER DRucKER, RaKouSKý EKoNoM a SPISoVatEl (1909–2005)
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VáclaV Klaus: 
coVidismus je horší než coVid

XV. setKání rodinných firem –  
Praha, hotel marriott, 16. srPna 2021

XV. setkání vlastníků 
rodinných firem přivítal 
v srpnu pražský hotel 
marriott.
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Dopad pandemie na rodinné firmy, Jak se 
z regionu tvoří titáni a Covid – nová realita. 
To byla tři témata tří diskuzních bloků, v nichž 
se jako diskutující hosté sešli Jana Kremlová, 
Štěpánka Fiedlerová a Ladislav Náměstek, Tomáš 
Březina s otcem a synem, Miroslavem Jelínkem 
a Miroslavem Jelínkem mladším a odpoledne pak 
Václav Klaus, Miroslav Ševčík a Jiří Weigl.

  Petr Karban
  Erik Koritko

9

FeNoMéN



Setkání se uskutečnilo po roční pandemické pau-
ze, a tak první téma bylo logickým ohlédnutím 
za dopady pandemie na život rodinných firem. 

Příznačné bylo, že se nesčítaly pouze minusy. „Pande-
mie nás poznamenala, v něčem přibrzdila, mnohé zase 
naopak urychlila. Nebyla to jednoduchá doba, ale žád-
ná doba není jednoduchá, když budujete firmu od nuly. 
Chcete růst, ale to znamená život na vlnách. Nemůžete 
si říct, že chcete dodávat do jednoho Makra, musíte 
zvládnout všechny v Česku i na Slovensku. A to je pro 
malou firmu velká vlna. Když přijde, máte jen dvě mož-
nosti, naskočit, nebo ne. Pandemie byla také takovou 
vlnou. Jen příliš nebylo otázkou volby, zda naskočíte,“ 
řekla v úvodu Jana Kremlová, zakladatelka společnosti 
Alika, která je největším výrobcem oříšků, suchých 
plodů a souvisejícího sortimentu v Česku. A přitom to 
původně měla být vlastně jen malá pražírna kávy.
Jiný segment, nicméně podobný osud představil Ladi-
slav Náměstek, který z obchodního zastoupení jedné 
jediné značky jednoho jediného typu laboratorních 
přístrojů vybudoval rodinnou společnost Pragolab, 
která je předním dodavatelem vybavení vědeckých la-
boratoří pro organickou i anorganickou analýzu a podílí 
se i na řadě vědeckovýzkumných projektů. „Věda se 
nezastavila ani v pandemii, naše prodeje se nezasta-
vily, ale zastavily se kontakty s výrobci, zastavil se ten 
přirozený běh věcí a růst a vývoj, protože všichni vý-
robci zatroubili k pandemickému ústupu a schovali se 
doma. Dodnes tak není příliš možné trénovat techniky 
a obchodníky, učit se obsluhovat nové stroje. Zkoušeli 
jsme i prostředí virtuální reality, ale zjistili jsme, že naše 
cesta to není… Když se technik nedotkne hmoty, necítí 

přístroj v prstech, nemůže ho ovládat. Ale přes všechny obtíže jsme se nedostali 
do stavu, že bychom čekali a vyhlíželi, pořád bylo na čem pracovat,“ shrnul své pocity 
do pandemické reminiscence Ladislav Náměstek.

Přemýšlení se změnilo v konání
Štěpánka Fiedlerová, obchodní ředitelka společnosti Alika, slova obou majitelů 
doplnila svým pohledem z praxe: „Obchod, a je jedno, co prodáváte, je vždycky živý 
organismus a důležitý je osobní kontakt. To bylo něco, co v pandemii fungovat buď 
přestalo, nebo fungovalo obtížně. Na druhou stranu nás to donutilo začít se na ob-
chod dívat jinak. Museli jsme se naučit využívat online nástroje. Což není pouze otáz-
ka zvládnutí technologie, to je především problém, jak na dálku říci to, co chcete, aby 
vás na druhé straně pochopili stejně, jako kdybyste seděli u jednoho stolu. A pak jsou 
tu obchodní výsledky. Žádný plán s pandemií nepočítal a v začátku to vypadalo, že se 
zhroutil svět. Nezhroutil. Jen se změnil, změnili se i zákazníci. A my jsme si uvědomili, 
že se musíme začít ptát, jak se změnil. Museli jsme hledat nové možnosti, nová balení, 
nové příchutě… hledat nové segmenty. Přivedlo nás to třeba do lékáren, kde jsme 
předtím nebyli, ale lidé začali ořechy jako zdravou stravu poptávat právě v lékárnách. 
A samostatnou kapitolou je online svět, v němž se lidé chovají jinak. Nejsou to možná, 
nebo alespoň v našem případě to nebyly dramatické změny, ale je třeba zajímavé, že 
v e-shopech lidé dávají přednost většímu balení a více se zajímají o detaily. Byly to 
změny, které přišly velmi rychle a my jsme museli velmi rychle reagovat. To je asi můj 
nejcitelnější dojem z pandemie, protože o mnoha věcech, které jsme v uplynulých 
měsících realizovali, jsme už přemýšleli. Pandemie změnila přemýšlení v konání.“

Čísla v dobré kondici
Jak Alika, tak Pragolab se nemusely potýkat s dramatickým propadem tržeb jako 
třeba segmenty služeb, turistického ruchu, hotelů a restaurací. Počáteční pandemická 
panika, kdy nikdo nevěděl nic, se zklidnila, ztráty exportu kompenzoval domácí trh 
a obchodní výsledky obou firem vlastně vůbec nebyly špatné. „Obrat nám klesl o asi 
dvě procenta, což je nic. A narostla nám EBITDA, z čehož mám radost. Na druhou stra-
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nu z toho mám trochu strach, něco podobného jsme 
zažili v roce 2008, kdy se nám extrémně dařilo, a o rok 
později jsme byli, jedinkrát za třicet let, ve značné 
ztrátě. To mě drží pokorně při zemi. Na druhou stranu, 
tehdy nás položilo to, že tu nebyla banka, která by 
nám dokázala ošetřit kurzová rizika a doplatili jsme 
na propad kurzu. O pandemii jsme díky čínské kolegy-
ni, protože arašídy dovážíme takřka výhradně z jedné 
čínské provincie, věděli mezi prvními už na přelomu let 
2019 a 2020. Už v lednu jsme pro jistotu pojistili kurz 
na celý rok. Ale pořád jsme si říkali, to je Čína a my jsme 
Evropa. A odjeli jsme na dovolenou…“ 
Relativní klid nad výsledky potvrdil i Ladislav Ná-
městek: „Nebyl to zrovna nárůst, nemáme spotřební 
materiál, pohybujeme se v oblasti investičních přístrojů 
a otázkou tak bylo, jestli věda přeruší svou činnost, 
nebo ne. V Česku se to nestalo, na Slovensku letos 
ano. Naše činnost je poměrně hodně závislá na aktivitě 
a zájmu státu, není tajemstvím, že šedesát procent za-
kázek jde přes dotační nebo grantové tituly. V prvním 
roce pandemie možná podniky byly trochu opatrnější 
nebo zdrženlivější, investice odkládaly, ale letos si už 
uvědomily, že život se zastavit nedá a k investicím se 
vracejí. Víc nás to zasáhlo v servisu, který poskytujeme 
do mnoha zemí od Rakouska po Blízký východ. Ne-
představuje to sice velký objem peněz, ale je to velmi 
zajímavá komodita z pohledu kompetencí a kontaktů. 
Trochu ustrnuly i naše vlastní projekty, protože z mno-
ha důvodů byly třeba zavřené nejrůznější dílny, takže 
jsme nemohli pokračovat ve vývoji určitých zařízení, 
ale pokud jde o finanční výsledky, tak jsme nezazname-
nali žádný dramatický propad.“

Potraviny nejsou prioritou
Česko je exportně orientovanou ekonomikou, slýcháme na všech úrovních. A je to 
samozřejmě pravda. Otázkou ovšem je, nakolik stát export skutečně a prakticky 
podporuje. „V některých segmentech určitě ano, ale v potravinářství rozhodně ne, 
což platí celých třicet let, co podnikám. Máme zkušenost, že i když jsme se snažili 
nějakou cestu najít, výsledek byl by vždy stejný. My jsme potravinářství a pro nás 
nemůže žádná státní agentura nic udělat, nejsme v jejich tabulkách. Výjimkou jsou 
produkty s označením Klasa, jimž stát v posledních letech na některých evropských 
výstavách zajišťuje propagaci, ale to je jediné. A přitom si myslím, že v zahraničí 
Klasa nikomu nic neřekne, byť české potraviny a plodiny, jak vnímám evropský trh, 
mají velmi dobrý zvuk. Například český mák a české vlašské ořechy, to je oceňovaná 
kvalita, nejlepší na světě. Bohužel, je toho tak strašně málo, že to nestačí ani pro 
naše nejlepší české zákazníky, natož pro export. Takže stát nepodporuje ani vlastní 
pěstování takových plodin,“ posteskla si Jana Kremlová. „A přitom potraviny jsou 
velmi citlivé na vazby export – import a všechny minimálně evropské země si bilan-
ci těchto vazeb velmi hlídají. Když si uvědomíme, že drtivá většina obratu v potra-
vinách se realizuje přes hypermarkety, které nejsou jako řetězce v českých rukou, 
pak si dovolím říct, že určitou míru podpory si české potraviny od státu zaslouží,“ 
dodala Štěpánka Fiedlerová.

Podnikový výzkum je popelkou
Pragolab je firmou, která se nepohybuje příliš na exportním poli, o to víc se jí týká 
podpora vědy a výzkumu. „V České republice to není z pohledu podpory vědy 
a výzkumu určitě optimální, na druhou stranu nutno uznat, že je to stále k přežití. 
Katastrofální situace je v menších zemích, typickým příkladem je Slovensko, kde 
jsou vidět neduhy malých zemí, v nichž se třeba na rok zastaví veškeré granty. Ná-
sledek je devastující, vědci odcházejí za hranice,“ konstatoval Ladislav Náměstek 
a dodal: „Co v Čechách příliš nefunguje, je podpora podnikového výzkumu. Ten se 
soustředí spíše na drobné inovační kroky. Možná to souvisí i s tím, že drtivá vět-
šina velkých silných firem není v českých rukou a jejich vědeckovýzkumná centra 

dopolední blok 
zahájily jana Kremlová 
a štěpánka fiedlerová 
(alika) s ladislavem 
náměstkem (Pragolab). 
Po nich se na pódiu 
setkali otec a syn 
miroslavové jelínkové 
(dříve strojmetal 
aluminium) s tomášem 
Březinou (dříve Best).

co V Čechách 
Příliš nefunguje, 

je PodPora 
PodniKoVého 
VýzKumu. ten

se soustředí 
sPíše na droBné 

inoVaČní KroKy.

11

fenomén



za raketu, ale ta raketa mohla být dvojnásobná, možná 
trojnásobná, ale asi jsem to dělal dobře. Když si dám 
panáka, což už tedy moc nemůžu, ale když si ho dám, 
tak říkám, že jsem mistr světa. Protože jsem jediný 
podnikatel na světě v našem oboru, který se stal ve své 
zemi podnikatelem roku.“

Beton s přidanou hodnotou
Úspěch Tomáše Březiny stojí na poctivosti a tvrdosti 
k sobě i řemeslu. „Asi každý v Česku si někdy ve kbelíku 
zamíchal beton a tak máme pocit, že je to vlastně jed-
noduchá záležitost. Navíc byl tady beton degradován 
špatným betonem. Ona je to totiž super věda, málokdo 
třeba ví, že beton vydrží tři tisíce let, jak dokazují staré 
římské silnice. Takže já říkám občas ‚blbý beton‘, ale 
on zas tak blbý není. Dokázali jsme dělat věci, které tu 
nikdo neuměl. Jen jsme museli přesvědčit zákazníky, 
že to umíme stejně, a vlastně líp, než třeba Francouzi 
nebo Britové. A povedlo se, jsme jediná země východ-
ního bloku, kde zůstala betonářská výroba v domácích 
rukou. Ačkoliv tlaky byly, ve vlnách a trvale. Ale jinak 
jsem si těch třicet let užil. Růst je vždycky fajn a navíc 
růst se dá v případě firmy donekonečna. Problémy 
a krize samozřejmě byly, ale já si přece podnikání 
vybral dobrovolně. Moje práce byla zvládnout vše, 
i klacky, které pod nohy přilétaly zvenčí. Kdybych to 
nezvládl, nebyl jsem člověk na svém místě. A proč 
vlastně vůbec beton? Moje úvaha na začátku byla jed-
noduchou úvahou stavaře. Lákala mě výroba a tahle se 
dala stoprocentně zaúvěrovat, přičemž betonárka byla 
řádově levnější než cementárna.“

jsou obvykle v mateřské zemi. Pokusy vybudovat je tady, o několika vím, skončily 
nezdarem. Což je škoda, stejně jako je škoda, že nemáme ani silnější podporu 
patentů, což je velmi nákladná záležitost.“
Jeho slova potvrzuje i Jana Kremlová: „Inovovat se musí, když chcete přežít a krýt 
všechny investice ze zisku není snadné. Poprvé za třicet let, když odmyslím firemní 
školku, kde jsme na platy učitelek dotaci využili, jsme dosáhli na dotační podporu 
z programu Farmář a můžeme si dovolit automatizovanou linku na velkokapacitní 
balení. Na to se moc těšíme. Kdykoliv v minulosti jsme se o něco takového pokoušeli, 
končili jsme zadáním OKEČ nebo později CZ-NACE. Jinak je ale věda a výzkum u nás 
spíše zájmovou činností, spolupracujeme s Potravinářskou fakultou zlínské univerzity 
a podílíme se tak na zajímavých projektech, ale výsledky my přímo ve výrobě příliš 
nevyužijeme. “
Věcným závěrem prvního bloku byla slova Jany Kremlové, když zmínila, že si jako 
firma zvykli spoléhat na sebe a ne na stát. Jedinou reálnou pomocí státu, kterou si 
umí představit, jsou dlouhodobá pravidla. Jejich absence, to je bolest, na kterou česká 
vláda za třicet let nenašla lék.

Jak se rodí titáni
Vybudovat firmu, která je lídrem svého segmentu, to je poctivý kus práce. Vybudovat 
ji z nuly je o to složitější. A možná ještě složitější je vybudovat ji v regionu, který není 
v centru dění. Své o tom vědí jak Tomáš Březina, zakladatel značky BEST, tak Miroslav 
Jelínek a jeho syn, kteří jsou spojeni s podnikem Strojmetal Aluminium. V případě 
Miroslava Jelínka staršího jde dokonce o spojení padesátileté. Všichni tři byli hosty 
druhého dopoledního panelu, aby zavzpomínali nejen na začátky, ale na celou svou 
podnikatelskou cestu. A byť jejich začátky byly velmi rozdílné, osudy obou firem se 
v mnohém podobají.
Tomáš Březina lehce ironicky i lakonicky své podnikání shrnul do několika vět: „Kdysi 
dávno, krátce po revoluci, jsem za dvě stě tisíc od rodičů koupil pozemky v jedné zá-
padočeské vesnici. Pak jsem sehnal asi sto milionů a postavil jsem první fabriku, poté 
asi pětatřicet dalších. Proinvestoval jsem celkem pět miliard a pak jsem to všechno 
prodal. Establishment mě sice připravil o spoustu peněz, protože jsem to prodal 

odpolední blok 
byl věnován 
obecnějším otázkám 
současnosti – miroslav 
ševčík, Václav Klaus 
a jiří Weigl.
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Lídr, kterého nikdo nezná
Je to mezititulek možná trochu nespravedlivý, ale 
vlastně pravdivý. Strojmetal Aluminium je společ-
nost, kterou většina lidí v Česku nezná, přestože 
v ní Miroslavové Jelínkové vybudovali lídra svého 
segmentu, dodávajícího komponenty největším 
a nejprestižnějším firmám autoprůmyslu. „Ve fab-
rice jsem začínal v lednu 1972, tehdy měla pouze 
vojenskou leteckou výrobu. Sice jsme měli speciální 
produkci a schopnou výrobu, vždyť již v roce 1984 
jsme používali anglické roboty, nicméně export 
nula procent. Když jsem po padesáti letech končil 
a prodával svůj podíl, byl export stoprocentní. To 
jsem ale přeskočil vlastně celou moderní éru. Z pod-
niku jsem jako ředitel kvůli názorovým neshodám 
totiž ještě před listopadem musel odejít, nicméně 
po necelém roce jsem se mohl vrátit a zažil jsem ten 
totální zlom, kdy skončil vojenský výrobní program 
a podnik vlastně neměl co vyrábět. Zachránilo nás, 
že jsme Japoncům prodali pár unikátních strojů, 
těch japonských sedmnáct milionů nám pomohlo 
přežít. Stali jsme se státním podnikem a byli zařazeni 
do kuponové privatizace, kterou jsem odmítal 
a dodnes ji odmítám, protože to byly privatizace 
politická, nikoliv ekonomická. Nakonec se situace 
vyvinula tak, že podnik mohl být jako státní podnik 
zlikvidován, nebo jsem ho mohl koupit. Zvolil jsem 
druhou možnost,“ vzpomíná na své začátky Miroslav 
Jelínek. Se smutkem dodává, že banky ovšem nebyly 
ochotny koupi a rozvoj podniku financovat a muse-
lo dojít na privátní zdroje, které se později ukázaly 
být příčinou mnoha dílčích problémů. Pravdou je, 
že podnik si jeden čas předávaly různí majoritní 
vlastníci, často investiční fondy, s jediným cílem – 
výhodně koupit a ještě výhodněji prodat. To už ale 
byl rozběhnut nový výrobní program pro automo-
tive a Strojmetal jako akciovka se stal respektova-
ným dodavatelem prémiových značek. „Největším 
odběratelem byl Mercedes, kterému jsme dodávali 
podvozkové díly pro vozy vyšších tříd. Razil jsem 
Fordovy zásady, dělat co nejrychleji, za minimální 
náklady, se stoprocentní kvalitou a za maximál-
ní mzdy. Za pár let jsme celou fabriku přestavěli, 
investovali takřka dvě miliardy. Já jsem řídil strategii 
a obchod, syn automatizaci a technický rozvoj,“ říká 
Miroslav Jelínek, a syn jej doplňuje: „Byla to unikátní 
doba, vzniklo devět plně automatizovaných linek, 
se stodvaadvaceti roboty. Stali jsme se světovou 
dvojkou až jedničkou v oboru.“ Prosadit se ve velmi 
tvrdé mezinárodní konkurenci přitom vůbec nebylo 
jednoduché. „Zahraniční partner nám pootevřel dvíř-
ka do segmentu automotive, ale pak už to byla naše 
práce. Vývoj byl kompletně český, takže náš úspěch 
je společným dílem českých mozků a českých rukou. 
Automotive je tvrdě konkurenční prostředí a proti 
nám stáli velcí globální hráči. My jsme se ale orien-
tovali na složité, těžko vyrobitelné díly, a díky tlaku 
na inovace a kvalitu jsme svět převálcovali,“ uzavírá 
téma Miroslav Jelínek mladší.

Klíčový faktor úspěchu
Jak Miroslav Jelínek, tak Tomáš Březina byli v minulých letech hosty konference 
Klíčové faktory úspěchu, závěrečná otázka pro všechny byla tedy zřejmá. „Jako člověk 
odpovědný za strategii a technický rozvoj jsem vždycky razil heslo ‚Dělejme to jinak 
než ostatní!‘ a právě ta vlastní cesta mohla být tím rozdílovým faktorem. Vždycky se 
nám to vyplatilo,“ odpovídá Miroslav Jelínek mladší a jeho otec doplňuje: „Tím prvním 
činitelem, který rozhodoval, byla stoprocentní kvalita. Tedy automatizovaná výro-
ba a v kontrole pouze ženy, protože ty mají lepší oči. Měli jsme pět vrácených kusů 
na milion vyrobených, tím se nemohla chlubit žádná jiná firma.“
Tomáš Březina přidává svůj pohled: „Neustálé inovace a trvalá kvalita. Ta je klíčová, 
ale dělají ji lidé. Vždycky jsme měli ty nejlepší stroje, ale stroje může mít každý. Roz-
hodující jsou lidé. Bez skvělých lidí neuděláte nic. Není pravda, že takoví lidé nejsou. 
Jsou, ale je těžké je najít, je těžké je motivovat a je těžké jim důvěřovat. A pravidlo, že 
se máte obklopovat lidmi lepšími, než jste sám, stoprocentně platí. Když se obklopíte 
horšími, budete to mít možná pohodlnější, ale bez výsledků. Zažil jsem to i ve vlastní 
firmě, povedlo se to mé ředitelce, a proto jsem se do vedení potřetí vrátil. “ 
Hosté druhého panelu byli příkladem, že zvuk, který měl český průmysl v meziváleč-
ném období, byť ztratil na hlasitosti, by pořád mohl světem znít slyšitelně. „Nevěřím 
na zlaté české ručičky. Jednak ve velkém světě nás nikdo nebere jako součást střední 
Evropy, ale té východní. A pokud chcete jako česká firma uspět třeba ve Spoje-
ných státech, tak určitě můžete. Když budete mít německé vlastníky. Na německou 
ekonomiku totiž svět slyší, na rozdíl od té české. Od nás chce tak maximálně železo. 
Německý parní válec jede zdánlivě pomalu, ale jede pořád. Český způsob, dnes se 
ztrhat a zítra se ožrat, to nikam nevede,“ oponoval závěrem panelu s typickou mírou 
sarkasmu Tomáš Březina.

Debata tří ekonomů
Odpolední blok patřil především aktuálním společensko-ekonomickým otázkám 
v obecnější rovině a jeho obsazení bylo výmluvné: vedle prezidenta Václava Klause 
usedli ekonomové Miroslav Ševčík a Jiří Weigl. Šlo tedy vpravdě o debatu tří eko-
nomů na nejvyšší úrovni. Protože s prezidentem Václavem Klausem připravujeme 
rozhovor pro zimní vydání magazínu Be the Best, připomeňme si závěrečný panel 
tedy pouze krátkou citací z takřka dvouhodinové debaty. „Od počátku velmi strikt-
ně rozlišujeme čistě medicínský aspekt od aspektu společenského. Oba aspekty lze 
jednoznačně charakterizovat. Covid je nemoc, která postihuje člověka. Covidismus je 
ideologie, která se pokouší zneužít epidemie k zásadním, radikálním změnám ve spo-
lečnosti, je to nemoc, která postihuje společnost. A jsme přesvědčeni, že covidismus 
má mnohem více devastující účinky. Společnost Západu, včetně té naší, je společnost 
nemocná, o tom jsem přesvědčen. Je zcela zjevné, že je zasažena celou řadou ismů, 
celou řadou škodlivých ideologií, mezi které patří i progresivismus i zelená ideologie, 
která ničí svět, když hlubokými regulacemi zásadně potlačuje standardní ekonomický 
vývoj. Toho všeho se děsím a snažím se s tím bojovat. Covidismus jen urychluje ten-
dence, které v západní společnosti už probíhaly spíše ve dvou než v jednom posled-
ním desetiletí,“ řekl Václav Klaus.  

sPoleČnost záPadu, VČetně 
té naší, je sPoleČnost 

nemocná, zasažena celou 
řadou šKodliVých ideologií.
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Obrana prOti OtESÁnKOVi

   Robert Fischer, vedoucí obchodní sekce Nobless Czech        archiv Nobless Czech

Inflace nejen v České republice v posledních měsících výrazně roste. 
Spotřebitelské ceny se meziročně navýšily o 4 procenta a hranice, kterou 
nám dnes analytici předpovídají pro konec roku, je 5 procent. A nebylo 
by překvapením, kdyby byla i překonána. Nic zkrátka nenasvědčuje tomu, 
že by v brzké době měla být situace lepší.

Hrozba hyperinflace
Navíc celá problematika je trochu složitější, než se 
na první pohled zdá. Pojďme se tedy podívat hlouběji 
pod povrch. Peníze raketově ztrácejí svoji hodnotu. 
A to nejen ty špatně investované, ale také ty, které 
máme ve svých bankách na běžných účtech, v hoto
vosti nebo dluhopisech. A může za to právě inflace. 
A překvapivě nejen spotřebitelé, ale i státy, respektive 
vlády jednotlivých států. Pod heslem záchrany a udrži
telnosti ekonomiky dochází v současné době k velké
mu ředění peněžní zásoby. Kupní síla měn tak logicky 
klesá a klesat bude, dokud takto státy budou pokra
čovat. Jak státy ředí své peněžní zásoby? Jednoduše 
tisknou nové peníze. Vlády se celosvětově předhánějí 
a neustále přicházejí s novými podpůrnými balíčky 
a záchrannými opatřeními na udržitelnost, centrální 
banky obchodují a nakupují dluhopisy. Díky tomu na
příklad bilance centrální americké banky FED v loňském 
roce jen v průběhu tří měsíců stoupla o 3 biliony dolarů 
a likvidní peněžní zásoba v USA stoupla o 20 procent! 
Pro lepší představu, od konce února minulého roku 
do května minulého roku přibylo v USA více likvidních 
peněz, než jich v roce 1997 vůbec existovalo.
Co se stává s hodnotou peněz, když vlády její hodno
tu masově ředí, je nasnadě. Logicky klesá. Za stejnou 
nominální hodnotu jako před pár lety si už rozhodně 
nekoupíme stejné množství hmotných aktiv. A pokud 
se podíváme v číslech na historický vývoj dolaru a jeho 
kupní sílu, zjistíme, že celkový propad je v současné 
době již více než 95 procent. Pokud doufáte, že ostat
ní měny jsou na tom lépe, tak bohužel nejsou.

Složitý svět investic
Aby to však nebylo jednoduché, do hry vstupují svou 
vinou i banky, inflace už se pomalu projevuje také na ce
nách aktiv. Mnohem výrazněji se již objevuje pojem in
flace aktiv u hodnoty investic. Naše peníze v bance totiž 
jen tak neleží, ale banky i jiné ekonomické subjekty tyto 

Takto vysoká inflace překvapuje téměř všechny. Od investorů přes bankéře, a to 
nejen v Česku. Centrální banky sice mají snahu inflaci částečně řídit a držet 
na únosné míře, ale jak můžeme na současné situaci vidět, nedaří se jim. Hnacím 

motorem inflace jsou totiž de facto spotřebitelé. Ti se však paradoxně často chovají 
tak, že růst cen ještě přiživují, což jsme mohli vidět právě v USA, kdy hranice inflace 
dosáhla hodnoty 5 procent!
Bankéři často používají tvrzení, že mírná míra inflace je pro ekonomiku prospěšná 
a asi i většina z nás bude souhlasit, že mírná inflace není pro náš majetek velkou ztrá
tou. V podstatě jsme si na ni zvykli. Ovšem co znamená slovo mírná? Definice chybí, 
názory se různí. Jisté je, že současnou míru inflace už za mírnou nepovažuje nikdo. 

Diamantový tým nobless Czech: zleva Oldřich 
platil, robert Fischer a Marek Sváta

14

fenomén



prostředky samozřejmě za účelem zisku investují. A to pochopitelně tlačí nahoru ceny 
takřka všech investičních nástrojů. Opět je krásným příkladem USA, kde byl v loňském 
březnu v průměru růst cen akcií na nule. Poté FED oznámil masivní nákupy a ceny akcií 
stouply o 35 procent nahoru. I zlato v té době stouplo o přibližně 15 procent. 
„Svět jednoduchých výnosů se v dohledné době podle předpovědí nevrátí, zatímco 
inflace je tu teď a sežere všechny, kteří se proti ní nezajistí nějakým výnosem,” uvedl 
nedávno ekonom úspěšné investiční skupiny Natland Petr Bartoň.
Odpovědí na současnou hrozbu inflačního otesánka jsou investice. Většina lidí se 
jich ale bojí, mají pocit, že jim nerozumějí a že jsou pro ně příliš velké či nebezpečné. 
Základní rada proto zní: investovat do toho, čemu rozumíme, v co věříme nebo co 
má dlouhodobě prokazatelné výnosy. A vždy doporučuji dívat se spíše do minulosti 
a sledovat skutečný vývoj toho, do čeho hodláte investovat, spíše, než abyste věřili 
slibům o jistém výnosu do budoucna.
To nejjednodušší dělení investic z hlediska rizika a výnosu vystačí se třemi katego
riemi. Snaha o rychlé zbohatnutí zpravidla přináší vysokou míru rizika a dokonce mož
nost o úspory přijít. Takovým příkladem mohou být právě moderní kryptoměny. Malé 
výnosy s nízkou mírou rizika zase nemohou pokrýt ani míru současné inflace. Dobrým 
příkladem může být spořicí účet v bance, na kterém vydělává především banka, která 
díky takto zapůjčenému kapitálu dále investuje, za což střadateli nabízí tak malý roční 
výnos, že úspory díky inflaci i tak ztrácejí na hodnotě. A pak je tu zlatá střední cesta, 
jistota s reálným růstem.

Účinná ochrana existuje
Pokud hledáme řešení jistoty, měli bychom se 
podívat po něčem, co historicky vždy fungovalo, 
drželo hodnotu a kolísání hodnoty nebylo tak 
výrazné. Ano, výnosy nebudou pravděpodobně 
nijak závratné, ale budou téměř jisté a přede
vším zajistí majetek proti každoročním nárůstům 
inflace. 
Dnes značné množství lidí vkládá důvěru právě 
ve svůj stát a jeho dluhopisy. Už jsme si ale řekli, 
že stát je jedním z viníků inflace, i když to nerad 
slyší. Marketingový argument zní, že úrok je pře
ce nastaven 0,5 procenta nad spotřebitelskou 
inflací. Problém je, že vinou ředění peněžních 
zásob ztrácejí naše úspory dál raketově na hod
notě. Zatímco jsou tu aktiva, která porostou 
možná i o několik desítek procent. Obecně umě
ní, drahé kovy a diamanty. Jsou totiž díky své 
vzácnosti nezávislé na aktuálním ekonomickém 
cyklu i trhu. 
Zlato nebo stříbro zná téměř každý a patří v této 
oblasti mezi nejběžnější investice. Méně známou 
variantou, zvláště v Česku, jsou diamanty. Hod
notově jsou velmi stálé, respektive trvale růstové. 
Jedním z důvodů je i skutečnost, že jejich ložiska 
postupně ubývají a do budoucna lze očekávat 
spíše růst cen. Jejich speciální kategorií jsou pak 
investiční diamanty, jejichž hodnota už nebu
de dosažitelná pro drobné střadatele, nicméně 
pro dlouhodobé zhodnocení volného kapitálu 
mohou být velmi vítanou variantou. Historický 
vývoj jejich cen je dlouhodobě skutečně příznivý 
a v dobách krize jejich hodnota často naopak ros
te oproti většině známých způsobů investování 
formou fondů či bank.
Z dlouhodobého pohledu jsou zkrátka nejlepší 
ochranou proti inflaci hmotné investice a investi
ce, které nesouvisejí nijak s burzou. A diamanty si 
na tomto žebříčku příležitostí stojí velmi dobře.  
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Rohlíky na sto let
Jan Syrový a Jakub Veselý. Dva mladí muži, z nichž první má na starosti obchod, 
druhý výrobu. A Jan postupně od majitelky společnosti Trustav Jany Novákové 
přebírá s úkoly především pravomoci a kompetence, samozřejmě za pomoci Jakuba, 
který přebírá řízení dřevovýroby. I tak může vypadat hledání druhé generace.

  Petr Karban 
  David Kraus a archiv Trustav

Jak vám funguje triumvirát?
Jn: Já myslím, že skvěle, Honza je extrovert, Kuba 
spíš introvert a já jsem já, trochu blázen… Což je fajn, 
protože kdybychom navzájem byli svoje kopie, tak se 
asi zabijeme. Každý vlastně doplňujeme, co druhému 
chybí nebo ještě neumí…
JV: Já jsem ale stejně nejspokojenější ve výrobě, kde 
kreslím a vymýšlím věci s našimi lidmi v Děčíně pro vý
robu replik původních oken a dveří. Obchodní jednání 
pro mne moc nejsou…
Js: A mne baví práce s lidmi, rád potkávám nové lidi 
a naopak mne obchod baví…
Jn: Kuba je šťastný ve výrobě, kde tvoří technické věci 
a stará se kompletně o výrobu, jediné, co mu vlastně 
„vytknu“, je, že je pracovitý a má snahu udělat vše ra
ději sám. Ale učí se pomalu, ono Rozděl a panuj… I když 
nás je tak málo, že musíme pořád přidávat i to Pracuj.
JV: Já mám rád zaběhnuté věci, to Honza umí někdy 
udělat z nemožného možné. 

To mi zkuste vysvětlit…
JV: Podstata naší výroby je ruční práce a v podstatě 
každé okno je originál. To se někdy dostanete do situ
ace, kdy opravdu děláte něco, co jste nikdy nedělal ani 
neviděl, nemáte kde se poučit. Pustíte se do projektu 
a až ve výrobě zjistíte, že jdete špatnou cestou. Musíte 
to prostě vymyslet.

Jan syrový 
a Jakub Veselý
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ČásteČný nedostatek mateRiálu mnozí 
Využili, Vlastně spíš toho někteří  

zneužili. a Je nedostatek Všeho, Všichni 
se boJí a to žene poptáVku zase nahoRu, 

pRotože Vzniká pocit, že dnes koupíte 
možná dRaze a těžko, ale zítRa nemusíte 
koupit Vůbec. a pRoto i my Jsme nakoupili 

zásoby na půl Roku až Rok dopředu…
Jana Nováková 

Js: Stalo se jednou, že jsme dostali malou, ale 
hodně zajímavou zakázku na okna. Architekt řekl, 
co si představuje, my jsme to vymysleli, ale při tom 
promýšlení jsme na jeden malý, ale podstatný  detail 
zapomněli a okna byla sice hezká a vypadala dle 
představ architekta, ale nefungovala, jak měla. Takže 
jsme svolali „krizový štáb“ složený z nás dvou a na
šich truhlářů a museli jsme vymyslet jiný detail tak, 
aby okna fungovala tak, jak měla. A fungují a jsou 
krásná…
Jn: Takže od jisté doby s velkou pokorou a nadsázkou 
říkáme, že vyrobíme i to, co je nereálné, protože to 
vymyslíme tak, aby to reálné bylo.

Co je vlastně na oknech a dveřích tak složitého?
Jn: Teď jste přesně řekl něco, co je v povědomí 
mnoha lidí. Okna a dveře jsou v rámci domu a bytu 
někdy technicky opomíjená součást. Ale je to také 
stavební výplň, která může stavbě kvalitativně 
pomoci nebo jí také ublížit. Hlavně se o ně musí 
pečovat a udržovat je jako jakýkoliv jiný technolo
gický prvek, který používáme a chceme co nejdéle 
zachovat jeho vlastnosti.

Když jsme tak začali tím, co se kdo učí, učí se něco 
i paní majitelka?
Jn: Jo. Já se učím více využívat analýzy…

Úplně vám nevěřím, že s ekonomickým vzděláním 
a po více než třiceti letech podnikání neumíte 
analýzy…
Jn: Umím, ale vlastně jsem je nikdy moc nevyužívala, 
zaprvé jsem dost intuitivní a hodně rychlá v rozhodo
vání, někdy až moc, a hlavně jsem dělala ve své firmě 
skoro vše – zaměřování, přípravu výroby, ekonomiku 
a obchod, marketing… Teprve teď, když „moji kluci“ 
přebírají tyto činnosti, mohu využít více svého ekono
mického vzdělání a zavádět systém a analýzy, které 
jsou pro řízení firmy přínosné a důležité. Ale svoji intuici 
využívám pořád…

Intuitivní rozhodování, to prý je rozdíl mezi českým 
a slovenským podnikatelem…
Jn: Tak jsem trochu Slovenka? Asi…

Když jsme tu seděli před časem, bavili jsme se 
o tom, jak jste byli prozíraví a nakoupili za milion 
dřevo. Situace se nelepší, už nechybí pouze dřevo. 
A ceny letí vzhůru. Jak to zvládáte?
Js: Máme ve skladu materiálu za více než devět milio
nů, z toho dřeva za pět milionů. Zrovna včera jsme 
zásoby dopojišťovali. Dnes už nenakupujeme s otázkou 
„Za kolik to máte?“, ale s otázkou „Kolik toho máte?“ 
Jn: Leckteré velké firmě mohou připadat naše zásoby 
i tak malé, ale my jsme byli zvyklí kupovat materiál 
na zakázku. Skladové zásoby jsou mrtvé peníze, učili 
mě na škole a je to tak. Když jsme začínali, kupovali 
jsme barvy po pěti litrech. Později po dvaceti, pak 
přišly sudy. Dnes? Kupujeme barvu v kontejnerech 
po tisíci litrech.

Vyplatí se to?
Jn: Vzhledem k situaci myslím, že bohatě. Ale pravda je, že kdysi jsem velmi obdivo
vala Forda, když se chlubil tím, že má pouze čtyřhodinové zásoby. Když jsme začínali, 
dělali jsme to skoro stejně, zásoby byly na zakázku. Jenže kdybychom to chtěli prakti
kovat dnes, asi bychom tu už nebyli.
Js: Stačí se podívat na automobilky, odstavují výrobu nebo jim stojí desetitisíce ne
hotových aut na letištích kvůli nepatrné součástce.
Jn: Systém justintime funguje jen, když je svět v pořádku. Ale on v pořádku evidentně 
není.

Co je podle vás důvodem té situace?
Jn: Nejvíc souhlasím s ekonomem Mojmírem Hamplem, že je to poptávková inflace. 
Částečný nedostatek mnozí využili, vlastně spíš toho mnozí zneužili. A je nedostatek 
všeho materiálu, všichni se bojí a to žene poptávku zase nahoru, protože vzniká pocit, 
že dnes koupíte možná draze a těžko, ale zítra nemusíte koupit vůbec.

U některých materiálů, typicky dřeva, to ale může být jako u vepřového – 
v Česku není, protože ho raději vyvezeme za vyšší cenu do Německa.
Jn: To je obecný problém. Ale slyšela jsem, že třeba Němci se právě současnému 
nárůstu cen dřeva brání tím, že limitují nebo snižují nebo dokonce na čas zastavují 
odběry, a tím udržují dodavatele v určité nejistotě a nedovolí jim zvyšovat ceny. Ale 
jedna paní povídala?? Nevím, se dřevem neobchodujeme…

Podnikání teď, to je takový poker…
Js: Trochu. Teď kupujeme všechno, co koupit lze.
Jn: Jediné, co nemůžeme koupit, je sklo. Sklo objednáváme až podle konkrétních 
oken, a to opravdu dopředu u zakázkové výroby nejde. Ale jinak? Například i těsnění 
kupujeme na kilometry.
Js: Poslední objednávka byla Děčín – Ústí, myslím. Asi dvacet kilometrů.
Jn: Nechci si stěžovat, ale není dobrá doba.

Vrátí se čas, kdy bude svět v pořádku?
Js: Ne…
Jn: Já doufám, že ano, ale ráda bych se toho ještě dožila.

Pro vás je to ale vlastně dobrá situace, s plným skladem. A ještě vám pomáhá 
všeobecný tlak na úspory…
Js: Snaha o úspory je přesně motivace, proč měnit okna, proč rekonstruovat. Takže 
ano, úspory náš byznys pohánějí. Je to vidět třeba na příchozích poptávkách, jsou to 
velké domy, ale i hromada menších.
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Jn: V covidu lidé utráceli o něco méně, protože nebylo 
za co. Teď začínají hledat, jak ty úspory, ohrožené infla
cí, dobře utratit. Když nemůžu na dovolenou, opravím 
si byt a dokonce uspořím na energiích. A ještě vše při
živuje ta skutečnost, že investice do nemovitostí jsou 
velmi výhodné a většina investorů chce dům právě 
připravit tak, aby byl moderní, fungující a úsporný.
JV: Je pravda, že některé zakázky jsou skutečně malo
objemové…

Což ale u vás při ruční výrobě zase tolik nevadí…
JV: Ne i ano. Nemusíme vyrábět tisícové série a rozjíž
dět stroje (na to ani nemáme kapacitu), ale příprava je 
stejná na šest kusů i na sto.
Jn: A na montáž také nestačí jeden člověk, protože ta 
okna jsou často tak těžká, že potřebujeme minimálně 
tři. Ale malé projekty přinášejí větší, takže když je zá
jem, opravdu neodmítneme ani zakázku na pár oken.

Ještě vám nahrává jedna věc – lidé si začínají vážit 
kvality a ruční práce.
Js: To nám občas přihraje moderní realizaci. Někdy si 
architekt nebo klient něco vymyslí, ale nikdo mu to 
nechce vyrobit, protože to chce čas, zkušenost a fortel. 
Hlavu plus jemné a pečlivé ruce, ne jen přesné obrábě
ní na mašině.

Tak mě napadá, vás vlastní investice do nemovi-
tostí nezlákaly? Developerské projekty?
Jn: My jsme se rozhodli, že si budeme vydělávat pra
cí… což je samozřejmě nadsázka…

A zní až socialisticky…
Jn: Vždyť jsem také dítě socialismu, i když teď už dost 
staré… to bohužel nadsázka není…

Já to myslím tak, že v podobných mantinelech 
uvažují odboráři a sociální demokracie a komunis-
té, totiž že zisk vzniká z práce. A pravice razí ná-
zor, že zisk vzniká z duševního vlastnictví. Mimo-
chodem, smile křivka celkem názorně ukazuje, že 
zisk vzniká ve vývoji a v obchodě. Jak jste na tom 
v těchto oblastech?
JV: O nápady u nás nouze určitě není, pořád je realizu
jeme, ale jak říká Jana, nestačí vymyslet, ještě to někdo 
musí udělat. A nás to baví, vymýšlet okna a dveře 
a ještě je umět vyrobit.
Jn: Ale rozumím, dnes to svět vnímá jako dinosauří 
ideologii. Něco pro nás dělal jeden mladý ajtík a ten 
nám udělal přednášku, že nejlepší byznys je brát peníze 
investorů a investovat je na finančních trzích. Možná je, 
ale stejně musí nejdřív někdo ty peníze vydělat. Ale co 
se týče mantinelů, tak tedy opravuji, zisk vzniká z jaké
koliv kvalitní a dobře prodané práce, duševní i fyzické 
a prosím, vyndejte mne z toho mantinelu…

Tak jinak, máte prostor na inovace?
JV: Máme, ale možná jinde, než byste čekal. Děláme 
okna a dveře, která jsou stejná jako třeba okna před sto 
lety, ale technologicky odpovídají současným poža

davkům. Nějaká velká automatizace u nás místo ve výrobě nemá, žádné extrémní 
designové výstřelky také dělat nemůžeme, leda by s nimi přišel architekt u nějaké 
novostavby…
Js: … což se občas stane…
JV: … ale máme nový vlastní a specifický program pro přípravu výroby, navržený nám 
na míru.
Jn: My už totiž chceme Průmysl 5.0.

To je jaký?
Jn: Průmysl 5.0, který bude postaven na renesanci lidského faktoru ve výrobním pro
cesu a na spolupráci robotů a lidí. U nás roboty nejvíc nahradí intelektuální a duševní 
činnost. Snažíme se investovat do systémů, které pomohou kreslit historická okna 
a plánovat jejich výrobu, protože to běžné oknařské programy nesvedou. Tak jsme si 
nechali vytvořit takový program jen pro sebe. Na zakázku.
JV: Náš původní program umí namalovat okno, ale všechno ostatní, třeba kování, 
kličky, dorazy a podobné detaily, už musím dokreslovat a dopočítávat ručně. Protože 
naše výroba je atypická a nejsou to eurookna, kde programy vytvoří pro výrobce 
kompletně všechny podklady. Nový systém to snad zvládne za mě, jsme pořád ještě 
ve zkušebním provozu.
Jn: A vedle toho si necháváme dělat druhý program, který je spíš ekonomický a hlav
ně analyzující, ne jen účetní. Tak zase nejsem takový dinosaurus…
Js: Potřebujeme program, který nás upozorní na nějaké kritické nebo nestandardní 
okolnosti ve výrobě, špatné nákupy, hrozící nedostatek zásob, nesoulad plánů a zá
sob a podobně.
Jn: Pořád vymýšlíme, jak si práci zjednodušit, ale výroba našich oken je zkrátka hand 
made duševní práce, řemeslných rukou a samozřejmě strojů, ale automat to zatím 
neumí.
Js: V tomto smyslu žádný prostor pro inovace na hodně dlouho nevidím. S výjimkou 
jediného, můžeme mít modernější, lepší, přesnější, výkonnější a úspornější stroje. Ale 
limitem zůstává výkonnost a zkušenost truhláře a dobrého řemeslníka.

A zrovna všichni pláčou, že řemeslníků je málo…
Js: My také pláčeme…
JV: Ale vážíme si těch našich, a proto je máme.
Js: To je v naší branži věčné téma, teď jsme zrovna byli s několika partnery na cyk
lovíkendu a bavili jsme se o tom dva dny. Agenturních zahraničních pracovníků jsou 
haldy, ale to pro nás není řešení.
JV: Určitě ne odborností. Truhlařina je tak specifické řemeslo, že nestačí jen rutina. 
Potřebujete nejen šikovné ruce, ale i hlavu.
Jn: Problém je, že potřebujeme zkušenost i odpovědnost. Naše výroba je taková, že 
některé chyby z výroby můžeme odhalit až na konci, při montáži. A to si nemůžeme 
dovolit.
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zrazovala, že to bude marná snaha. Že učni sotva chodí na praxi, když ji mají v budově 
školy. A když už přijdou, tak zájem je stejně nulový.

Co budete dělat za deset let?
Jn: Zatím náš nejstarší truhlář je pořád mladší než já, takže ještě nějaký čas to 
můžeme zvládnout. Za deset let to ještě problém nebude, ale v pohodě v tomto 
smyslu určitě nejsme. Snažíme se lákat mladší, ale přiznám se, že úplně nevíme, 
co nabídnout.

Josef Středula říká, že slušný plat…
Jn: Nemyslím, že hlavní problém je plat. Určitě ne u nás. Problém je ale v tom, že 
dnešní mladí lidé mají o práci jiné představy. Každý druhý mladý má představu, že 
bude youtuber nebo influencer, případně profesionální hráč počítačových her. Jediné, 
co počítá, jsou zhlédnutí na TikToku nebo Instagramu. Nechci být nespravedlivá, zase 
se to netýká všech, ale trend je spíše duševní práce, ale ta zatím okno nevyrobí, ani 
instalatéra nenahradí…

Vymknuta z kloubů doba šílí…
Jn: Já jsem vždycky záviděla Němcům, když jsem se jela podívat na FensterBau, což 
je v Norimberku oknařský veletrh. Viděla jsem německé truhláře v krojích a v očích 
měli pohled plný hrdosti. Já jsem truhlář! Jsou pyšní na to, že umějí řemeslo. To u nás 
hodně  zmizelo, tady přežívá pocit, že když jste řemeslník, děláte denně deset hodin 
někomu blbce, zatímco jiný si luskne prsty a na burze vydělá milion. 

Tak ona tomu nepomáhá ani paní ministryně práce, když zveřejní na svém 
profilu, že polovina pražských řemeslníků nedosáhne ani na třicet tisíc mě-
síčně… Nicméně, pořád se bavíme o oknech, ale vy už jste víc než jen okna 
a dveře…
Jn: My jsme vždycky byli. Ale je pravda, že jsme to nijak aktivně nekomunikovali a bylo 
to spíš takové doplňkové. 
Js: Ale i my chceme růst, a když jsme hledali možnosti, uvědomili jsme si, že v oknech 
a dveřích můžeme růst kvalitativně, ne kvantitativně. To by bylo na úkor služeb … 
a není ani tolik dobrých řemeslníků – možná zatím…
Jn: My nechceme sekat okna v sériích, ani to v naší práci nejde, děláme projekty 
pro památkáře, na každý typ se musí zvlášť připravovat výroba, chceme se věnovat 
službám s výrobou spojeným a odvádět pořád kvalitní řemeslnou práci. To je náš svět. 
Takže když nemůžeme růst na oknech, na čem?
JV: Umíme truhlařinu, takže cokoliv, co souvisí se dřevem a bytem. Dveře, podlahy, 
obložení…
Js: A od této úvahy je jenom krok k fasádě a rekonstrukcím jako celku. Vždycky jsme 
stavební divizi měli, ale příliš jsme to nespojovali. Teď nabízíme vlastně kompletní 
služby, především rekonstrukce historických objektů. Většinou se nedělají jen okna, 
ale minimálně fasáda a často kompletní rekonstrukce najednou a není vlastně nic 
jednoduššího a složitějšího, než to nabídnout kompletně.
Js: Teď děláme krásnou rekonstrukci nebytového přízemí jednoho domu v Pra
ze na Štefánikově ulici. Dubové dřevěné výlohy, repasujeme staré dřevěné dveře 
a k tomu tam ještě vracíme klenby, které tam kdysi byly, ale asi někomu vadily.

Pro investora je asi jednodušší jednat s jedním dodavatelem než s pěti…
Js: To není hlavní výhoda, kterou nabízíme. Důležitější je, že umíme koordinaci. 
A možná nejvíc bych vyzvedl ještě jiný detail. Vezměte si klasickou situaci – my udě
láme okna a po nás přijdou fasádníci. Ale naše okna, to nejsou plastová rovná okna, 
to jsou nejrůznější ozdoby, kudrlinky… A tu se něco ulomí, tu něco odpadne, řemesla 
nejsou k sobě zrovna ohleduplná. Pak se také může investorovi stát, že na konci 
úplně spokojený nebude. Není výjimkou, že po fasádě se za pár měsíců vracíme my 
a opravujeme, co poškodil někdo jiný. Naší výhodou je, že my si svou vlastní práci 
ničit nebudeme.
Jn: Víte, jak je to hezké, když vidíte na začátku zdevastovaný ošklivý byt a pak 
na konci výsledek své práce? To pekař nevidí, jeho rohlíky sníte. Ale naše rohlíky tu 
budou, některé i za sto let.  

A jak tedy nedostatek lidí řešíte?
Js: Máme české zaměstnance a snažíme se o ně starat 
tak, aby fluktuace byla minimální, což se nám celkem 
daří.
Jn: Nedávno se stala taková zcela výjimečná situace, 
která se stává asi jednou za třicet let. Přišel se na prá
ci zeptat úplně hotový šikovný truhlář. Bydlí kousek 
od nás, přestalo mu vyhovovat dojíždět z Děčína 
do Ústí…
JV: Přišel zrovna v době, kdy jsem člověka potřeboval. 
Ale je pravda, že jeho bych asi chtěl, i kdybych nepo
třeboval.

Spolupráce se školami by nebyla řešením?
Jn: V Děčíně máme truhlářské učiliště. U truhlařiny jich 
moc nezůstane. Řezat lamino je jednodušší a jezdit 
na lodi je výnosnější…
JV: S mistrem toho učiliště jsem v osobním kontaktu, 
zrovna nedávno jsem mu volal, jestli nemá někoho ši
kovného a jeho odpověď byla všeříkající: „Jakube, letos 
se nikdo nepovedl…“ Měli jsme snahu dostat alespoň 
nějaké učně na praxi, aby si osahali hezké řemeslo 
a třeba po vyučení nastoupili. A paní ředitelka sama nás 

pražské realizace 
společnosti trustav – 
vlevo základní 
škola t. G. masaryka 
na ortenově náměstí, 
dole novobarokní 
palác na Václavském 
náměstí
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Sto dvacet pět let oslavila letos rodinná firma, 
jejíž základy pár let před koncem 19. století 
položil Pepík Podzimek z Brtnice. Bylo to přesně 
20. června 1896, v den, kdy od veleslavného 
c. k. místodržitelství v Brně obdržel živnostenskou 
koncesi. Mimochodem, o tu si požádal hned poté, 
co na konci prvního ročníku průmyslovky složil 
zkoušky na mistra zednického. To výročí pravidelně 
každých pět let již tradičně na sklonku léta slaví 
celá Třešť, která se Pepíkovi stala domovem. 
Nejinak tomu bylo i tento rok.

  Valerie Saara 
   Jakub Hněvkovský a archiv Podzimek a synové

Budoucnost začala 
roku 1896
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Pokud se vám ty poslední věty zdají podivné, věz-
te, že je to tak. Podzimkovi slaví výročí rodinné 
firmy s celým městem, je to vždy důvod pro tako-

vý malý velký happening. Nebo festival, chcete-li. Letos 
přijelo do třešťské cihelny mimo jiné Divadlo bratří 
Formanů, Honza Cina, Zatrestband, Police Symphony 
Orchestra a mnoho dalších. V sobotu 18. září se zkrátka 
po pěti letech malé městečko na Vysočině zase promě-
nilo v jednu velkou performance. 
Vlastní narozeniny v užším kruhu se ovšem slavily již 
v pátek. A máte pravdu, je to celé tak trochu rozmar. 
„Kdybych si odpustil tenhle večírek, měl bych každých 
pět let na nové Porsche. Ale tohle je větší zábava,“ říká 
s úsměvem Martin Podzimek, ředitel společnosti, který 
v železničářské uniformě osobně vítá v nepříliš přívěti-
vém pátečním podvečeru každého z více než osmi set 
hostů. A usmívá se i jeho otec Josef v hloučku přátel. 
Možná ani on ale ještě netuší, že letos se na oslavu 
dostaví i pradědeček Pepík…

Hudba, tanec, pouliční 
divadlo, filmové projekce – 
to jsou oslavy, které se 
vlastně odehrávají natřikrát. 
Poprvé jsou výhradně pro 
zaměstnance, podruhé 
pro partnery a zákazníky 
a nekonec pro širokou 
veřejnost.
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domky a pracuje na své soběstačnosti. Buduje novou 
cihelnu, strojní pilu, truhlárnu i strojní dílnu. A zakáz-
ky se jen hrnou, už to nejsou jen rodinné domky, ale 
také sklady, pošta, spořitelna, kovárna, hostinec, silo, 
několik vodních mlýnů a hlavně tovární komíny. Ty 
jako by mu učarovaly. Jeho pověst už dávno přesáh-
la hranice města, staví po celé Vysočině, dokonce 
i v Jihlavě. Během čtvrtstoletí měl na kontě více než 
čtyři stovky staveb. To už mu ale ve firmě pomáhá 
i syn Jaroslav.

Důvěra v páru, elektřinu a Prahu
Výjimečnost podnikatelského ducha pradědečka zakla-
datele dokládá jedna historka – sám hrabě Sternbach 
záviděl Pepíkovi elektřinu, kterou si zavedl do továrny 
i rodinného domu. Jako milovník technického pokroku 
totiž Pepík již v roce 1916 získal osvědčení k obsluze 
parního kotle, k němuž nainstaloval dynamo a mohl se 
chlubit prvními žárovkami ve městě. Ty se v třešťských 
domácnostech začaly objevovat až o sedm let později, 
kdy právě hrabě Sternbach zadal firmě Josef Podzimek 
stavbu malé vodní elektrárny.
To už ale Josef uvažoval o tom, že skutečný úspěch 
čeká v Praze. Třešťskou firmu přenechal sedmnácti-
letému synovi a sám se vydal do velké Prahy, kde si 
na Žižkově pronajal stavební dvůr a otevřel kancelář. 
Jeho poctivá práce, solidní řemeslo a dodržení slibů 
fungovaly i v hlavním městě, a tak firma – už pod jmé-
nem Josef Podzimek a syn – staví nejen činžovní domy, 
ale i továrny, cihelnu či vily.
Možná se mu stalo osudným jeho pracovní tempo, 
možná mu síly vzala tragédie – smrt druhého syna. 
Dlouhý život mu dopřán nebyl, umírá v roce 1931 a pod-
nik už plně řídí Jaroslav. Dobrý obchodník, geny patrně 
zdědil po otci, a tak není divu, že rodinný podnik se 
dál rozrůstal. Jaroslav rozšířil výrobu o cementové díly, 
pořídil nový drtič kamene a postavil novou, větší, kru-
hovou cihelnu s nepřehlédnutelným komínem.

Jedna z řady unikátních 
rekonstrukcí, které 
nesou podpis Podzimek 
a synové – pražský 
palác Žofín.

Jan, Josef a Martin 
Podzimkovi. 

otec a synové. 
Pokračovatelé 

tradice, kterou před 
125 lety začal budovat 

pradědeček Josef.

Dědictví Pepíka vizionáře
Slova o tom, že základy firmy Podzimek a synové skutečně založil Pepík Podzimek, 
nejsou vůbec nadnesená. Ten totiž okamžitě po ukončení průmyslovky působil jako 
zednický mistr na mnoha stavbách na Vysočině i v okolí Vídně. Sbíral zkušenosti s jas-
ným cílem – získat stavitelské oprávnění. To získal v únoru 1902 a hned měsíc nato 
požádal o licenci stavitelské živnosti právě pro Třešť. Možná to byla šťastná náhoda, 
možná Pepíkova prozíravost, protože právě Třešť s osvíceným majitelem panství, jímž 
byl hrabě Sternbach, byla pro Pepíkův rozlet skvělým místem.  Již od roku 1898 mělo 
městečko vlakové spojení, což se ukázalo být nezbytnou podmínkou pro nebývale 
rychlý rozvoj průmyslu. A Pepík dobře věděl, že to přinese řadu příležitostí pro podni-
kavé stavitele.
A podnikavý on byl – ještě v roce 1902 zakoupil první pozemek i polní cihlářskou pec 
a svou zarputilostí znechutil život v Třešti přespolním stavitelům z Telče. Řečeno 
dnešními slovy, Pepík ovládl místní trh. Skupuje parcely, staví a pronajímá rodinné 
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Navzdory požáru i krizi 
Na prosperující firmu však čekaly i těžké časy. Jako by 
nestačilo, že rok 1932 přinesl do Čech a na Moravu hlu-
bokou hospodářskou krizi, Podzimkovu firmu zachvátil 
požár, který zcela zničil pilu, truhlárnu i cihelnu. Ani 
tehdy to Jaroslav, věrný odkazu svého otce, nevzdal. 
Nikoho z nepotřebných zaměstnanců nepropustil, ale 
všechny rekvalifikoval na zedníky a pustil se do obnovy 
rodinné firmy. Ta trvala neuvěřitelných devět měsíců 
a Jaroslav i díky ní dokázal zvýšit produkci na dvojnáso-
bek. Navzdory krizi začal zase růst a počtem zaměst-
nanců překonal tři stovky. Věta, že bez Podzimků by 
Třešť nebyla, co je, platí doslova – v první polovině 
minulého století firma Podzimek a syn stála za třemi 
čtvrtinami třešťské výstavby.
Poctivé je přiznat, že za úspěchem Podzimků nebylo 
jen poctivé řemeslo, ale obchodní praktiky. Stavěli totiž 
již tehdy na splátky, často dokonce naturální. Například 
třešťský kovář svůj domek splácel dlouhá léta kováním 
Podzimkových koní. Smlouvy se nesepisovaly, vše se 
dohodlo v místní hospodě a na co se podala ruka, to 
platilo. A firmu o takřka třech stech padesáti zaměst-
nancích řídilo v podstatě pouhých pět lidí – Jaroslav, 
dva projektanti stavitelé, účetní a sekretářka.
Jediné se Jaroslavovi nedařilo, totiž dočkat se syna. Až 
po dvou dcerách, v roce 1937, se to povedlo a na svět 
přišel další Josef v řadě.

Dětem se majetky neberou
Co nedokázaly zničit ani krize ani požár, to celkem 
snadno zničila lidská zloba. Pravda, za války podnik 
skomíral a uživil sotva pět desítek zaměstnanců, ale i to 
by Jaroslav byl patrně překonal. Jenže bouřlivý průběh 
osvobození s netrpělivými revolucionáři vedl k tragédii, 
za kterou zaplatilo životem více než třicet nevinných 
civilistů.
Frustrace a strach byly příčinou, proč v městečku 
úspěšně zakořenila zhoubná komunistická propa-
ganda. Vykořisťovatele Jaroslava najednou dělníci 
nechtěli, souhlasili maximálně, že podnik povede jeho 
manželka Kristýna. 
Ani to ale nemělo dlouhého trvání, manželství spě-
lo k rozvodu a celá rodinná firma byla po dohodě 
Jaroslava a Kristýny přepsána na tehdy osmiletého 
syna Josefa. Oba manželé měli tušení, že budoucnost 
nebude růžová, vše spělo k vládě komunistů, ale zvláš-
tě Kristýna si nedovedla představit, že by jejich vláda 
dokázala o majetek připravit děti. Mýlila se.
Firma byla znárodněna a hned v březnu 1948 se moci 
ujal delegovaný národní správce, neznámý národní 
podnik Moravskoslezské pily. Oficiální oznámení do-
stala ale rodina Podzimkova až o více než rok později.

odvážná Krista a léta bez naděje
Přestože v padesátých letech se v mladé poválečné 
republice budovalo ostošest, Podzimkovo stavitelství 
se úspěchu nedočkalo, různí majitelé si je předávali 

jako horkou bramboru. Nikdo nepracoval, správce rozprodal vše, co byl někdo ochoten 
koupit, pilou počínaje a lesy a domy konče. Prodával za dobrou cenu a známým, takže 
kupců bylo dost. 
Jaroslav se snažil zachránit alespoň pražskou část firmy, ale ani to nemělo naději 
na úspěch a po rozvodu Jaroslav skončil jako noční hlídač nedaleko Jindřišské věže. 
Té věže, kterou o více než čtyřicet let později citlivě zrekonstruoval stavební podnik 
Podzimek a synové. Osud někdy splácí dluhy alespoň posmrtně. A že splatit mohl, je 
velkou měrou zásluha babičky Kristýny.
Ta se po rozvodu starala o děti. Později vyprávěla, jak jen díky statečné učitelce Borské 
mohl Josef vystudovat – jak jinak – stavební fakultu ČVUT. To jednou zvečera paní uči-
telka zazvonila u Podzimků a přinesla Kristýně rodný list Josefa s tím, že je potřeba ho 
spálit, protože jinak se jako syn továrníka s kmotry velkoobchodníkem a velkostatkářem 
nedostane ani na hornické učiliště. Kristýna si sice opatřila nový, falešný rodný list, ale 
ten původní nespálila a Josef Podzimek jej mezi rodinnými relikviemi uchovává dodnes.
Krista jako by i po rozvodu nesla životem podzimkovskou zarputilost i odvahu říkat 
věci, jak jsou a postarat se. Když byla propuštěna z práce jako organizátorka stáv-
ky, a ohrozila tím maturitu své dcery, dokázala se dostat i za dveře, které skutečně 
nebyly otevřeny každému. Vedly do kanceláře ministra školství Zdeňka Nejedlého. 
Ze zaměstnání ji skutečně vyhodili, ale dcera odmaturovala.

Zasvěcen vodním stavbám
Josef stavební fakultu dokončil a od studií zasvětil svůj život vodním stavbám a také 
velkému, dodnes nesplněnému snu, který byl snem už Karla IV. a pro který Josefa 
mnozí mají za naivního – kanálu Dunaj, Odra, Labe…
Pod řadu jiných, důležitých a významných vodních staveb se už Josef Podzimek 
podepsal. Ani jeho kariéra však nebyla bez šrámů. Čtyři roky po absolvování ČVUT 
se sice stal ředitelem závodu Dolní Vltava podniku Labe-Vltava, po srpnové okupaci 
v roce 1968 však byl sesazen.
Vymohl si však vznik oddělení technického rozvoje Povodí Vltavy, a to až do roku 
1990 vedl. Tam měl možnost pracovat či spolupracovat s předními českými odborníky 
vodního hospodářství. Byli mezi nimi hlavní projektanti přehrad Slapy a Orlík Libor 
Záruba, jeho syn a Josefův spolužák Josef, profesoři Čábelka, Gabriel a Čihák. Josefo-
vo oddělení bylo výkladní skříní českého vodního stavitelství, místa v něm dostávali 
pouze nejnadanější studenti.
Rozvoji průmyslu železnice nestačila a stát začal investovat do vodních cest, stavěly 
a opravovaly se jezy i plavební komory na Labi a Josef se svým týmem byli nejen 
u labsko-vltavských projektů, ale jako experti byli přizváni i ke stavbě kolosálního 
vodního díla Gabčíkovo. 

ze stroJíren PodziMek PocHázeJí takové 
unikáty, Jako ProtiPovodňová vrata 

na čertovce neBo uzávěr Přístavu v liBni, 
dřevovýroBa se zase MůŽe cHluBit 
JedinečnýMi dřevěnýMi PodlaHaMi 

v oBrazárně PraŽskéHo Hradu, loosově 
vile, valdšteJnské Jízdárně, nostickéM či 

kolovratskéM Paláci a také dřevěnýMi 
inzerty Pro světově unikátní MříŽ 
oBcHodníHo doMu louise vuittona 

na cHaMPs-elysées.
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kem byl jeho otec Josef již od svých osmi let. Povedlo 
se a staronová firma se vrátila k původnímu názvu 
s malou obměnou – Josef měl totiž syny dva. Na slav-
nostní zahájení činnosti rodinné firmy Podzimek 
a synové se v roce 1993 vrátil z Ameriky i Jan. Firma 
byla kompletní.
Generálním ředitelem rodinné společnosti však nebyl 
Josef, ale někdejší Martinův nadřízený, bývalý nomen-
klaturní funkcionář a ředitel Okresního stavebního 
podniku v Třešti. Martin s Janem byli jeho náměstky. 
Brzy se však ukázalo, že komunistické manýry nového 
ředitele-podnikatele s tradicí hrdé rodinné firmy nejen 
nejdou dohromady, ale že jí dokonce škodí, když její 
byznys přihrávají spíše utajované vlastní firmě. Během 
hodiny byl ředitel již bývalým ředitelem a na jeho místo 
nastoupil Jan, Martin si podržel pozici technického 
náměstka.

Kristýna, tank a Slušovice
Josef byl stejně jako jeho dědeček a tatínek milovník technologií a novinek, jeho tým 
se podílel na obnovování malých vodních elektráren a také zapsal celou řadu patentů. 
Vedle jiných to byl i podvodní rozrývač hornin, k jehož zkoušce svérázná maminka 
Krista dokázala na Ministerstvu národní obrany vydyndat i vyprošťovací tank.
Všechny generace Podzimků jsou dokladem toho, jak důležité jsou v životě geny. 
Vezměte kteréhokoliv z rodu, jejich energie, zarputilost, podnikavost, přímočarost 
i odvaha jsou očividné. Takže nepřekvapí, že Josef se ještě v dobách předlistopa-
dových stal podnikatelem. S profesorem Čábelkou a přítelem Skokanem ze staré 
mlynářské rodiny v roce 1986 zrekonstruovali starou, v bahně utopenou Francisovu 
turbínu a soukromě tak zprovoznili malou vodní elektrárnu na Veletově. Při slav-
nostním uvedení elektrárny do provozu pak založili fiktivní akciovou společnost 
Sko-Ča-Po.
Jakkoliv tehdy Josef nemohl očekávat, že by jeho podnikání mohlo mít reálný život, 
chopil se ho naplno v prvních chvílích, kdy to šlo. V polovině roku 1989 spoluzakládá 
s Františkem Čubou, tvůrcem slušovického zázraku, akciovou společnost Ekotrans 
Moravia a stává se jejím generálním ředitelem. Tehdy Josef začíná naplno praco-
vat na svém snu, kterému věnoval tisíce hodin svého života. Nezkušenost a zelená 
protiofenzíva aktivistů však mladou akciovku udusila dřív, než se stačila pořádně 
nadechnout.

Dědictví otců zachovej nám, pane
Pro Josefovy syny, Jana a Martina, asi nebylo ani jiné cesty než stavitelské. Martin 
sice měl touhu věnovat se sportu, ale sportovní průmyslovka zkrátka nebyla, a tak 
i jeho kroky vedly po Janovi na Stavební fakultu ČVUT. Obor vodohospodářský, 
samozřejmě. Vždyť s tátou oba trávili rodinné víkendy snad na všech vodních 
stavbách v zemi. „Díky Bohu, že Josef není důlní inženýr,“ glosovala to s nadhle-
dem maminka Hanka.
Po revoluci nic nenasvědčovalo tomu, že by měla firma s takřka stoletou, byť poza-
pomenutou tradicí, vstát z popela. Jan odjel sbírat zkušenosti do New Yorku, kde 
pracoval pro tamní spediční firmu a z oken své kanceláře obdivoval Sochu Svobody, 
Martin v té době ještě studoval ČVUT. 
Znovu se své role chopila agilní babička Krista – z krabice s rodinnými památkami 
na světlo světa vytáhla listiny, o nichž se nikdy moc nemluvilo. A Martin se pustil 
do restitučního boje za navrácení rodinného majetku, jehož právoplatným vlastní-
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cestování v čase.
125 let, to už je výročí, 

které si nemohl nechat 
ujít ani pradědeček. 

Rodina i firma jako symbol odolnosti
Firma Podzimek a synové se vrátila na dráhu původní 
pradědečkovy firmy, na jejíž tradici navazovala. Počet 
zaměstnanců se sice ztenčil z původních téměř tří set 
do roku 2007 takřka na polovinu, ale tržby se naopak 
zvýšily, z necelé stovky milionů až k miliardě. Podnik 
také naplnil většinu někdejších činností, rozjel brzy 
i vlastní dřevovýrobu a s odstupem po dokončení 
restituce i strojírny. Vznikla i inženýrská společnost 
P&S, v níž otec Josef zúročil své kompetence experta 
na vodní stavby. Ve spolupráci s Liborem Zárubou se 
dokonce odvážili vyrábět nejen vodní turbíny, ale také 
technologie pro jezy a plavební dráhy a dokonce i lodě. 
Ostatně, slavná divadelní loď bratří Formanů je právě 
jejich dílem. Ze Strojíren Podzimek pocházejí takové 
unikáty, jako protipovodňová vrata na Čertovce nebo 

uzávěr přístavu v Libni, Dřevovýroba se zase může chlubit jedinečnými dřevěnými po-
dlahami v Obrazárně Pražského hradu, Loosově vile, Valdštejnské jízdárně, Nostickém 
či Kolovratském paláci a také dřevěnými inzerty pro světově unikátní mříž obchodní-
ho domu Louise Vuittona na Champs-Elysées.
Podzimkové se zkrátka s věrností odkazu pradědečka opět pyšnili a pyšní poctivým 
řemeslem a dodržováním smluv. Nejlepším důkazem toho je vedle již zmíněných reali-
zací i řada ocenění Stavba roku či podpis pod rekonstrukcemi ojedinělých historic-
kých památek. Mezi ty nejkrásnější jistě patří přestavby pražských paláců Hybernia 
či Žofín, rekonstrukce Malostranské besedy v Praze, největšího rakousko-uherského 
mlýna nedaleko Telče i chrámu Nanebevzetí Panny Marie v Polné.
Ani podnikatelský úspěch však není v jejich životě vším. To znají z historie dávné, to je 
učila i přítomnost. Odolnost a chuť do života musela rodina stvrdit krátce před Štěd-
rým dnem roku 2007, kdy Jan směl na alpské sjezdovce sjet svou poslední jízdu, byť 
by si jich přál sjet ještě tisíce. Rodině odešel manžel a táta tří dětí, firmě ředitel. Ale 
život nelze zastavit. A nedokázala to ani krize, která se už ze zámoří o těch Vánocích 
pomalu ohlašovala. Odolnost mají Podzimkové v erbu.

Pradědeček se vrátil
A nejen odolnost. Mají v tom erbu i podnikavost. Víru v technologie. A spjatost s re-
gionem. Toho všeho jsou důkazem i nové a nové zakázky. I nová ocenění, například 
poslední nominace Stavba roku za rekonstrukci a výstavbu výukového centra Vysoké 
školy polytechnické v Jihlavě. I unikátní stavba, jakou je třeba návštěvnické centrum 
a rozhledna na pivovarském komíně pivovaru Bernard. A konečně, velkoryse koncipo-
vané oslavy, které se opakují každých pět let a jsou nejen soukromou oslavou odkazu 
pradědečka zakladatele, ale také společnou akcí pro celý region.
Současností firmy Podzimek a synové jsou – v duchu pradědečkova odkazu – i tech-
nologie. Obří funkční 3D tiskárna, kterou Podzimkovi vyvíjejí ve spolupráci s ČVUT 
či robotizovaný omítkař, na kterém zase spolupracují s jihlavskou firmou Modia. 
Budoucnost zkrátka začala už v roce 1896.  

Historii firmy 
dokumentují i dávné 
fotografie z rodinného 
archivu.

rekonstrukce původních Žižkových kasáren v Jihlavě na sídlo krajského 
úřadu vysočina byla realizována ve sdružení s firmou Geo-inG Jihlava 
od konce roku 2000 do počátku roku 2002. 
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  Petr Karban  
  Jakub Hněvkovský
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O dozvucích pandemie, porodních bolestech, 
pubertě i výhodách ženských týmů s Janou 
Kremlovou. Ta na Hané vybudovala během třiceti 
let z ničeho firmu, která má dnes sebevědomí a před 
sebou novou éru. Tu již ovšem řídí Janiny dcery.

v předchozích letech v některých segmentech dokon-
ce připomíná letošní letní prodej spíše vánoční sezonu.

Přivedla vás nová konkurence, kterou jste zmínila, 
k nějakým novým nápadům nebo produktům?
Naší snahou je využít nakupované komodity v maximální 
míře. Nic nesmí zůstat. Ořechy pražíme, ochucujeme, 
sekáme, plátkujeme, obalujeme, meleme a jako novinku 
lisujeme. Výhodou je, že umíme velmi přísně posoudit 
v laboratoři senzorické vlastnosti ořechů a vybrat pro da-
nou šarži nejvhodnější způsob zpracování. Máme vlastní 
laboratoř, kde třeba právě v této době probíhají testy tr-
vanlivosti za studena lisovaných olejů z ořechů a semínek. 

Pandemická novinka?
Ne ne, pandemie nás donutila více pozornosti věnovat 
online prodejním distribucím. Jinak jsme se snažili do-
táhnout všechny projekty, které jsme měli rozjeté a tuto 
výrobu jsme si plánovali již před pandemií, jen nám 
realizaci covidová doba časově natáhla. Novou tech-
nologii očekáváme už během několika týdnů a na nové 
produkty se těšíme. Ale pořád nám ještě zbývají další 
možnosti, jak oříšky a semínka jinak zpracovávat.

Prozradíte?
Zatím ne, pracujeme na tom… 

Vedení vaší firmy, to je sedm žen. Upřímně, ne-
chybí vám mužský prvek? Kde vidíte klady a kde 
případné nedostatky tohoto modelu?
Jsme tím asi docela unikátní firma, ale musím přiznat, 
že jsme tento ženský model nijak neplánovali. Snažíme 
se jen zvyšovat kvalifikaci stávajícím zaměstnancům, 

Můžete sčítat plusy a minusy, v čem a jak pandemie ovlivnila chod a podobu 
vaší firmy?
Prověřili jsme ochotu a schopnost celé společnosti aktivně se přizpůsobovat novým 
podmínkám práce a změnám. Většina zaměstnanců dokázala zabrat a táhnout za je-
den provaz. Skloubit změny pracovní doby s rodinnými povinnostmi a péčí včetně 
zajištění stravování pro děti na online vyučování vyžadovalo mnoho sil a sebezapření. 
Jsme hodně sociálně zaměřená firma, zaměstnáváme i matky samoživitelky, a ty jsme, 
se zavřením školek, moc neviděli. Během pandemie nám neskutečně vyrostla konku-
rence na online prostředí. Vzniklo mnoho malých firem, které si otevřely mikrobalírny 
nebo výrobny ořechových krémů a jiných pochutin v domácím prostředí s e-shop 
distribucí. A samozřejmě, ať už jde o běžnou činnost nebo o vytváření nových projek-
tů či školení, pandemie nás naučila aktivně pracovat ze vzdáleného připojení do firmy. 
Ve velmi krátké době jsme kolegy pracující z domu dovybavili notebooky, mobilními 
zařízeními wi-fi, kamerami a vším potřebným. 

Jak složité bylo v době omezeného cestování uřídit především nákupy a export?
Nákupy se řídí přes internet, na ně nemá omezené cestování vliv, strach jsme měli 
pouze ze zpoždění dodávek nebo uzavření hranic. Rozvoj exportního prodeje pandemie 
zabrzdila. Velmi často zahraniční zákazník dojednává výrobu svých produktů přímo u nás 
a očekává řešení, která vytvoříme na míru jeho představám. Omezení cestování a násled-
né nařízené karantény tuto spolupráci velmi negativně ovlivnily. Již více než rok nebyly 
žádné potravinářské mezinárodní veletrhy, které jsou pro export potravin také stěžejní.

Výraznou změnu bych očekával v obchodním modelu  a v chování zákazníků, 
ve změně jejich zvyklostí i priorit…
Na počátku pandemie neprobíhala žádná zásadní obchodní jednání. Všichni byli 
z neznámé situace v šoku – práce z domu bez možnosti konzultace s kolegy, strach 
z prázdných regálů i nevyzpytatelného chování trhu. Obrovský boom zažil online 
prodej potravinářského i nepotravinářského sortimentu. Během letních měsíců 2021 
se prodej zase pozvolna vrací zpět do kamenných prodejen. Zdražení vstupních 
nákladů, námořní dopravy a nedostatek pracovních sil se projevuje i zdražováním 
nákupního koše. Zákazníci ale, jak se ukazuje, neměli během pandemie za co utrácet, 
mají spíše naspořeno větší množství financí. Prodej potravin je relativně stabilní, jako 

Sebevědomí 
mladé dámy



Sedm žen ve vedení 
rodinné firmy alika – 

model, který není 
častý, ale který podle 

slov zakladatelky Jany 
Kremlové funguje 

velmi dobře.
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ocitla JSem Se mimo Střed dění a nebylo lehKé 
Se S tím vyrovnat. ale věděla JSem, že čím dříve 

začnou dcery rozhodovat úplně Samy, tím lépe pro 
všechny. i za cenu, že Se rozhodovaly JinaK než Já.

a to ženské vedení se vlastně vyprofilovalo samo. 
Kolektiv je vyrovnaný, každá z ředitelek má jiné silné 
stránky. Základem je, že všechny mají podporu svých 
partnerů v rodině. Bez toho by to nešlo a mohu říct, 
že to pořád není v naší společnosti samozřejmostí. Já 
sama s ženským kolektivem pracuji velmi ráda, každá 
kolegyně má doma děti, partnera a domácnost…

To je výhoda?
Určitě, zkuste si to. Umíme díky tomu dobře řídit, plá-
novat a dodržovat termíny.

Mimochodem, dvě z těch žen jsou vaše dcery, 
které už dnes firmu de facto řídí i vlastní. Co bylo 
nejsložitější při tom úkroku stranou?
Největší krok byl pořídit si vlastní kancelář v jiné části 
budovy. Byla jsem do té doby zvyklá o všem vědět, což 
se bohužel podepisovalo na kvalitě mého spánku. První 
měsíce sama v kanceláři jsme zažívala pocity jako kuřák 
bez cigarety. Ocitla jsem se mimo střed dění a nebylo 
lehké se s tím vyrovnat. Ale věděla jsem, že čím dříve 
začnou dcery rozhodovat úplně samy, tím lépe pro 
všechny. I za cenu, že se rozhodovaly jinak než já. Ale 
teď jsem spokojená, že jsme to všechny zvládly.

Jste relativně malá rodinná firma, před časem jsme se bavili o tom, že pro vaši 
produkci je stále typický velký podíl ruční práce, že automatizace není úplně 
vaše téma. Co se změnilo, že dnes je? 
Nemyslím si, že jsme malá firma. Každý den vyprodukujeme dva po střechu plně 
naložené kamiony zboží. Denně od nás odjede třicet tun zboží, což je devadesát tisíc 
kusů výrobků v hodnotě asi dva miliony korun. Na to už máme i dostatečně velkou 
kapacitu strojů a zařízení. Na ruční práci máme vyhrazenou pouze jednu směnu. Naše 
produkce do řetězců nebo pro další zpracovatele se už ručně vyrábět nedá. Investice 
do technologií je jediná cesta, jak uspět na trhu. Při současné ceně lidské práce a ne-
dostatku pracovních sil se investice do technologie rozhodně vyplatí.

Za několik měsíců slavíte třicetileté výročí. Zkuste pohled do budoucnosti – 
jak by mohla firma vypadat třeba za další čtvrtstoletí?
Kdoví, jakým směrem se bude vyvíjet výroba potravin. Ale doufám, že zůstaneme 
vždycky firmou, která je synonymem kvality a spolehlivosti. 

Mimochodem, co vás vlastně napadne, když se řekne Alika?
Firma, která se vám rodí pod rukama od začátku, je jako vaše další dítě. S porodními 
bolestmi na začátku, kdy se mi nic nedařilo, s pubertou v devadesátých letech, kdy 
díky velkoobchodům mizelo zboží mžiknutím oka a s dospíváním na pultech v řetěz-
cích, kde nám chyběla marže. Ale dnes už je Alika mladá sebevědomá dáma, která 
to hravě zvládá beze mě. Polovinu mého života znamenala smysl mé práce. Vždycky 
jsem jí věnovala spoustu času a energie, a dnes vím, že má dobře našlápnuto a je 
v dobrých rukou našich dětí, které ty roky zde strávily s námi.  



Spokojený má být především zákazník
Spokojenost zaměstnanců je mantra poslední doby. Mluví-li se ve vaší firmě o spo-
kojenosti, mělo by to být hlavně v souvislosti s dosažením spokojenosti zákazníka 
a firmy, ne až tak jednotlivců. Bude-li spokojený zákazník, bude se dařit firmě, a ta se 
může lépe postarat o své zaměstnance. Naše osobní zájmy tak můžeme naplnit až 
po naplnění zájmů celku. Nedovolte proto egocentrické uvažování Jak pomoci sobě?, 
ale podporujte ekocentrické Jak pomoci nám. 
Do usilování o spokojenost zákazníka, lepší službu nebo produkt, by měl být zapo-
jen každý a toto úsilí by mělo být oceňováno a podporováno. V dosahování dobrých 
výsledků musíme své týmy podporovat i tím, že jim vytvoříme vhodné podmínky 
a budeme odstraňovat překážky, které jim naplňování vize brání. Lidé tedy nemají 
být v práci spokojeni, ale měli by z ní mít radost. Práce by je měla bavit, měli by se 
těšit z dosahovaných nových úspěchů a měli by být podporováni ve využití a rozvoji 
svých talentů a schopností. Měli by mít pocit, že je práce obohacuje a naplňuje.

Když nás práce naplňuje
Pokud máte pocit, že vaši zaměstnanci nedávají své práci maximum, zamyslete se, 
proč tomu tak je. Vaši lidé mají různé potřeby, které si skrze práci naplňují. Jednou 
z těch potřeb je samozřejmě výdělek. Jsou tu ale další, jako je například potřeba ně-
kam patřit, mít kolem sebe příjemný kolektiv, být úspěšný v tom, co dělám nebo být 
součástí něčeho většího. V hektickém období překotných změn se na tyto aspekty 
často zapomínalo a nyní je čas se k nim opět začít vracet.  
Až se budete zamýšlet, jak práci vašich lidí zlepšit, položte si bez předsudků následu-
jící čtyři otázky.

Mají moji zaměstnanci existenční jistoty? 
Spousta věcí se zdražila a všude se mluví o inflaci. Je to velmi nepříjemná zpráva jak 
pro vás, tak pro zaměstnance. Je potřeba zajistit lidem pocit, že mají dostatečné pří-
jmy a zbavit je strachu z nejistoty. Ten totiž ochromuje nejvíce, protože podrývá zá-

Zvedněte výkon své firmy 
díky efektivnější práci  
se Zaměstnanci
Náročné změny posledních let zasáhly jak obchod, výrobu, tak i pracovní návyky, 
a v neposlední řadě i rodinné životy. Schopnost přizpůsobit se novému máme 
ale rozvinutou každý jinak, a tak to, co je pro někoho výzva a příjemné zpestření, 
může být pro jiného stres. Stres a obavy mohou vést u zaměstnanců k pasivitě, 
a ta má samozřejmě neblahý vliv na výkonnost firmy i atmosféru v týmu. 
Po období rychlých změn je dobré se znovu v klidu podívat na to, co je potřeba 
ve firmě přenastavit a jak zlepšit péči o zaměstnance v nových podmínkách.

  Simona Bodláková, konzultantka, SevenIN        archiv Asociace rodinných firem

Stres a obavy určitě nepomáhají dobrému výko-
nu. Snaha o bezpečné a produktivní pracovní 
prostředí, ve které nám jde o výkon, zapojení 

a schopnost reagovat na změny, se ale nesmí dostat 
do druhého extrému. Tady už pak hovoříme o dobře 
známé komfortní zóně, plné příjemné pohody a z ní 
plynoucí pasivity. Z té se lidem obvykle moc nechce. 
Ani ve stresu, ale ani v komfortní zóně nevznikají 
nové nápady, nevítají se změny a ani se nechce dělat 
něco navíc. Výkon a aktivita přichází někde mezi 
těmito dvěma póly – v takzvané zóně učení. To je 
situace, kdy nejsme spokojeni s aktuálním stavem 
a aktivně hledáme řešení, učíme se nové věci a expe-
rimentujeme.

V otevřené organizaci není prostor 
pro pohodu
V měnícím se světě nedává status quo prostor pro 
spokojenost. Je nutné pracovat na rozvoji, hledat nové 
cesty a postupy. Orientace na nová řešení je jediný 
způsob, který nám může zajistit budoucnost. Pokud 
chcete udržet lidi ve výkonu a v zóně učení, je nutné 
je neustále zapojovat do řešení zajímavých úkolů. 
Možnost podílet se na hledání řešení je pro spoustu lidí 
velmi motivující a zároveň to pomáhá zvyšovat odpo-
vědnost za výsledky, které lidem v komfortu zpravidla 
chybí. Je ale potřeba připravit se na to, že některá ře-
šení nebudou podle vašich představ a že některé učení 
a experimenty budou stát chyby nebo peníze. Z dlou-
hodobého pohledu vám ale mohou přinést spoustu 
pozitivního. Bez možnosti učit se nikdo neroste. 
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Zvedněte výkon své firmy 
díky efektivnější práci  
se Zaměstnanci

kladní instinkt, a to je zajištění bezpečí pro sebe a své 
blízké. Nahradit některé pracovní činnosti automatizací 
nebo digitalizací vám může dát prostor k využití lidí 
na odbornější práci a nabídnout jim tak vyšší příjem.  

Mají lidé pocit sounáležitosti?
Co můžete udělat pro to, abyste podpořili dobrou at-
mosféru, zlepšili vztahy a spolupráci? Díky práci na dálku 
mohli vaši zaměstnanci přijít o pocit, že vědí, kam patří. 
Oddělenost nebo osamělost může vést ke sníženému 
výkonu. Oprašte znovu staré rituály – týmové snídaně, 
bowling nebo společné vzdělávání. Mluvte o firemní 
filozofii – o tom, co je pro firmu důležité a co vás určuje. 
Připomínejte firemní hodnoty a vizi. Nezapomínejte na no-
váčky ve firmě a snažte se, aby měli možnost pochopit 
vaši firemní kulturu a zapojit se do firemního dění co 
nejdříve. Podporujte společné projekty, vytvořte týmy pra-
cující na inovacích nebo jim dejte možnost spolupracovat.

Vědí vaši lidé, jak jsou pro vás 
důležití?
Lidé potřebují pozornost a možnost ukázat své kvality. 
Ať už se jedná o pochvalu, poděkování, povýšení nebo 
finanční bonus. Jakýkoliv projev toho, že si vážíte práce 

zastaralé postupy nebo smysl postrádající složité procesy? Využíváte nové možnos-
ti digitalizace a automatizace, abyste se vyhnuli zbytečné rutinní práci? Chybějící 
„selský rozum“ nebo činnosti, které nemají smysl, mohou být velkými demotivátory. 
V krizi se musí jednat rychle, a tak se může velmi snadno stát, že zavedete nové 
procesy nebo pravidla, která jsou v konfliktu nebo časem ztratí význam. Projděte je 
znovu a odstraňte všechny nesmysly nebo zbytečnosti. 
Stále více lidí potřebuje ve svém zaměstnání nacházet vyšší smysl. Tady už hovoříme 
o podnikání s přesahem. Pomáhá vaše firma něčemu vyššímu? Měníte váš obor nebo 
životy lidí? I to může být velmi inspirativní a motivující. Zřetelně formulujte, jaké je 
vaše poslání a připomínejte to ve vaší komunikaci.

Jasně definovaná firemní kultura
Nezapomínejte, že nejvýkonnější zaměstnanci jsou takoví, jejichž osobní zájmy 
a potřeby jsou v souladu s těmi firemními. Hledejte do týmu takové lidi, kteří 
budou nadšeni z vašeho poslání a vize a kterým jsou vaše firemní hodnoty blízké. 
Pokud nemáte popsanou vaši firemní filozofii, možná je čas začít se tímto tématem 
zabývat. Jasně vyjádřené poslání, hodnoty a firemní vize vám pomohou v mnoha 
oblastech. Patří do moderního strategického řízení firmy, mají vliv na rozhodování, 
chování i komunikaci. Výhody uvidíte jak při náboru nových lidí, tak v marketingu 
nebo v obchodě. Dnešní zákazníci se často rozhodují podle toho, jaký vztah mají 
k firmě a k její filozofii.
Pokud vaši manažeři přijali vaši vizi, jsou z ní nadšeni a chtějí být součástí jejího 
naplnění a jsou příkladem při dodržování hodnot, mohou být pro své týmy velmi 
inspirativními lídry. Pracovat pro inspirativního lídra je rozhodně energizující 
zkušenost.

Hledejte do týmu takové lidi, 
kteří budou nadšeni Z vašeHo 

poslání a viZe a kterým jsou 
vaše firemní Hodnoty blíZké.

Zapojujte a vyhnete se odporu
Nezapomínejte na to, že změna, kterou přinese někdo jiný, je pro nás vždy ohrože-
ním. Předstoupíte-li před vaše zaměstnance se seznamem novinek, které mají zlepšit 
jejich práci nebo zkvalitnit váš produkt, připravte se na odpor nebo odmítnutí. Je to 
psychology popsaná přirozená reakce, kterou zná každý z nás. Předejdete jí tak, že 
do přípravy změn a do hledání řešení zapojíte co nejvíce lidí. Ptejte se a naslouchej-
te, vytvořte týmy, které budou změny přinášet a budou je realizovat. Víc hlav víc 
ví, a proto získáte pravděpodobně kvalitnější řešení než ta, která by vymyslel jeden 
člověk. Pokud si ve firmě majitel nebo ředitel ponechá patent na rozum a veškeré 
rozhodování nebo řešení problémů jde jen od něj, musí se připravit na pasivitu a ne-
zájem ze strany zaměstnanců.
Připravte se na to, že ne všichni budou nadšeni pro novinky. Vytvořte skupinu od-
vážných, kteří vám pomohou změnu realizovat. Tak jako všude jinde v životě, i zde 
funguje Gaussova křivka. Věnujte více pozornosti těm, kteří jsou otevření změně. 
Pomohou vám přesvědčit ty nerozhodnuté. Odpůrce a zpátečníky většinou nepře-
svědčíte a je užitečné připravit se i na jejich možný odchod.  

svých kolegů, je pro ně nesmírně důležitý. Oceňujte 
chování, které vede k naplnění firemní vize nebo větší 
spokojenosti zákazníků. 
Změnila se během pandemie očekávání, která od svých 
lidí máte? Změnily se role? Možná je teď správná chvíle 
znovu se podívat na popisy pracovních pozic a otevře-
ně s lidmi mluvit o vašich i jejich očekáváních. Nena-
plněná očekávání se totiž snadno změní ve zklamání 
a frustraci, a ta samozřejmě snižuje výkon. 

Dává to celé smysl?
Tuto otázku si nepokládá každý, pro někoho může být 
ale nesmírně důležitá. Jaká je vaše firemní vize a jaké 
máte poslání? Jsou činnosti, které nyní ve firmě děláte 
v souladu s těmito velkými cíli? Neplýtváte někde 
energií? Podnikáte eticky a s přesahem? Nepoužíváte 
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Českých 100 Nejlepších 2021
pražský hrad, 26. listopadu 2021 – oceNěNí i Nové obchodNí vztahy

Dotazníky k žebříčku českých 100 nejlepších jsou přílohou tohoto 
čísla. pro vyhoDnocení soutěže mohou být použity pouze správně 
vyplněné Dotazníky, které Dorazí Do síDla společnosti comenius 
nejpozDěji 29. října 2021. kažDý vyplněný Dotazník výrazně poDpoří 
objektivitu a vypovíDací schopnost ankety českých 100 nejlepších. 
proto prosíme vás, čtenáře magazínu be the best, abyste oněch 
pár řáDků Dotazníku vyplnili pokuD možno hneD poté, co se vám 
Dotazník Dostane Do ruky. současně prosíme o zaslání vyplněného 
Dotazníku zpět e-mailem či poštou (viz kontakty na Dotazníku), 
a to co nejDříve. za zvýšení vypovíDací hoDnoty soutěže vám 
přeDem Děkujeme. hospoDářské výsleDky firem z žebříčku českých 
100 nejlepších 2020 také naleznete na www.comenius.cz, kDe 
zároveň buDete moci sleDovat i letos přímý přenos konference 
klíčové faktory úspěchu a galavečera českých 100 nejlepších.

Čtvrtstoletí 
Českých 100 Nejlepších
žebříček, který každoročně vyzdvihuje české firmy, loni oslavil čtvrtstoletí 
své existence. výsledky loňského 25. ročníku byly uveřejněny v médiích, 
protože tradiční slavnostní galavečer českých 100 nejlepších na pražském 
hradě se uskutečnit nemohl. nikdo netušil, že rok 2020 bude dramaticky jiný, 
než kdokoli dosud zažil. koronavirová krize změnila, mění a nejspíše ještě 
bude měnit životy, společnost i podnikání nás všech. nicméně i vy můžete 
být mezi firmami a osobnostmi, které letos již pošestadvacáté nominují 
nejlepší českou stovku. a také vy můžete být oceněni.

Hlasovat lze prostřednictvím dotazníků, které 
společnost Comenius rozesílá asi 25 000 re-
spondentům ze své databáze. Mezi ně patří ne-

jen představitelé státní správy a manažeři soukromých 
firem, ale i čtenáři časopisu Be the Best či měsíčníku 
Komora, který vydává Hospodářská komora ČR. Proto 
je součástí aktuálních čísel obou titulů dotazník, jímž 
můžete přispět ke konečnému umístění firem v této již 
tradiční soutěži také vy. Počet dosažených nominací je 
totiž nejdůležitějším měřítkem pro konečné umístění 
jednotlivých firem v žebříčku.
Soutěž však nekončí pouze u žebříčku. Naopak se 
snaží zviditelnit i několik desítek dalších společností/
institucí z širokého spektra ekonomických aktivit, a to 
umístěním v jedné z oborových kategorií soutěže. Další 
nedílnou částí soutěže je udílení titulů Lady Pro a Gen-
tleman Pro. Čestný titul Lady Pro náleží výjimečným 
ženám, které ve své manažerské, obchodní, politické, 
umělecké kariéře či jiné činnosti dosáhly skutečně 
mimořádných úspěchů a při své každodenní náročné 
práci si zároveň zachovaly svoji půvabnou ženskost. 
Naproti tomu titul Gentleman Pro vyzdvihuje zralost 
a zásluhy svých kandidátů, které během celého svého, 
a to nejen profesionálního, života nasbírali.

26 let oceňujeme české firmy
Ocenění v soutěži Českých 100 Nejlepších uděluje 
nezisková organizace Comenius již od roku 1996. Jejím 
hlavním cílem je vybrat a náležitě, stylově ocenit české 
firmy, podniky nebo společnosti, které dosahují vynika-
jících či pozoruhodných výsledků. V předloňském roce 
jsme oslavili 30 let svobodného podnikání v Česku, 
vloni 25 let trvání žebříčku Českých 100 Nejlepších.

Celá akce letos začne jako obvykle, poslední listopadový pátek, letos 26. listopadu, 
dopolední konferencí Klíčové faktory úspěchu, program i mluvčí jsou prezentováni 
v pozvánce nebo na www.comenius.cz. Samotné slavnostní vyhlášení všech výsledků 
proběhne jako vždy tentýž den večer tradičně ve Španělském sále Pražského hradu. 
Předávání diplomů oborovým kategoriím se aktivně zúčastní i představitelé vlády. 
Všichni budou přítomni také na následné slavnostní recepci, která skýtá řadu příleži-
tostí navázat nové přátelské i obchodní vztahy v mimořádné atmosféře, umocněné 
kouzlem překrásných prostor majestátního Pražského hradu. Věříme, že přes pan-
demické intermezzo proběhne i letošní ročník stejně úspěšně a za stejného zájmu 
veřejnosti jako v minulosti. Jak říká prezident pořádající společnosti Comenius Karel 
Muzikář, stále platí, že nejlepší je být nejlepší.  

  Comenius    
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  Ivan Baťka, majitel společnosti FOSFA 
  archiv COT group

Jedna krize, ta pandemická, pominula, a už se ozývají hlasy o krizi druhé, krizi vstupů. 
Možná bychom se měli zamyslet a přestat slovo krize v těchto souvislostech používat. 
Dlouhodobě tvrdím, že jsme v transformaci. Dochází zkrátka k zásadní, řekl bych 
tektonické změně, podobné té, jaká byla v letech 1928–1932.

I tehdy to někdo nazval krizí a dodnes se o tom 
období jako o krizi hovoří. Nebyla to určitě snad-
ná doba a měla své krizové dopady, ale co bylo 

zásadní? Především hluboká transformace ekonomiky. 
A k témuž dochází i nyní. Stávající stav je neudržitelný, 
došlo k zásadním technickým, technologickým i geopo-
litickým změnám a současně civilizace, zejména naše 
evropská, dosáhla zřejmě svého vrcholu. Žádný bla-
hobyt netrvá věčně a myslet si, že udržíme blahobyt, 
aniž bychom pro to cokoliv udělali, že to za nás udělají 
ti druzí, to je nefunkční model. Tedy to, v čem se dnes 
nacházíme, je pouze výsledek našeho dlouhodobého 
přístupu k řešení problémů.

Odpojené světy nefungují
Jistá nejmenovaná nadnárodní společnost nedávno 
současnou situaci hodnotila jako skvělé potvrzení toho, 
jak lze fungovat na dálku, řídit byznys v Evropě odně-
kud z tichomořských ostrovů. Nemyslím si, že to tak je. 
Obecně věci takto fungovat nemohou. Ano, jsou jisté 
činnosti, které lze vykonávat odpojeně od ostatních 
procesů, ale jsou to věci takřka výhradně kreativní. Od-
pojeně můžete psát, hrát, malovat, skládat hudbu… Ale 
jsou činnosti, které na dálku dělat nelze. Home office 
jako standardní model fungovat nemůže, odtrhnete lidi 
od procesů i sociálních vazeb. 
Nenacházíme se v krizi, ale v transformaci. To zaprvé. 
A zadruhé se nacházíme v situaci, kterou jsme si sami 
způsobili a k níž jsme dlouhou dobu směřovali. Je to 
podobné, jako když si odvyknete trénovat. Můžete si 
stokrát říkat, že už od zítřka zase začnete. Většinou 
nezačnete, pouze tloustnete a ztrácíte kondici a pak, 
když na hřiště opravdu musíte vyběhnout, tak se jen 
divíte, že už ho nepřeběhnete ani do půlky nebo si 
natrhnete sval.

Jinými slovy, to, kde se nacházíme, je odraz naší lenosti a touhy po pohodlí. A jako 
v každé říši, ať již to byl Egypt, Řím či další, dochází k tomu, že ve vládnoucí třídě 
začne jednoho dne převládat dekadence, arogance a hloupost, která si svou moc 
vykupuje koláčky, jež rozdává prostému lidu.

Bonbony nic nevyřeší
Vždyť i my jsme si zvykli na všemožné bonusy a podporu na všechno. Kompenzace 
za to, že prší, za to, že je moc sluníčko, pak za to, je zima a nakonec za to, že je moc 
sucho. Přece příroda takto funguje celou historii a dokázali jsme až sem přežít bez 
kompenzací. Dnes si situaci zjednodušujeme a s díky přijímáme náplast na každou bo-
lístku, bonbon za každé zaplakání. Ano, jsou rodiče, které dítěti při každém problému 
přihrají pytlík bonbonů a usadí je před počítač. Problém je, na chvíli, vyřešen. A pak 
jsou jiní, kteří se snaží pochopit a vysvětlit, motivovat. Snaží se s dítětem pracovat. 
Je to jistě méně pohodlné. Ale je otázka, v tom prvním případě, na co dítě navyknete, 
jak ho vychováte a co z něj bude. 

Syndrom zoologické zahrady
To je situace, kterou dnes žijeme. Vytvořili jsme pocit, že všechno je samozřejmé 
a vznikla takzvaná nároková generace. Podobně jako rodiče v tom prvním případě 
řešíme každý ekonomický problém. A vzniká něco, co se dá nazvat syndromem 
zoologické zahrady. Když zvířata z volné přírody přesadíte do zoo, ztrácejí i základní 
instinkty. Ale naučí se za jídlo, pamlsky nebo podrbání zvednout levou pacičku, ši-
kovnější i tu pravou. Pak je vezmete a vrátíte je do původního prostředí, tam, odkud 
jste je vzali a kam patří, a ona tam, překvapivě, nepřežijí ani den. To je podle mě 
největší problém současnosti – zasahujeme do všeho. Nejmoudřejší je politik, který 
rozděluje dotace byznysu, školám i vědcům. Určuje, kudy se mají jejich obory vyvíjet 
a definuje prostředí, v němž se my máme pohybovat. A to přesto, že onen politik 
nikdy nepodnikal, nikdy neřídil žádnou školu ani nikdy nevedl žádnou vědeckou 
instituci.
Jedna věc je zarážející. Zvláště my v Evropě velmi dobře víme, jaké výsledky přinesla 
práce takového politbyra v bývalém Sovětském svazu, že ekonomika se tam totálně 
zhroutila. Přesto si stavíme sami a dobrovolně nové vlastní západní politbyro. Docela 
se obávám, že v zimě nám může být opravdu zima. Protože již dnes je zřejmé, že 
energetická politika Evropy je v troskách a povede ke kolapsu. 

Chyby se penězi 
vykoupit nedají
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Kilo chleba je kilo zlata
Problém je, že politik nikdy nedělá chyby. Když něco 
nefunguje, politik má opravný model – najděme viníka 
a lidem dejme kompenzaci, zaplavme je penězi. Není to 
ale tak dávno, za druhé světové války, kdy kilo chleba 
mělo cenu kila zlata. Chci tím říct, že peníze nás neza-
hřejí. Za peníze lze koupit takřka všechno. Pokud je tu 
ovšem někdo, kdo je schopen a současně ochoten to, 
co chceme, také dodat. A pokud k tomu má technické 
prostředky. Elektřinu a plyn, jak se ukazuje, penězi ne-
nahradíme. Takže řešení, na které jsme přistoupili, totiž 
tisknout stále nové a nové peníze, to řešení není. Peníze 
se, pravda, dají také spálit, ale zahřejí jen málo a krátce.
Musíme přestat hledat viníky a vrátit se k tomu, co 
je kořenová příčina. Cenu energií máme na násobcích 
amerických cen a dlouhodobě ztrácíme vinou toho 
konkurenceschopnost. Nehledě na to, že jsme výrobu 
přesunuli mimo Evropu a ztrácíme schopnosti a do-
vednosti. Stejně jako je ztrácí chirurg, který deset let 
neoperoval. 
Musíme se vrátit k tomu, že práce není zlo a pouhý 
nástroj k tvorbě peněz pro užívání si, ale že práce 
kultivuje a posunuje člověka i celou společnost. To se 
v tomto prostředí a tomto čase neděje.

Jediná jistota je změna
Řada současných podnikatelů se až hroutí, že doba 
nenabízí jistoty, protože podnikání podle nich jistoty 

potřebuje. Fascinuje mě to. V reálném světě přece jedinou konstantou je permanent-
ní změna. Kdo chce hovořit o jistotách v podnikání, nic nepochopil. Hlásání jistot je 
právě ta zoologická zahrada. A i tam máte jistotu jen dočasnou.
Hledání jistot je vytváření umělého prostředí. To jsme měli teď, poslední desetiletí. 
Vrchol Evropy, který v nás díky blahobytu vyvolal pocit, že věci jsou dané a jisté, ale 
to je jen iluze. Je, bohužel, přirozenou vlastností člověka, že iluzím rád podléhá.
V Česku i v Evropě je řada úžasných, silných a zdravých firem. Jejich problém je, že 
jsou součástí určité platformy, systému, která je ovšem nefunkční a shnilý. A je jen 
otázka času, než i tyto zdravé firmy začnou také hnít. Dejte zdravé jablko do košíku, 
kde jsou ta shnilá. Je to jen otázka času. A všechno komplikuje skutečnost, že ten 
nefunkční systém nelze úsilím jedinců změnit. To je špatná zpráva.

Odsouzeni k horším časům
Nabízí se logická otázka, zda současná situace má řešení. Jsem přesvědčen, že ano. 
Jen se musíme zamyslet nad tím, jaký svět chceme předat svým dětem. Na obraz, 
který vidím dnes, hrdý být nemůžu. Téměř všechny národní banky a politici hrají hru 
Každý den dobrý. Problémy tedy neřeší, ale odsouvají na čas, kdy přijdou ti po nich. 
A obávám se, že jediná možnost to změnit, leží skutečně v transformaci, která se 
ovšem naplní až v čase, kdy opravdu nebude dobře.
Ten čas se ale možná až nečekaně rychle blíží. To, kde se dnes nacházíme, je otázka 
mravního postoje, na což upozorňoval už před sto lety Baťa. Na ideje umíraly v minu-
losti miliony lidí. Dnes sílí hlasy, že dál to nemůže fungovat. Já sám jsem přesvědčen, 
že už to dávno fungovat nemělo, z čehož je vidět, že tomu vlastně vůbec nerozumím.
Přesto, nebo možná právě proto pořád věřím, že skutečný kolaps nás mine, že se 
mu ještě dokážeme vyhnout. Na druhé straně, jsme na nejlepší cestě jej zažít. Možná 
musíme zažít skutečný otřes, abychom si uvědomili, že sliby politiků nám nijak ne-
pomohou. Že jejich i naše chyby, které dlouhodobě a nesmyslně kupíme, se penězi 
vykoupit nedají.  
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Osobitý projev a otevřené nekonformní názory, to je prorektorka Vysoké školy 
obchodní v Praze Ilona Švihlíková. Poučili jsme se z pandemie? Jsme lépe 
připraveni na příští krize? Respektovaná ekonomka otevřeně tvrdí, že nikoliv. 
A nemilosrdně odhaluje i chyby posledních měsíců, které český rozpočet 
zatěžují obřím strukturálním dluhem. Pandemie je v tom nevinně.

jak zacházet s určitými nástroji v boji proti pandemii a jak se v takové krizi chovat, 
a tím pádem si vedly podstatně lépe než západní civilizace. To, co bylo vůbec nej-
pozoruhodnější, a lze to vysledovat také u Austrálie nebo Nového Zélandu, bylo to, 
že tyto země postavily nemilosrdně na první místo zdraví a životy lidí, a to naprosto 
tvrdě. Vždyť si vezměte, že na Novém Zélandu měli jednoho nakaženého a pomalu 
se zavírala celá země. Jenže tento nekompromisní způsob se nakonec ukázal jako 
absolutně nejefektivnější. Právě tyto země mají dnes nejmenší počet úmrtí a dlou-
hodobých negativních zdravotních následků, ale zároveň i nejlepší stav ekonomiky. 
Západní země pojaly boj s koronavirem jako trade off ve smyslu: tady něco povolíme, 
zde možná někdo umře, ale HDP tolik neklesne. Naprosto zvrhlý a naprosto nefunkč-
ní model. A bohužel v tom pokračovaly po celou dobu pandemie a ty dopady jsou 
katastrofální, podívejte se třeba na Spojené státy s obrovským počtem úmrtí. Asijské 
země získaly určitý náskok a je otázkou, jak ho teď využijí.

Které další jejich mechanismy vnímáte jako funkční?
Velmi efektivně si počínaly samotné vlády. Ano, jde o státy, které umějí vymáhat 
pravidla, což se v krizích ukazuje jako dost zásadní. A také o státy, kde je velmi dis-
ciplinované obyvatelstvo. Celá Asie je hodně kolektivní a funguje v ní jakési vědomí 
společenské odpovědnosti, což je dáno i  konfucianismem a vůbec filozofickou bází 
těchto společností. Tím pádem jsou lidé i lépe připraveni daleko lépe snášet omezení 
ve prospěch celku. Západní společnost toho schopná není, což je mimochodem velmi 
špatné vysvědčení, protože toto rozhodně nebyla poslední krize 21. století. A ve chví-
li, kdy nedokážeme zvládat ani pandemii, mohou přijít daleko horší krize. Tyto asijské 
společnosti ukázaly, že mají skutečně vlastnosti, které je činí daleko odolnějšími. 
A podobné principy byly schopny uplatnit i Austrálie a Nový Zéland. Klobouk dolů 
před nimi.

Takže se měl podle vás krátkodobě uzavřít i průmysl, což se v jednu chvíli 
diskutovalo i na úrovni tripartity?
Upřímně řečeno, myslím, že tam jsme to ani neměli nechat dojít. Pokud je debata 
ve fázi zavřít, znamená to, že už je pozdě. U nás celou dobu probíhalo velmi slabé 
testování, to znamená, že zde nebyly vůbec nastavené preventivní mechanismy. Ale 

  Judita Hrubešová  
  Erik Koritko

Už se v ekonomice našeho státu prokázaly všech-
ny dopady pandemie ve své plné síle nebo nás 
teprve čeká tvrdý pád na zem?
Jde o proces, který má určitou setrvačnost. Řadu věcí už 
vnímáme teď. Jde například o vyšší inflaci, kterou značně 
ovlivňují i poruchy v dodavatelských řetězcích. Už teď 
lze tedy předpokládat, že v tomto smyslu dojde k jejich 
restrukturalizaci. Konkrétně bych vsadila na regionalizaci 
a lokální výrobu, kdy není nezbytné spoléhat se na to, že 
ke mně určitý produkt dopluje přes půl světa. Otázkou 
zůstává, zda se dostaneme do období vyšší nákladové 
inflace, protože změna ve struktuře výroby nakonec ně-
jaké inflační dopady mít bude. Dalším otazníkem je, zda 
se bude i nadále držet vysoká cena primárních komodit. 
Stejně tak zde vidíme bubliny na trhu nemovitostí a  ně-
kterých vzácných kovů. Určité trvalé dopady se promít-
nou také do našeho každodenního života. Jinak pracuje-
me, jinak spotřebováváme, jinak se vzděláváme. Osvojili 
jsme si práci v režimu home office, kterou zřejmě v nějaké 
míře bude řada firem i nadále využívat. Jako vyučující 
už teď uvažuji o tom, že některé z přednášek budeme 
i nadále nahrávat. Stejně tak je možné zaznamenat i vze-
stup na poli e-commerce, což možná i v budoucnu bude 
cesta. Jsme tedy na začátku jakési hluboké proměny, ten 
samotný proces probíhá, ale zdaleka ještě nedoběhl.

Proč některé země pandemii zvládly lépe a jiné 
ne? Třeba Číně sice mírně, ale přece jen rostl HDP. 
Stejně tak se ekonomicky drží i země jako Nový 
Zéland, Tchaj-wan, Austrálie nebo Vietnam…
Jedním z těch důvodů je fakt, že asijské země už měly 
nějakou zkušenost s pandemiemi z minulosti. Věděly, 

ZaříZneme ekonomiku 
jako kuře?
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to by vláda musela reagovat včas, nikoli populisticky 
ve smyslu: teď nemůžeme nakazovat roušky, budou 
volby a lidé by se zlobili. Ve chvíli, kdyby náš stát 
byl asijský, nařídil by to a byl by schopen dodržová-
ní nařízení také vymáhat, což je věc druhá, neméně 
důležitá. Potom bychom se ale o uzavírání průmyslu ani 
nemuseli bavit. To je úplně jiný styl myšlení, přesto ale 
vědí, proč to dělají. Nakonec jsou jejich ztráty několika-
násobně nižší. Takže to není projev iracionality, naopak 
to je projev toho, že umějí uvažovat v delších časových 
horizontech.

Zpětné vratky daně, snížení 
dpH na ubytování, Zrušení 
daně Z nabytí nemovitosti 

a Zrušení superHrubé mZdy 
dají trvalý deficit 200 miliard. 
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Máte pocit, že jsme se na základě těchto informací 
poučili?
Mám velké obavy, že ne a nic tomu nenasvědčuje. 
Třeba to věčné střídání ministrů v resortu zdravotnic-
tví. Jeden přijde a první, co udělá, tak rozpráší skupinu 
odborníků, kteří tam jsou dobrovolně a dělají to více-
méně zdarma, vyžene je pryč, aby náhodou nepřekáželi 
v nějakých politických hrách. Navíc vymahatelnost 
práva v této zemi je naprosto tristní. Tady se zkrátka 
švejkuje, což je sice roztomilá vlastnost v dobrých 
časech, ale v krizi je to opravdu čirá katastrofa. Takže já 
se obávám, že míra poučení není zrovna velká.

Nechci být vůbec prorokem pesimismu, ale dá se 
vůbec z ekonomického hlediska na podobnou krizi 
do budoucna připravit? 
Každá krize je úplně jiná, ale obecně se připravit lze. 
A ta příprava tkví v tom, že máte stát, který disponuje 
kvalitní analytikou, to znamená, že je schopen pracovat 
s čísly a je schopen se rozhodovat. To musí být ale silný 
stát. Ve chvíli, kdy je slabý, tak vzniká prostor pro různé 
lobbistické skupiny, které se snaží situaci zneužít, jako 
se to stalo u nás. Jako členka Národní ekonomické rady 
vlády jsem byla přímo u toho. Pokud má stát obsah, 
tak toto samozřejmě nedovolí. Čím menší je totiž vliv 
lobbistů, tím budou pravidla plošnější, jednoznačnější 
a přesněji aplikovatelná. Silný stát je takový, který má 
některé základní podniky pod strategickou kontrolou. 
Takže, pokud dojde na nejhorší a zavřou se hranice, 
což se zavřely, tak má vlastní zdravotnický materiál, je 
potravinově soběstačný, zkrátka nezávisí v základních 
strategických věcech na nikom. Čína dokáže zásobit 
celý svět. Co dokáže Evropa? Nedokázala vyrobit ani 
roušky, všichni čekali na letadla z Číny. Co to je za stra-
tegický kontinent, když nedokáže vyrobit tak banální 
statek? A pak je tu již zmíněná otázka práva a jeho 
vymahatelnosti. K čemu uplatňovat opatření, pokud 
se zde otvírají hospody a policistům, kteří je chodí 
kontrolovat, se jejich majitelé smějí do obličeje a stát 
těmto bezohledným majitelům není schopen odebrat 
živnostenské oprávnění. Když udáváte pravidla, musíte 
je umět vymáhat. I tyto striktní postoje se v Asii nako-
nec ukázaly jako výhodné. 

Jaké konkrétní změny nás teď v rámci obnovy 
ekonomiky čekají?
Podle mého názoru by měl stát začít uskutečňo-
vat investiční projekty a podporovat modernizaci 
ekonomiky, což částečně dělá. Podle mne k tomu 
patří velmi aktivní politika zaměstnanosti a mno-
hem větší podpora lokální výroby. Musím říci, že mi 
vadí politika, která tu funguje už dvacet let, kdy se 
zahraničním firmám, které často nepřinášejí žádné 
know-how ani přidanou hodnotu, vytvářejí špatné 
pracovní podmínky a nabízejí minimální mzdy, ještě 
dávají investiční pobídky. Takovými kroky je rozmaz-
lujeme, místo toho, abychom podpořili domácí hráče 
na trhu. Samozřejmě bude potřeba navýšit finance 
do zdravotnictví a určitě podporovat lázeňství, 
protože spousta lidí má po prodělaném onemocnění 

koronavirem dlouhodobější zdravotní problémy. A velkou prioritou musí být vzdě-
lávání, nejen proto, že spousta dětí vypadla z povinné školní docházky, nebo se jí 
neúčastnila tak intenzivně. 

Boj s pandemií nás kromě toho nejcennějšího a také nevyčíslitelného, což 
jsou desetitisíce lidských životů, stál i vysoký veřejný dluh. A ten vyčíslitelný 
rozhodně je. Jak se s ním poprat?
Problémem nejsou výdajové programy, i když spousta lidí si myslí, že veřejný dluh 
narostl hlavně kvůli pomoci v podobě pandemických kompenzačních programů. Ano, 
určitá rozpočtová zátěž to byla, ale měla pouze jednorázovou povahu. V tuto chvíli tyto 
programy víceméně neběží a v rostoucím deficitu se nijak neprojevují. Jenže dluh roste 
a za prvních pět měsíců letošního roku dosahuje nějakých 255 miliard, což je hrozné. 
Důvod je přitom jednoduchý – v minulém roce došlo totiž k nenápadné daňové refor-
mě. Pod lobbistickým tlakem se velmi výrazně začaly měnit daně, konkrétně zpětné 
vratky daně, snížení DPH na ubytování, zrušení daně z nabytí nemovitosti a samozřejmě 
zrušení  superhrubé mzdy, což byl vůbec největší zářez. Dohromady to dá nějakých 200 
miliard, a to je trvalý deficit. Ve veřejných financích se tedy potýkáme se strukturálním 
problémem, kdy si stát dobrovolně a populisticky podřízl příjmy. Šlo o neodůvodnitelné 
kroky, které neměly s pandemií vůbec co dělat. Snad jen v tom, že někdo vycítil příle-
žitost a řekl si, teď je šance, proženu to zrychleným legislativním řízením. A prošlo to. 
Směřujeme tak k velmi originální situaci, kdy za plné pandemie budeme mít nižší deficit 
než teď v tomto roce. Letos to bude kolem 500 miliard, a to ještě budeme rádi. Ukazuje 
to na jediné: že na straně příjmů má stát obrovské výpadky.

To tomu asi nejdeme příliš naproti...
Hlavně stát ztrácí schopnost se financovat. Pamatuji si, když se u nás vedly dlouhé de-
baty o slevách na jízdné pro seniory a studenty, tehdy šlo o šest miliard korun. To jsou 
ale drobné při pomyšlení, že teď lítá ve vzduchu 200 miliard. A já mám neodbytný po-
cit, že to nikoho nezajímá, že to nikdo neřeší. Přitom to není záležitost jednoho malého 
opatření, je to otázka kaskády opatření, v rámci kterých se patrně nevyhneme poměrně 
masivnímu zvýšení daní a velkým škrtům v oblasti výdajů. Co to udělá s ekonomikou? 
Zaříznete ji jako kuře. Tady se nabízí scénář z let 2012 a 2013, kdy přehnané škrty vedly 
ke druhé recesi, a následně i k pádu vlády. Ten výhled je opravdu velmi špatný.

Proč jste jako Národní ekonomická rada vlády toto téma neřešili?
My jsme na to upozorňovali, ale marně. NERV fungoval velmi intenzivně hlavně v prv-
ních měsících zhruba do července, kdy to téma bylo čerstvé a o pandemii se ještě 
vědělo poměrně málo. Tam to setkávání bylo intenzivnější, následně pak sláblo a bylo 
patrné, že jsou věci, které vláda projednávat nechce. Navíc NERV je pouze poradní or-
gán a vláda ho může využívat, nebo nemusí. A nemusí ani na jeho závěry brát ohled. 
Přesto jsme dávali najevo, že tato klíčová témata s námi nikdo z vlády neprobírá a ani 
probírat nechce.

Pokud v příjmové části rozpočtu chybí trvale 200 miliard a veřejný dluh se 
vyšplhá možná i nad 500 miliard korun, kde můžeme brát? Existuje nějaká 
rozumná strategie?
Někteří hledají řešení ve zvýšení DPH, což samozřejmě razantně zasekne spotřebu 
a degresivní zdanění se dotkne nejchudších. Pak samozřejmě budou chtít privati-
zovat. Jiní říkají, že propustí úředníky. Suma 200 miliard je obrovská částka. Bylo by 
nutné vymyslet chytrý mix opatření na straně příjmové i na straně výdajové a upřím-
ně, před volbami, i když je to nezodpovědné, vám politické strany neřeknou na ro-
vinu, jaký mají v tomto směru záměr. Centrální banka dává najevo, že chce zvyšovat 
úrokové sazby, a to poměrně výrazně, protože nejdříve tvrdě podcenila inflaci 
a posléze svou prognózu změnila. Pak je tu nákladová inflace, kterou neovlivníte, 
protože přichází z vnějšku a s cenami ropy, stavebních materiálů nebo lithia těžko 
něco uděláte. Takže i načasování jednotlivých opatření je poměrně velká alchymie. 
Ve chvíli, kdy centrální banka začne přitahovat otěže a vy v podstatě uděláte to 
samé, tak ekonomiku položíte na dno, vyberete ještě méně na daních a veřejný dluh 
se bude zvyšovat. Schopnost řídit takhle vysoký dluh je opravdu makroekonomická 
dovednost nejvyššího řádu.
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ilona šviHlíková
AbsOlVOVAlA VysOkOu ŠkOlu 
ekOnOmIckOu V PRAze, ObOR 
mezInáROdní ObchOd A kOmeRční 
JAzyky. PůVOdně PůsObIlA nA sVé 
AlmA mAteR JAkO AsIstentkA V týmu 
VěRy höPPneROVé A dOktORAndkA 
Ve skuPIně VlAdImíRy dVOřákOVé. 
dnes Je PRORektORkOu PRO kVAlItu 
A ROzVOJ ŠkOly VysOké ŠkOle 
ObchOdní V PRAze. JeJím hlAVním 
ObORem JsOu mezInáROdní 
ekOnOmIcké VztAhy, AsPekty 
glObAlIzAce, měnOVé Otázky, 
eneRgetIcká bezPečnOst A Obecně 
POlItIcká ekOnOmIe.

ilona švihlíková je 
ekonomka s názory 

konzistentními, 
leč mnohdy 

provokativními. přesto 
se vyjadřuje vždy  

velmi otevřeně.

A jak si v těchto dovednostech vede Ministerstvo financí?
Současná ministryně financí ve skutečnosti neřídí nic, pouze sbírá požadavky z resor-
tů a dává je dohromady. Nevidím žádnou snahu o konsolidaci ani žádný výhled do bu-
doucna, co se bude dít na straně příjmů a na straně výdajů. Ona to zkrátka nechává 
plynout a počítá s tím, že jí to vykompenzuje ekonomický růst. Jenže my nejsme Čína, 
která vyskočí na osmnáct procent. My nemůžeme počítat s růstem ani sedm procent, 
ekonomika na to v tuto chvíli nemá. Ale nejen ministryně financí si neuvědomuje 
souvislosti… když uvalíte vyšší daně a seškrtáte výdaje, tak omezíte  poptávku a když 
omezíte poptávku, tak vyberete menší daně. Říká, že chce šetřit na mzdách, jenže 
mzdy ovlivňují celkovou mzdovou úroveň v ekonomice a náš daňový mix je vysoce 
závislý na mzdách. Takže si vlastně podřeže větev, na které sedí a ještě říká, že ušetří. 
Více než osmdesát procent daňového inkasa je vázáno na mzdy. Když podříznete 
mzdy, podříznete inkaso. Jenže to bohužel nikomu odpovědnému nevysvětlíte, já 
jsem to sama zkoušela nesčíslněkrát. Oni mají účetní pohled. Což bych přirovnala 
k situaci, kdy sedlák prodá stodolu a bude se radovat, jak dobře udělal.
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Pomalu se nám začíná roztáčet také inflační spirála. V souvislosti s inflací dochází 
ke zdražování dokonce i základních komodit? Co nám to do budoucna přinese?
Analýza inflace je velmi složitý úkon. Inflace jde ze dvou stran. Je zde jednak takzvaná 
poptávková inflace, s níž počítala i Česká národní banka. Jde o to, že si lidé v minulém 
roce uložili své peníze a seděli na rekordní míře úspor přes osmnáct procent. Byly to 
opatrnostní úspory, ale částečně i ty, kdy určité výdaje v době omezení ekonomiky 
nebylo možné realizovat. Došlo k uvolnění ekonomiky a šlo se do hospody, vyrazili 
jsme na dovolené… To je v pořádku, ale jde o krátkodobý inflační tlak, který po nějaké 
době vyšumí, odhaduji tak do konce roku. Ve světové ekonomice se ale akumulovaly 
problémy v dodavatelských řetězcích, v dopravě a nárůstu cen primárních komodit. 
Někdy šlo o procesy spekulativní, jindy ne. A tato nákladová inflace může přetrvávat 
poměrně dlouhou dobu, i několik let. Centrální banky proto nutně, a ta naše už to 
avizovala, budou zpřísňovat a budou muset odstoupit od kvantitativního uvolňování 
a vracet se k vyšším úrokovým sazbám. To je velmi nepříjemná věc ve chvíli, kdy se 
snažíte resuscitovat a modernizovat ekonomiku. A dalším nepříjemným problémem 
je veřejný dluh, protože pokud se zvýší úrokové sazby, tak se nutně zvýší náklady 
na obsluhu dluhu, a to nejen u nás, ale i v dalších vyspělých zemích. A to je darda. 
Co budou dělat země, jako jsou Itálie, Řecko a další? Jak tento dluh obslouží? Proto 
i banky ve vyspělých zemích zatím váhají a příliš se do toho nehrnou.

V souvislosti s inflací dochází také ke zpomalení růstu mezd. Jaká rizika to 
přináší? 
Samozřejmě že obrovská. Většina lidí žije ze mzdy, je to jejich hlavní zdroj kupní síly. 
A já bych zmínila dvě věci. Jedna věc je samozřejmě inflace, ta v podstatě užírá – 
takže v případě, že dosáhnete nominálního růstu, reálný může znamenat i pokles. 
Druhým problémem v české ekonomice je fakt, že růst je velmi nerovnoměrný, to zna-
mená, že  se koncentroval do oblasti učitelé, zdravotníci, kde byly určité priority. To 
nekritizuji, pouze konstatuji. Už ale nesměřoval do  ostatních oblastí – tam má jedno 
nebo půl procenta, takže tam už jste v reálu v minusu. A další věc, zrušení superhru-
bé mzdy, což osobně považuji za vážný problém, neboť tím stát zasáhl do mzdové 
konvergence. A co je pro mne nejhorší, premiér i ministryně financí řekli: děláme to 
proto, aby firmy nemusely zaměstnancům přidávat. Ve skutečnosti přidáváte čistého, 
takže velmi nerovnoměrně – nejchudším méně a bohatším nejvíce, a tím v podstatě 
mzdovou konvergenci ohrožujete. Jenže my ho v ekonomice vysloveně potřebujeme, 
protože u nás je mzdová konvergence velmi chabá. A co mne naštvalo nejvíce, je sku-
tečnost, že Ministerstvo financí nejenže počítá se zastavením mzdové konvergence, 
ale i s tím, že se vrátíme do roku 2016. Oni sami sobě vymazali konvergenci, kterou dě-
lali v  posledních letech, kdy byli úspěšní. Co to má za smysl, když máte politiku, která 
není úplně neúspěšná, a pak uděláte změny, kterými ty klady sami sobě vymažete?

Přijde tedy tlak na růst mezd?
Bude boj o minimální mzdu, protože ta je signální úrovní, od které se odvíjí i další ná-
růsty. Bude tedy boj o minimální mzdu a o mzdové vyjednávání. Firmy budou tlačeny 

dalšími náklady, které porostou a do toho působí infla-
ce, která požírá zaměstnancům kupní sílu. Jak říkám, je 
to souběh jevů, které nejsou dobré. Ale za velkou část 
problémů si můžeme sami.

Není to tak, že se zrušením superhrubé mzdy pře-
bírá odpovědnost za růst mezd právě stát? 
Stát ji ale nemá co přebírat, má mít pouze nástroje, 
jak ji ovlivňovat. Má minimální mzdu a má samozřejmě 
mzdu ve státní sféře, což je konkurent té soukromé. 
Což v minulých letech působilo  poměrně silně. Stát 
podle mne nemá do tohoto organického mzdového 
růstu daného vyjednáváním vůbec zasahovat. To bylo 
fatálně špatně. A jsou to kroky, které mají opět dlouho-
dobé dopady.

Budou firmy schopné po vyčerpávající krizi všem 
těm tlakům vzdorovat?
Pod tlakem budou jak firmy, tak zaměstnanci. Mezi 
odvětvími jsou však velké rozdíly. Jsou ty, které zažívají 
obrovský boom, třeba průmysl – i když je ovlivněn 
problémy s dodávkami, poptávka tam je. Jsou ale 
odvětví, která nemilosrdně čeká restrukturalizace. 
Třeba v gastro oblasti, kde spousta firem skončí. Tak to 
zkrátka v krizích bývá. Nemůžeme čekat, že to někdo 
bude uměle držet a suplovat fakt, že k nám nedorazí 
statisíce Číňanů. Naše ekonomika je extrémně založena 
na exportu, a to není správné, protože nedohlédne-
te k finálnímu zákazníkovi, jste v tom procesu někde 
uprostřed a matka je úplně někde jinde. A pokud jste 
orientováni  na export, tak pro vás mzda je náklad, 
protože v lokální ekonomice, a tím se vracím k tomu, 
že mzda je sice náklad, ale je to také příjem. Ve chvíli, 
kdy spotřebováváte v tom daném místě, mzda je vní-
mána jako zdroj kupní síly. Proto tam, kde je to lokální, 
není takový tlak na to, aby mzdy šly dolů a neustále se 
přizpůsobovaly úrovni Bangladéše.

V souvislosti s ekonomickými krizemi většinou 
nastupuje také růst nezaměstnanosti. Už je to znát 
i u nás?
Nemyslím si, že nutně musí prudce rostoucí neza-
městnanost souviset s pandemií koronaviru. Spíše se 
obávám dopadu na trh práce ve chvíli, pokud by se 
sešla monetární restrikce s fiskální – tedy zvyšování 
daní společně se škrty výdajů. Toho se bojím, protože 
pak by nezaměstnanost musela jít nutně nahoru.

A dá se tomu nějak předejít?
Ano. Tím, že budete dělat chytrou daňovou politiku. To 
znamená, že budete brát peníze tam, kde jsou, a nikoli 
tam, kde nejsou. A také, že nepůjdete do zvyšování 
DPH. To je velice nebezpečná věc a vždy dopadá nejvíc 
na ty nejchudší. Jenže komu se bude chtít vrátit daně 
zpět, jak byly. To je  politicky velmi nepříjemný krok. 
Přitom každý, kdo alespoň trochu umí počítat, vám 
řekne, že musíme vrátit superhrubou mzdu – nikoli 
konstrukci, ale sazba musí jít nejméně na devatenáct 
procent. Současných patnáct procent naše veřejné 
finance zkrátka neutáhnou.  

naše ekonomika je extrémně 
Založena na exportu, a to není 
správné, protože nedoHlédnete 
k finálnímu ZákaZníkovi, jste 
v tom procesu někde uprostřed 
a matka je úplně někde jinde.
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Co se ale zásadně změnilo, je jejich větší ostražitost a váhavost při změně a hlavně 
motivace pro změnu. Kandidáti se výrazně více zajímají nejen o stabilitu nového 
zaměstnavatele, ale i udržitelnost a perspektivu. Řada potenciálních kandidátů, 

kteří by i uvažovali o změně, vyčkávají, co přinese podzim a do změn se nehrnou.

Lakmusový papírek kultur 
Covid byl v mnoha oborech jakýmsi lakmusovým papírkem firemních kultur. Řada 
společností s proklamovanými firemními hodnotami ukázala, že pokud dojde k ohro-
žení finančních výsledků, zaměstnanci jsou, ač to zní hrozně, prostě čísly. Krátkodobý 
finanční efekt dostal přednost před dlouhodobou perspektivou kvalitního lidského 
potenciálu. Myslím, že bude poměrně dlouho trvat, než dojde v některých sektorech 
k obnově této důvěry. Řada společností si totiž neuvědomuje, že tato stopa zůstá-
vá na trhu většinou dlouho. Ty prozíravější ale naopak pandemickou dobu využily 
ke zvýšení hodnoty lidského kapitálu, investovaly do rozvoje svých lidí, případně 
chtěly vědět, jaký potenciál zaměstnanců ve firmě mají, aby mohly naplňovat své 
další strategické cíle a rozvíjet se. Případně doplnily chybějící kompetence stávajících 
zaměstnanců náborem nových, čímž vytvořily velmi silné týmy. Tyto firmy jsou dnes 
poměrně dobře personálně stabilizované a kompetenčně silné. Z krize vlastně vytěži-
ly maximum a vybudovaly si v mnoha směrech konkurenční výhodu.

Hledání nových cest
Covid většině z nás přinesl, díky nutnosti zastavit se, také příležitost k přehodnocení 
svých životů, hodnot a cílů. Mnoho lidí si dnes klade otázky, co dál. Ve své pora-
denské praxi vidím dnes výrazně častěji, než kdy dříve, ty, kteří si uvědomili i díky 
tomu, jak se jejich společnosti v této době zachovaly, že pro ně již nechtějí pracovat. 
A dokonce je tu celá řada těch, kteří chtějí totálně změnit pozici i profesi, prostě svou 
další cestu. Tolik kariérních restartů jsem dlouho neviděla. V minulosti byly restarty 
většinou spojovány s životními etapami, dnes ale jdou napříč věkovými skupinami. 

Home office štěpí trh 
Pro řadu lidí je dnes po nucených lockdownech home 
office noční můra a na druhou stranu se řada zaměstnan-
ců téměř odmítá vrátit do svých kanceláří. Myslím si, že 
stoprocentní návrat do kanceláří v tom klasickém režimu 
od-do se již konat nebude a většina společností přejde 
do hybridních režimů. Každopádně z řady výzkumů vyplý-
vá, že více než třetina zaměstnanců by chtěla pracovat 
alespoň jeden den v týdnu v režimu home office.

Psychologie do firem
Výrazný dopad pandemie se po roce a půl objevuje v ob-
lasti duševní pohody. Pandemie se jednoznačně podepsala 
na duševním zdraví společnosti. To je další fakt, který 
vnímám jako výraznou postpandemickou změnu – nárůst 
různých psychosomatických a psychických onemocnění 
zaměstnanců ve firmách. Řada lidí se dostala do životních 
situací, se kterými si neumí poradit či se s nimi vyrovnat 
a bohužel se to následně propisuje do jejich pracovního 
života. Většina z nich sama nevyhledá odbornou pomoc 
a projevy deprese, úzkosti, latentní agresivity či nárůst 
alkoholismu se pak pochopitelně podepisují na efektivitě 
a výkonu jednotlivých pracovníků i celých týmů. Některé 
společnosti si to uvědomují a v rámci firemních benefitů 
nabízejí svým zaměstnancům možnost konzultací s psy-
chology a poradci, a motivují tak své zaměstnance k zod-
povědnosti a péči o jejich duševní zdraví. Duševní zdraví 
zaměstnanců se stává součástí firemních kultur a hodnot.  

Změnilo se něco na pracovním trhu? To je otázka, kterou 
v poslední době často dostávám. Ano, v zásadě se změnilo hodně. 
Například již před covidem roztočená mzdová spirála – pokud firmy 
čekaly, že se na trhu v důsledku propouštění objeví více volných 
a dostupných kandidátů za adekvátní finanční očekávání a spirála se 
zmírní, tak se to ve většině oborů nestalo, určitě ne v oborech, ve kterých 
se pohybuji. Naopak kvalitních kandidátů je stále nedostatek a ti velmi 
dobří se nechají stejně dobře zaplatit jako na počátku roku 2020.

Krize jaKo impulz 
pro změnu

   Ladislava Fialová, Altro Management Consultants         Jakub Hněvkovský
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S respektem se vracíme ke kořenům 
sklářství a zároveň se vydáváme 

na novou vzrušující cestu.

Rony Plesl
umělecký ředitel

www.ruckl.com
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oříŠKy. uRčITě oříŠKy, PRoTože Ty JSou V ALICe NA KAždéM KRoKu. dáLe 
RodINA, ALIKA Je SoučáSTí RodINy JIž PěKNou řádKu LeT. Je To TAKoVá NAŠe 
SeSTRA. A V NePoSLedNí řAdě žIVoT. ALIKA Se STALA SoučáSTí Mého žIVoTA. 
V AReáLu, Kde MáM MožNoST MíT I SVé KoNě, TRáVíMe SPoLečNě S RodINou 
VěTŠINu čASu A Já ByCh zA NIC NeMěNILA.
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Jedním z životních milníků byla pro Kristiána Mensu 
taneční soutěž King of the Kidz. „Postoupil jsem 
do užšího kola, kde bylo hodně dobrých tanečníků. 

Poprvé jsem si uvědomil, že bych mohl v tanci něco 
dokázat.“ To bylo Kristiánovi 16 let. 
Nevěří na náhody, naopak význam přikládá životnímu 
kouzlu, kterému říká magnetismus. „Skoro každý den 
se stane něco, co mě překvapí. Třeba si během dne 
vzpomenete na nějakou osobu a ona vám záhy napíše. 
Podle mě to není náhoda, ale součást našeho života.“ 
Speciální místo v jeho životě zaujímá Paříž. Ve dvanácti 
letech zde poprvé viděl tancovat b-boye. Ve francouz-
ské metropoli se odehrává spousta tanečních soutěží 
a protože v roce 2024 zde bude mít na olympijských 
hrách premiéru break dance neboli breaking, Kristián 
by byl rád u toho. 
Jeho ilustrace charakterizují předměty běžné spotřeby, 
lehkost a 3D efekt. „V dětství jsem miloval ilustrované 
knihy a jednoduché kresby, které říkají mnoho o našem 
životě. Kombinace 3D světa a ilustrace na papíře se mi 
líbí, protože když člověk dílo vyfotí, tak je 2D, ale je 
z něj cítit trojrozměrnost díky stínům a tvarům.“ 
Rozlišujete mezi vítězstvím a úspěchem? Kristián 
Mensa neboli Mr. Kriss ano. „Mám vlastní teorii úspě-
chu, která se neměří na medaile nebo zápisy do histo-
rie. Pro mě je úspěch umět inspirovat lidi, a to bez ohle-
du na věk. Když klukovi, kterému je dvanáct, ukážu trik, 
a on začne breakovat, tak jako jsem začal ve dvanácti 
já, beru to za úspěch. Pokud jsem na soutěži, tak mám 
samozřejmě velkou motivaci vyhrát, ale tuto touhu si 
nepřenáším do života. V soutěži si vysoutěžím svoje 
ambice a v životě potom už tak soutěživý nejsem.“
Zaujala vás esence Kristiánova umu, životních příběhů 
a názorů? Potom bude nejlepší seznámit se s ním pěk-
ně abecedně, takříkajíc od A do Z. Kristián předkládá, 
co se mu spontánně vybaví, když si představí jednotli-
vá písmena abecedy.

Jak nejlépe představit mladého sympatického muže 
Kristiána Mensu? Mezi tancem a uměním, pohybem 
a ilustrací, olympijskými hrami a výstavami si vytváří 
vlastní svět. Byl o něm natočen film, žije v Londýně. 
Dělá věci jinak, jednoduše i se skrytou hloubkou 
a myšlenkou, kterou ale nevidí každý. 

  Marek Hubač          archiv Kristiána Mensy

Seznamte se: 
Kristián Mensa 
alias Mr. Kriss. 
Multitalentovaný 
Čech žijící 
v londýně, 
kterého dokonce 
vlivný americký 
deník Huffington 
Post zařadil mezi 
20 nejnadanějších 
lidí 20. let tohoto 
století. 
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 A  ANgLIčTINA 
Angličtina je pro mě bránou do světa. Je to nedílná 
vědomost člověka současnosti, protože anglicky se 
domluvíte skoro po celém světě. 

 B  BATTLe
Battle je souboj, ale je to i zábava. Spíš ale prožívám 
battle sám se sebou – jak jsem na soutěž připravený, 
jak moc se soustředím, jak je moje tělo připravené. Po-
kud mám pocit, že jsem nad sebou vyhrál, tak se dost 
často stane, že vyhraju i nad svým soupeřem. Battle je 
pro mě také možnost potkat se s lidmi, tancovat s nimi 
a možnost užít si společný čas díky hudbě a dobré 
atmosféře.  

 C  CeLeBrITy 
Byla pro mě čest spolupracovat s osobnostmi, jako jsou 
Rita Ora nebo Kylie Minogue. Jsem rád, že působím 
v jejich tanečním videu, i když se nejedná úplně o styl, 
ve kterém bych chtěl být úspěšný. Všeobecně beru cele-
brity jako normální lidi. Někdo toho dokázal v životě více, 
někdo méně, ale každý má svoje vlastní cíle a úspěch.

 D  Duše 
Každý duši má. Tělo bych přirovnal ke kolu – kolo 
nemůže bez duše fungovat a myslím, že ani lidské tělo 
nemůže správně fungovat bez duše. 

NeBOLI Mr. KrISS Je NezávISLý ILuSTráTOr A TANečNíK, KTeréhO 
ChArAKTerIzuJe pOhyBOvá LehKOST A LADNOST JAK v TANCI, TAK 
ve výTvArNéM uMěNí. ráD By Se přeDSTAvIL NA OLyMpIJSKýCh 
hráCh v pAřížI 2024, KDy BuDe MíT pOD pěTI Kruhy preMIéru 
BreAK DANCe NeBOLI BreAKINg. O JehO DOSAvADNí žIvOTNí Dráze 
ByL NATOčeN fILM WhO IS Mr. KrISS? Brzy vyJDe TAKé JehO prvNí 
KNIhA. NArODIL Se v prAze A MOMeNTáLNě žIJe v LONDýNě.

 e  e-MAIL
Často posílám náhodné e-maily umělcům, tanečníkům, choreografům… Líbí se mi ta 
možnost poslat ho úplně kamkoliv po celém světě, protože člověk dopředu neví, kdo 
si zprávu otevře a co z jeho jednoduché zprávy může být. Jaká bude reakce? Také rád 
píšu zprávy, kterými někoho podpořím. Třeba někomu napíšu, že krásně tancuje a ať 
pokračuje dál. Věřím, že i krátká zpráva může člověka podpořit a zlepšit mu náladu. 

 e  eLegANCe
Mám rád lehkost v tanci i v jakékoliv aktivitě, kterou dělám. Pokud vidím tanečníka, 
který dělá nelehké věci s lehkostí a elegancí, hned mě zaujme. Je jasné, že za výsled-
ným projevem je velká dřina, strašně moc tréninků.  

KriStián 
MenSa
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 h  huffINgTON pOST 

Vzpomínám, si, že jsem jel v Praze tramvají a přišel 
mi e-mail s nečekanou informací, že mne jistý vlivný 
americký deník zařadil mezi 20 nejnadanějších lidí 
20. let 21. století. Stávají se věci, na které člověk není 
připraven a dokážou vám zpříjemnit celý den nebo 
celý týden. Samozřejmě mi to dodalo mnoho motivace 
pokračovat dál a také podporovat lidi v mém věku, 
protože si myslím, že na světě není pouze 20 nejnada-
nějších lidí, ale jsou jich tisíce. 

 f  fOTBAL 

Měl pro mě hluboký přínos. Pohyboval jsem se v komunitě fotbalistů, v prostředí, kde 
panuje velká soutěživost. Člověk musí bojovat, spolupracovat. Často to pro mě neby-
lo jednoduché, protože jsem dost citlivý člověk. Křik trenérů a tlak spoluhráčů nebyl 
příjemný, ale je to součást života, takže mě to hodně naučilo. Byl jsem brankář, takže 
jsem se naučil padat, což mi později pomohlo v tanci.  

 g  ghANA
S maminkou jsme odletěli do Ghany, protože jsme měli nějaké indicie, že bychom se 
mohli dozvědět informace o našich předcích a rodině. Neměli jsme ale žádná velká 
očekávání. Brali jsme to zároveň jako výlet. Doufali jsme, že se přiblížíme ghanské 
kultuře a seznámíme se s ní, což se stalo. 

MáM Plno cílů a Plánů a MySlíM Si, že je 
důležité, aby ČlověK Měl Před Sebou nějaKé 
vyvěšené PraPorKy, aby viděl a věděl, KaM 

SMěřuje. MáM KrátKodobé i dlouHodobé 
Plány, ale nedržíM Se jicH StriKtně. 

ProStor doStává taKé iMProvizace.
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 I  IMprOvIzACe 
Skoro stoprocentně improvizuji. I když mám triky, říkám jim „sérky“ – série, sek-
vence –, které mám natrénované a vím, jak je provést. Před vystoupením si řeknu, 
jaké tři triky udělám, ale to, jak je spojím, nevím. To záleží na hudbě, atmosféře, 
typu události… Zkoušel jsem si vystoupení celé naplánovat, ale u mě to nefunguje, 
protože nejsem otevřený danému okamžiku a možnostem. Mám trošku klapky 
na očích.

 J  JíDLO 
Zdravá strava je pro mě opravdu důležitá. Mám hodně 
restrikcí – sladké si třeba dám jenom jednou denně, 
abych si sladkostí vážil a moment si užil. Jím všechno, 
ale vyváženě. Mám rád jednoduchá jídla – například 
chléb s avokádem nebo dýňovou polévku s kokosovým 
mlékem. Jako malý jsem měl také přezdívku „Král sýrů“. 

 K  KLAvír 
Hra na klavír mi pomohla i v tanci, protože jsem se na-
učil hudbu poslouchat a vnímat rytmus. Miluju klavírní 
hudbu, ať už jsou to klasičtí skladatelé, jako jsou Frédé-
ric Chopin, Claude Debussy nebo současní muzikanti 
Philip Glass a Ludovico Einaudi. Klavír mě uklidňuje 
a občas si na klavírní hudbu i zatancuju. 

 L  LeTeNKy
Rád cestuji. Všechny letenky, které jsem si koupil, ně-
jakým způsobem ovlivnily můj život. Každá část světa, 
kterou jsem navštívil, mě nějak proměnila, ať už to byla 
dobrá zkušenost, nebo horší. Určitě bych chtěl ještě 
procestovat Island a Japonsko, podívat se do Tokia. 

 M  Mr. KrISS
Pseudonym Kriss jsem poprvé použil, když jsem se 
zaregistroval v Praze na battle. Dlouho jsem přemýšlel 
o hustých anglických názvech. Nakonec jsem použil 
svoje jméno Kristián, přidal jedno „s“ navíc, aby to 
vypadalo líp… Dvě písmenka na začátku, ono Mr. jsem 
doplnil, když jsem si zakládal první instagramový profil. 
Líbilo se mi, jak to vizuálně vypadá.  

 N  NervOzITA
Stále jsem nervózní. Člověk má před velkými událostmi 
plno myšlenek a očekávání. Často jsem nervózní i přes 
den, ale tanec mi pomáhá posílit zdravé sebevědomí, 
pomáhá mi vyjádřit se. Pomáhá mi, když jsem v nějaké 
aktivitě autentický.  

neHledáM inSPiraci, ale MíváM období,  
Kdy vníMáM intenzivněji vjeMy Před Sebou, 
za Sebou, nad Sebou. náSleduje období, Kdy 
nePozoruji nic. vyPínáM Sociální Sítě, SnažíM 
Se nedívat na reKlaMy, aby byl Můj MozeK 
více v Klidu.
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 O  OLyMpIJSKé hry 
Rád bych se zúčastnil olympijských her 2024 v Paříži. 
Hodně mě motivovalo, když jsem v létě sledoval české 
sportovce v Tokiu. Dodalo mi to energii. Když si člověk 
uvědomí, že může reprezentovat naši zemi v tom, 
co dělá, tak je to krásná myšlenka. Budu dělat všechno 
pro to, abych se na olympijské hry dostal.

 p  páD 
Člověk se musí naučit padat, aby se nezranil, musí se 
naučit padat s lehkostí, aby to nevypadalo, že je to pád. 
Často trénuju jenom kotrmelce nebo pozice, ze kterých 
padám na zem a vymýšlím, jak se z těchto pozic dostat, 
aby to vypadalo dobře a nevypadalo to jako chyba. 

 Q  QuINO 
Quino a Jean-Jacques Sempé jsou moji dva nejoblíbe-
nější ilustrátoři. Obdivuji lehkost, s jakou kreslí. Ilustra-
cemi říkají víc než tisíc slov, toho bych chtěl docílit 
i ve svém uměleckém rukopisu. 

 r  rODINA 
Rodina je v mém životě velmi důležitá. Jsem součástí 
rodiny a jednou bych rodinu také rád založil. 

 r  regINA
To je moje přítelkyně. Osoba, která mě podporuje, kte-
rá ve mě věří. Je to osoba, se kterou vidím svůj život, 
se kterou se cítím v životě dobře, což považuji za jeden 
z největších úspěchů, když člověk v životě takovou 
osobu najde. 

 S  STuDIuM 
Jsou tři studia nebo kurzy, které mě nejvíc ovlivnily. 
První bylo v Taneční škole Opatow Flavours s trenérem 

Robertem Kyselou, kde jsme s mým bráchou Markem začali trénovat a trénujeme 
dodnes. Robert mi ukázal, co je to break a nasměroval mě na novou cestu. Druhé 
studium byl výtvarný kurz Jana Hlavatého, který mi pomohl najít vlastní umělecký 
rukopis. A třetí byl dramatický kroužek s Evou Hodinovou, na kterém jsem se naučil 
pracovat s trémou tak, abych si užil vystoupení. 

 T  TrIKy
Nic není úplně originální a všechno v čemkoliv je jenom změť různých vjemů. Z těchto 
maličkostí, které si člověk bere z různých sfér, pak vždycky vznikne něco nového, 
a to se dá nazvat originálním. I můj taneční styl je slepený z mnoho tanečníků, kteří 
mě inspirovali. Koukal jsem třeba na taneční videa, ale když se mi něco hodně líbilo, 
podíval jsem se na trik jenom jednou, abych ho nezkopíroval. Měl jsem v hlavě mat-
nou animaci toho, co tanečník udělal, takže jsem to zkusil napodobit, ale hned jsem 
věděl, že jsem to udělal jinak. Udělal jsem to tak, jak si to moje hlava zapamatovala. 
Před konkurencí se nedá uchránit nic, ale věřím, že konkrétně v tanci je člověk hodně 
unikátní – vypadáme jinak, nosíme jiné oblečení, jsme jinak vysocí, takže není možné, 
aby někdo něco stoprocentně zkopíroval, a když se to stane, tak si toho ostatní všim-
nou a nemá šanci na úspěch. Originální taneční styl je ten nejlepší podpis tanečníka. 

 u  úSMěv
Rád se směju, ale klíčové je, aby úsměv nebyl umělý. Pokud se člověk nechce smát, 
tak ať se nesměje. Na druhé straně je fajn umět se nad životem jenom tak pousmát, 
pokud se nám něco nedaří. A uvědomit si, že je to normální a že dílčí neúspěch nebo 
nezdar jsou součástí našich životů. 

 v  výSTAvA 
Výstav bylo plno a každá byla speciální. Nejvíc jsem si užil ty v Praze – třeba v býva-
lé kavárně AntHill v červnu 2018 nebo ve Vnitroblocku 2017, obě s názvem „World 
by Kriss“, protože jsem mohl pozvat svou rodinu a kamarády, kteří vytvořili krásnou 
atmosféru. Potkali a poznali se kamarádi z různých sfér, z taneční, umělecké nebo ze 
školy a vytvořili krásnou večerní sešlost. 

 W  WINDMILL 
Windmill je jeden ze základních pohybů v breaku, kdy se člověk točí ze zad na ruku 
a potom zase na záda. Když jsem se ho asi po dvou letech naučil, byl to pro mě první 
moment, kdy jsem ze svého těla cítil opravdu velkou sílu a možnost aspoň trošku si 
hrát s gravitací. 

 X  X-fAKTOr 
Pokud bych měl nějaký mít já, tak je to svěží pohled na svět (skromný úsměv).

 y  yOuTuBe 
Myslím, že moje nejsledovanější video bude asi battle Kriss versus Neguin na Red 
Bull Dance Your Style a má několik milionů zhlédnutí. YouTube je pro b-boye hodně 
důležitý. Na YouTube jsem viděl většinu triků. Stačí vždy zadat „How to…“ a člověku 
vyskočí stovky videí a za pár minut se může naučit hodnotné kroky a triky. Nemusíte 
čekat na workshopy a lekce, můžete se začít učit z domova.  

 z  zIKA 
Film Who is Mr. Kriss? jsme točili se skvělým fotografem a režisérem Adolfem Zikou 
dva roky. Byla to úžasná spolupráce. Adolf Zika mi pomohl postavit se mým nedo-
statkům, natáčení pro mě bylo zároveň analýzou toho, kdo jsem. A bylo krásné vidět 
pozitivní ohlasy od lidí, kteří film viděli a které inspiroval.  

Fo
to

: O
m

ar
 Z

. R
ob

le
s

49

OSOBNOSTI 



SpolečnoSt Se nezhroutí, 

když budeme 
zodpovědní
Nikdo po nás nechce, abychom vyhodili poslední žárovku. Ale je dobré o budoucnosti 
přemýšlet. To říká vědkyně Zuzana Harmáčková. Na Ústavu výzkumu globální změny 
Akademie věd České republiky – CzechGlobe vytváří scénáře sociálně-ekologického 
vývoje. Ty pro české prostředí zatím chybějí, přitom mohou pomoci při politickém 
rozhodování a strategickém plánování. Výzkum se Zuzaně Harmáčkové daří. V červnu 
totiž získala Prémii Otto Wichterleho, významné ocenění pro mladé vědce.

Paní doktorko, vaším původním zaměřením je ekologie a ochrana životního 
prostředí. Jak jste se od toho dostala ke scénářům vývoje společnosti? Jak to 
spolu souvisí?
Když jsem studovala ekologii, připadalo mi, že se hodně orientuje na to, co se děje 
v přírodě, na přírodní děje. Pořád mi tam ale chybělo, co se děje s člověkem, se 
společností. Jak to, co se děje ve společnosti, souvisí s tím, co se děje v přírodě. Proto 
jsem se na doktorském studiu věnovala tomu, jaké služby nám příroda poskytuje, co 
všechno z přírody využíváme. Tyto „služby přírody“ jsem hodnotila pro několik budou-
cích scénářů využití krajiny. A to byl můstek k tomu, že jsem se začala zabývat scénáři 
jako takovými.

Teď tu úvodní otázku trochu předběhnu. Co vás přivedlo k té samotné eko-
logii?
Těsně před vysokou školou jsem byla na brigádě v korporátu. Tam jsem si uvědomila, 
že od své budoucí práce bych si přála tři věci: Nechci žádný dress code, chci pracovat 
s milými lidmi a nechci moc psát. Usoudila jsem, že ekologie by mohla být správná 
volba.

Ty první dvě podmínky se vám určitě splnily, ale s tím psaním vám to při vě-
decké práci asi moc nevyšlo, ne?
No, je to ironie. Chtěla jsem se psaní vyhnout, teď píšu pořád.

Zato úspěšně. V červnu jste získala Prémii Otto Wichterleho. Co to pro vás 
znamená?
Samozřejmě mi to udělalo radost. Člověk se pořád ptá, jestli to, co dělá, přispívá 
společnosti. Z toho ocenění cítím, že to smysl má. A také je to ocenění pro můj ústav, 
kterému jsem vděčná, že mi mou práci umožňuje.

Pomůže vám to ocenění ve vaší vědecké kariéře?
Myslím, že ano. My permanentně sháníme granty 
na svou práci. Zjišťujeme, jestli společnost stojí o té-
mata, která nabízíme. Takovými oceněními, jako třeba 
Prémie Otto Wichterleho, ukazujete, že jste konkuren-
ceschopný uchazeč o granty. Také mi to připadá jako 
skvělý způsob, jak mohu o svém výzkumu více mluvit 
s veřejností.

Tak o něm mluvme… Co to vlastně jsou ty scénáře 
sociálně-ekologického vývoje?
Jsou to různé způsoby, kterými se naše společnost 
a prostředí kolem nás mohou vyvíjet do budoucna. 
O budoucnosti uvažuje v soukromém životě každý 
z nás. Člověk přemýšlí o tom, co se může stát, co si 
přeje – ale i o tom, co by nechtěl, aby se stalo. A toto 
uvažování přenášíme do celospolečenské roviny. Sna-
žíme se představit si co nejširší možnosti budoucího 
vývoje a přemýšlíme o tom, který vývoj bychom si jako 
společnost přáli a jak ho dosáhnout.

Už teď máme scénáře klimatické, demografické 
apod. Ale celkové scénáře vývoje společnosti 
a přírodního prostředí u nás stále chybějí. Čím si 
to vysvětlujete?
Myslím, že je to ze dvojího důvodu. Jeden je, že scénář 
k jednotlivému dílčímu tématu je jaksi uzavřený a při 

  Daniel Mrázek      Erik Koritko

50

OSOBNOSTI



51

OSOBNOSTI 



jeho vytváření postupujete v zásadě jasně definovaným způsobem. Jenže vytvořit 
celkový sociálně-ekologický scénář je mnohem složitější. Roli hraje třeba už jen to, kdo 
jsou experti, kteří se na vývoji toho scénáře podílejí. Čí názor se do scénáře dostal a čí 
ne. A další důvod, proč takové scénáře v Česku zatím nejsou, je ten, že scénářovému 
uvažování se u nás zatím nevěnovala taková pozornost. Myslím si, že zlatá éra scénářů 
nás teprve čeká. V jiných zemích se ukazuje, že mít tyto scénáře na národní úrovni se 
hodí. Hodí se to pro plánování, pro vytváření politik. Takže doufám, že tyto scénáře 
vzniknou i pro Česko. Pokusíme se je vytvořit tak, aby byly užitečné pro politiky a ex-
perty v různých odvětvích. 

Co ke vzniku scénářů potřebujete?
V první řadě potřebujete spolupráci s odborníky z různých odvětví. My ovládáme scé-
nářové techniky, a tím poskytujeme zastřešující rámec celému procesu. Ale samozřej-
mě potřebujeme odborníky z jednotlivých odvětví, kteří jsou schopni proces doplnit 
svou expertizou a jsou schopni své úhly pohledu propojit tak, abychom se na potenci-
ální vývoj mohli podívat v souvislostech. V případě scénářů pro Česko už s některými 
odborníky jsme v kontaktu. Pak musíme vymyslet projektový záměr, najít projektovou 
výzvu, které náš záměr bude vyhovovat, a pak si budeme přát, aby ten náš projekt 
byl vybrán. To nám dopředu nikdo nezaručí, ale vzhledem k aktuálnosti tématu máme 
naději, že by to mohlo vyjít. 

Co v praxi znamená, že ty celkové scénáře chybějí – že sice umíme řešit jed-
notlivé aspekty, ale už je nedokážeme zasadit do celku?
Přesně tak. Jedním z východisek práce se scénáři je, že když člověk uvažuje o budouc-
nosti, nutí ho to uvažovat o tom, co budoucnost způsobuje. Zamýšlíme se nad tím, 
jak svět funguje dnes a které dnešní kroky ovlivní budoucnost. Musíme se osvobodit 
od uvažování v úzkých odvětvích a snažit se uvažovat v souvislostech. V současném 
Česku se politiky vytváří sektorálně. To je škoda, protože se tím ochuzujeme o nějaká 
řešení. A právě s tím mohou scénáře pomoci. 

Bavíme se dost obecně, pojďme to zkonkrétnit. Které scénáře jste už vytvořila?
Pracovala jsem na scénářích z různých koutů světa. Vytvářeli jsme například scénáře 
zemědělství v Africe, to bylo hodně zajímavé. Dělali jsme také místní scénáře u nás 
v Česku pro různé chráněné oblasti. A naposledy jsem dělala scénář sociálně-ekolo-
gického vývoje pro Velkou Británii. Myslím si, že právě ty by měly vzniknout na ná-
rodní úrovni i v Česku. 

Vím, že scénáře pro Česko ještě neexistují, ale dokážete alespoň rámcově říci, 
kam směřujeme?
Nedávno se nám s evropskými kolegy podařilo zrevidovat desítky scénářů, které 
existují pro evropský prostor, a spojili je do úzkého portfolia několika klíčových scéná-
řů, které jsou pro Evropu relevantní. Tak vzniklo šest scénářů – od těch, které bychom 
uvítali, až po vyloženě hrozivé. Tyto scénáře předpokládají různé typy společností – 
takové, ve kterých lidé spolupracují a záleží jim na jejich bezprostředním okolí, ale 
i společnosti plné rozkolů a napětí. Chci zdůraznit, že scénářové myšlení není predik-
ce. Není tam ambice něco předpovídat. Spíše rozkrýváme celou šíři možností, co by 
se všechno mohlo stát, a jak se na to připravit. Nedá se říci, že by některý scénář byl 
pravděpodobnější než jiný. Je to materiál pro přemýšlení. 

Tak dobře, budeme přemýšlet. Co nás tedy může čekat?
Evropské scénáře obsahují budoucnosti, které vypadají podobně jako současnost – ty 
předpovídají lehké zhoršení životní úrovně u většiny lidí, protože prostředí okolo nás 
přestává stačit našim požadavkům. Další budoucnosti jsou technicistní, předpokládají, 
že se nám podaří vyřešit problémy okolo nás pomocí technologických řešení. Pak jsou 
tam vyloženě negativní scénáře, jako je rozpad společnosti, ty se téměř blíží kolapsním 
scénářům. A na závěr existují scénáře udržitelného rozvoje, z nichž ale každý dosahuje 
udržitelnosti jinak. První předpokládá udržitelný rozvoj, kde se lidé aktivně angažují 
v tom, jak svět funguje v jejich bezprostředním okolí. Další předpokládá, že se na glo-
bální úrovni státy vzmůžou, jejich spolupráce začne fungovat lépe a najdou se řešení 
na problémy, kterým dnes čelíme, jako jsou klimatická změna a krize biodiverzity.

O jak vzdálené budoucnosti se bavíme?
U scénářů se můžeme zaměřovat na různá časová mě-
řítka. U některých je tendence bavit se o velmi blízkém 
horizontu, třeba roku 2030. Často se dělají scénáře pro 
rok 2050. To je symbolický milník, který je nám ještě tak 
blízko, že se ho řada z nás dožije, ale zároveň je dost 
daleko na to, abychom při přemýšlení o něm nebyli 
svázáni současností. Pak existují scénáře do vzdálenější 
budoucnosti, například klimatické scénáře se dělají 
do roku 2100. Ale tento časový horizont je pro nás v so-
ciálně-ekologických scénářích příliš vzdálený. 

Jaká ta budoucnost může reálně být? Co může být 
jinak za třicet let?
Myslím, že covid ukazuje, že jinak může být úplně 
všechno… O budoucnosti sice uvažujeme jako o něja-
kém plynulém vývoji, ale mohou nastat i náhlé zvraty, 
které nás dostanou úplně někam jinam. Ale myslím, že 
téměř s jistotou můžeme říci, že budeme žít ve světě 
se změněným klimatem, ve světě, který bude založený 
na jiných technologiích, než které máme dnes. A potom 
existuje celá řada scénářů, čistě politologických, které 
mluví o tom, jak by mohlo vypadat uspořádání světové 
politiky okolo nás. Jestli se státy budou spíše uzavírat 
do sebe, nebo jestli budou více spolupracovat. 

A co si myslíte vy?
Za sebe mám verzi, ze které mám obavy, a pak mám 
verzi, kterou bych si přála. Obavy mám z rozpadu spo-
lečnosti. Když se podívám kolem sebe, tak mám pocit, 
že se dají vysledovat trendy, které k tomu mohou vést. 
Doufám, že k tomu nedojde. Naopak bych si přála, 
abychom si jako společnost více uvědomovali, jakým 
způsobem potřebujeme přírodní prostředí okolo sebe. 

Asi teď nebudu příjemný, protože se přidržím té 
horší varianty. Co by rozpad společnosti znamenal 
v praxi?
Za příklad vezmu třeba jižní Afriku, kde jsou velké 
ekonomické nerovnosti. Je to svět, ve kterém máte 
úzkou skupinu lidí, která si může dovolit žít za beto-
novými ploty s ostnatým drátem a vytvářet si kolem 
sebe jakési ghetto, ve kterém se žije relativně dob-
ře. Ale zároveň je provází strach, že ten okolní svět, 
který je plný lidí, kteří nemají žádné prostředky, se jim 
do toho jejich omezeného prostoru dostane. Vykradou 
je, napadnou… No a pak je tam ta většina lidí, kteří žijí 
v naprosto zoufalých podmínkách. To je jeden z příkla-
dů, který může rozpad společnosti připomínat.

To mi přijde absurdní, že by se něco takového 
mohlo stát u nás, a to už docela brzo, za třicet let!
Já vám rozumím. A to je přesně jedním z těch cílů 
toho scénářového uvažování. Vůbec začít přemýšlet 
o tom, že budoucnost může vypadat radikálně jinak, 
než jak známe přítomnost. To uvědomění si toho, že ta 
možnost tady je, je prvním krokem k tomu, že člověk 
začne uvažovat o tom, které ty budoucnosti by si přál 
a které ne. A začne přemýšlet i o tom, co okolo něj 
vede ke kterému scénáři. 
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A co tedy udělat, aby se ten hrozný scénář nenaplnil?
Na to nemám žádný recept. Ale existují výzkumy, které se snaží vypátrat faktory, 
které hrají roli. V první řadě je tam důraz na fungování společnosti zaměřené na spo-
lupráci, porozumění, snahu spolu vycházet. Je to i zájem o to, co se děje v našem bez-
prostředním okolí – za co se utrácí obecní rozpočet, co se staví okolo nás, jestli s tím 
souhlasíme, nebo ne, co můžeme udělat pro to, aby se to třeba nestalo. Na individu-
ální úrovni má vliv zájem o to, jakým člověk žije životním stylem, jakým způsobem 
se ten životní styl promítá do jeho okolí, do spotřeby přírodních zdrojů. Důležité je 
uvědomění si nějakého našeho dopadu – jak individuálního, tak společenského. 

Nakolik bude důležité dělat nějaký vědomý, cílený zásah, a nakolik se vývoj 
může nechat samovolnému průběhu?
Ve společnosti asi nic není samovolného. Všechno je způsobeno tím, co děláme buď 
my, nebo naše politická reprezentace. Všichni jsme určitě zaregistrovali, že se řeší 
adaptace na změnu klimatu, že se řeší, jakým způsobem investovat peníze v rámci 
národního plánu obnovy po covidu. Řeší se, jak se aktivně připravit na budoucnost. 
Řeší se, jak přerodit český průmysl, aby stačil na současné globální požadavky, jak se 
připravit na změny spojené s umělou inteligencí… Těch dílčích změn v jednotlivých 
sektorech je celá řada a v našem evropském prostoru je to často spojené s celkovou 
transformací ekonomiky, s celkovou transformací společnosti ve světle změny klima-
tu, aby naše budoucnost byla zelenější a spravedlivější pro různé vrstvy společnosti… 
Takže sám vidíte, že téměř za vším stojí nějaké cílené rozhodnutí a samovolný průběh 
je spíš utopie.

Kdo hlavně by měl ty scénáře číst a řídit se podle nich?
Vidíme v tom dvě roviny. Když se scénáři pracujeme, vytváříme víc produktů, které 
cílí na různé typy publika. Technické scénáře s rozepsanými parametry směřujeme 
pro politické rozhodování, pro sektorální rozhodování, pro strategické plánování. 
Jejich uživateli jsou odborníci a političtí představitelé. Potom ještě se snažíme pro-
dukovat scénáře ve formě, která cílí na širokou veřejnost jako inspirace nebo námět 
k přemýšlení. 

Jaká je podle vás cesta k udržitelnosti? Setkat se můžeme s mnohými názo-
ry – od těch, kteří popírají vliv člověka na klima, až po alarmisty, kteří mluví 
o hromadném vymírání a že pokud hned teď nezavřeme všechny uhelné 
elektrárny, bude to náš konec. Jak se na to díváte vy?
Je rozdíl mezi tím, jaké důkazy vidíme ve světě výzkumu, a tím, jaký je spole-
čenský diskurz. Často se stává, že to, co společnost vnímá jako alarmismus, věda 
alarmisticky nevnímá. Tady v Česku debatujeme o tom, co způsobuje klimatic-
kou změnu a jak silná je v ní role člověka. To jsou otázky, které ve vědě považu-

jeme za vyřešené. Klimatická změna je prokazatelně 
dílem lidského působení. Takže tohle se už ve vědě 
neřeší. Spíš se řeší, jak se jako společnost roz-
hodneme, jakou kvalitu života chceme a jak toho 
jako společnost docílíme. Klimatická změna se tak 
přesouvá z přemýšlení o přírodním světě do pře-
mýšlení o lidské společnosti. 

Jak skloubit ekonomický a společenský rozvoj 
na jedné straně a udržitelnost na druhé straně?
To přece vůbec nemusí být v rozporu. Udržitelnost 
je souhra společenských, ekonomických a environ-
mentálních aspektů. To jsou tři pilíře, které potře-
bujeme k tomu, aby se nám na planetě dobře žilo. 
Není dobré nechat se strhnout do debaty „buď 
a nebo“. Tedy buď zpátky na stromy, nebo současný 
styl života. Je dobré podívat se na výzkumy, které 
říkají, že pokud se zvolí vhodný způsob přechodu 
na udržitelné zdroje, spotřeba průměrného Evropa-
na nebo Čecha a jeho možnosti cestovat se nezmě-
ní. Člověk se nemusí vracet do jeskyně. Ale jsou tam 
věci, které je dobré zvážit i ze zdravotních důvodů. 
Člověk by měl třeba přemýšlet o tom, co jí, jestli je 
jeho dieta udržitelná jak zdravotně, tak z hlediska 
širších dopadů. Prostě normálně uvažujme o tom, 
jak chceme žít, co nás omezuje, co nás neomezuje, 
co nám připadá dobré udělat kvůli sobě, kvůli naše-
mu okolí, kvůli planetě okolo. 

Takže se nemusím nutně stát vegetariánem a pře-
stat létat letadlem, abych zachránil planetu?
Pokud byste to chtěl pojmout poctivě, podíváte se 
na propočty zdravých a udržitelných diet třeba pro 
střední Evropu. Z těch vám vyjde, že pokud jíte maso 
každý den třikrát, tak byste ho mohl omezit. A pokud 
létáte každý den do práce letadlem, tak byste to měl 
také zvážit. Nicméně pokud létáte občas na dovole-
nou, tak v těch propočtech udržitelných kilometrů je 
to v pořádku. Na celospolečenské úrovni jsou sektory, 
které se na celkovém účtu udržitelnosti podepisují dost 
negativně a rozhodně by měly svou činnost restruktu-
ralizovat, ale pokud žijete jako běžný občan ve střední 
Evropě, případné změny životního stylu, které by bylo 
dobré zvážit, nijak radikální nejsou. Ta debata je u nás 
hodně vyhrocená. Myslím si, že je potřeba o tom pře-
mýšlet v klidu. Ne se toho bát a brát to tak, že po nás 
někdo chce, ať vyhodíme poslední žárovku. A zároveň 
brát v úvahu, že se nejedná o změny samoúčelné, ale 
o změny, které přispívají našemu budoucímu blahobytu 
a dobré životní úrovni našich dětí.

A už jen na závěr. Bavíme se o budoucnosti. Jaké 
vy osobně máte plány do budoucna?
Na pracovní úrovni bych opravdu ráda udělala zmíně-
nou sérii sociálně-ekologických scénářů pro Česko – 
myslím, že by se nám jako české společnosti hodily. 
A na osobní úrovni – po covidu se už hodně těším 
do zahraničí, už mám toulavou náladu…

Držím vám palce!  
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Limity nejsou 
na naší straně
Lenka Žlebková se stala ředitelkou 
Prague Congress Center na jaře 2020, 
tedy v době, která právě segmentu 
kongresů, konferencí a výstav 
zasadila smrtící ránu. Nicméně 
špičkové pražské centrum pandemii 
přežilo a ze svých plánů neslevuje.

  Petr Karban  
  archiv Prague Congress Center

Měla jste ve chvíli, kdy jste funkci vloni na jaře 
přebírala, představu, co přijde?
V žádném případě. Prvního března loňského roku 
jsme sice měli nějaké náznaky ze zahraničí, už se rušily 
některé mezinárodní akce, ale bylo to všechno daleko 
za hranicemi a nikdo asi nečekal, že tak rychle a s tako-
vou silou přijde covid k nám.

Už v březnu jste rušili?
Řešili jsme to, protože zrovna na konci března jsme 
měli akci s italským klientem a Itálie byla evropským 
epicentrem.

Co s vámi ten pandemický rok a půl udělal?
Naučila jsem se řadu věcí, které bych se asi jinak nenau-
čila. Krizový management byl pojem, který jsme znali jen 
teoreticky. Já jsem člověk optimistický, dívám se do bu-
doucna s nadšením a najednou jsem musela myslet i na ri-
zika, což lidé mého ražení mají asi sklony podceňovat.

Asi jsme je podceňovali všichni, protože od konce 
druhé světové války v Evropě žádná zvláštní rizika 
neexistovala…
Ano, měli jsme se moc dobře a přestali jsme myslet 
na zadní kolečka. Asi mi to dalo více pokory. Byla jsem 
předtím obchodní ředitelka kongresového centra se 
skvělými výsledky. A když máte výsledky a všechno 
roste, opravdu si rizika nepřipouštíte. A najednou ně-
kdo luskne prsty a všechno je jinak.

Je pravda, že jste měli na začátku roku 2020 silnou pozici a velké plány…
Měli, nasmlouvána byla řada velkých mezinárodních akcí a předpokládali jsme v seg-
mentu kongresů a velkých konferencí dvacetiprocentní nárůst, takže jsem do toho 
křesla asi opravdu usedala s tím, že si užiji úspěšné období a slíznu si smetanu za vý-
sledky čtyřletého vedení obchodního oddělení. Byznys byl dobře rozjetý a měla jsem 
představu, že se budu více věnovat našemu vnitřnímu světu, spokojenosti zaměst-
nanců. Protože spokojený zaměstnanec, to je spokojený zákazník.

Máte pocit, že už se k těm plánům budete moci vrátit?
Už se k nim pomalu vracíme. Poprali jsme se s krizí, byznys se nám pomalu začíná 
vracet a i když ten rozjezd bude asi dlouhý a relativně pomalý, přece jen už nacházím 
čas i na běžné věci, které jsem měla v plánu. 
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Nicméně plánované divadelní léto jste nakonec zrušili…
Zrušili. Letních scén v Praze bylo, tuším, třináct a všechny, i ty zavedené, bojovaly 
se zájmem diváků, respektive s nějakou kombinací jejich strachu a ochoty přijít. Asi 
ještě nebyl ten správný čas. Ale právě pražské divadelní léto je jednou z věcí, kterou 
bych ráda dotáhla, je to obraz toho, kam bych chtěla naše centrum posunout. Aby 
se sem vrátila kultura, centrum žilo každodenním životem a bylo blíž Pražanům. Stálá 
divadelní scéna je jednou z možností.

Koneckonců, vždycky to byl Palác kultury…
Kultura sem patří a vždycky tu byla, je to skvělý doplněk ke kongresům jak obsahově, 
tak organizačně. Velké mezinárodní kongresy máte potvrzené dva, tři, někdy i sedm 
let předem, kulturní akce obvykle podepisujete rok předem. Takže se s tím skvěle 
pracuje, víte, co můžete nabídnout. Je ale pravda, že jsme s propagací kultury asi příliš 
nepracovali, byli jsme zkrátka kongresové centrum a kongresy jsou tím, co nás živí. 
Ale jak říkám, kultura tu od osmdesátých let vždy fungovala a je to skvělý doplněk, 
takže bychom právě chtěli otevřít dveře lidem ještě víc. Oni přišli, ale jednorázově. 
Já bych ráda Prahu přesvědčila, že Prague Congress Center je živé centrum i pro lo-
kální klientelu. Ta budova sice vždycky žila, uvnitř, ale navenek byla trochu uzavřená, 
nežila pro Pražany.

Když už jste zmínila osmdesátky, říkáte ještě Pakul nebo je to zakázané slovo?
Uvnitř to nepoužíváme, ale nebráníme se mu. I já osobně jsem v tomto smyslu prošla 
určitým přerodem, když jsem před pěti lety přišla, odmítala jsem to pojmenování, vní-
mala jsem, že nese negativní konotace. Za těch pět let jsem pochopila, že pro určitou 
kategorii to možná negativní být může, ale obecně je to vlastně spíš jakási nostalgie. 
Takže dnes mi Pakul nevadí.

Jaká je vlastně pozice Prahy v kongresovém světě?
Top. Praha patří poslední roky mezi první desítku nejlepších světových destinací, posled-
ní ranking Mezinárodní kongresové asociace byl v roce 2019 a Praha skončila na devá-
tém místě. O to smutnější je, že to tak nevnímá veřejnost, a to ani ta politická. Pražský 
magistrát si to v posledních letech uvědomuje, na národní úrovni ale vnímám dluh.

Vy dnes spadáte pod magistrát?
Většinovým vlastníkem je Ministerstvo financí…

To mi nedává logiku, vás řídí Ministerstvo financí?
V roce 2015 jsme měli splatit dvoumiliardový úvěr, který jsme si v roce 2000 museli 
vzít kvůli rekonstrukci, vázáné na zasedání Mezinárodního měnového fondu. Jen-
že my jsme si na splacení nevydělali a vlastně ani nemohli. Spousta lidí si myslí, že 
do Kongresového centra se lily peníze a že je to ztrátový podnik, ale ono je to celé 
složitější. Vždycky jsme si vydělali na provoz, ale splatit úvěr, který jsme si nevymy-
sleli, jsme prostě nedokázali. Takže byl navýšen základní kapitál, dvěma miliardami 
vstoupilo právě Ministerstvo financí. Nicméně řízení je spíše věcí magistrátu, který má 
sice majetkově pouze pětačtyřicet procent, ale v představenstvu má většinu.

Pandemie mění svět, silně i ten kongresový. Bude i nadále Praha v top desítce?
Podle posledních mezinárodních průzkumů to zatím vypadá dobře. Praze a našemu 
centru se totiž podařilo více než sedmdesát procent akcí z loňského roku pouze 
odložit a přesunout, nikoliv zrušit. Což je číslo nad světovým průměrem, ten je někde 
kolem šedesáti procent. Takže předpoklady jsou dobré, dávají naději, že si svou pozici 
minimálně udržíme. K optimismu mě vede ještě jeden argument, ten technologický. 
Svět směřuje k online a hybridním konferencím. Možná nejsme úplní inovátoři, ale 
rozhodně držíme krok s takovými městy, jako jsou Paříž, Madrid, Berlín, Barcelona… 
My jsme měli ohromnou výhodu v tom, že jsme rekonstruovali v roce 2017 a v rámci 
rekonstrukce jsme značně investovali do špičkových technologií. Dnes jsme v situaci, 
kdy limity nejsou na naší straně, pokud jsou, tak na straně sledujících. My de facto ne-
máme omezení, máme sítě pro deset tisíc lidí, kvalitní spojení s celým světem i v ně-
kolika paralelních sekcích, umíme 3D virtuální prohlídky, máme špičkové audiovizuální 
partnery… Takže jsme na nové trendy byli připraveni už před covidem, aniž bychom 

tušili, jak rychle se z trendů stane standard. Měsíc poté, 
co přišel první lockdown, jsme mohli nabízet virtuální 
konference a hybridní mítinky.

Nepovede obava lidí z bezpečí a jistá postcovido-
vá pohodlnost k tomu, že se konferenční a kon-
gresový byznys přesune do online prostoru více, 
než bychom čekali? A nebude to pro vás finanční 
ztráta?
Přesun určitě bude, to už dnes ukazují i mezinárodní 
průzkumy. Dojde k poklesu obratů z pronájmu, ale zase 
se navýší příjmy za technologie. Mohu to dokumento-
vat nedávným kongresem krystalografie, čtyři sta lidí 
v sále, šestnáct set online. Celková cena byla v zása-
dě stejná, jako kdyby to byl kongres pro dva tisíce 
lidí v sále. A že by kongresy a konference zmizely ze 
života, se nebojím, protože online je skvělý pomocník, 
ale jeho možnosti jsou omezené. Osobní kontakt je 
nenahraditelný, to ukázal i zmíněný hybridní kongres. 
Těch čtyři sta lidí neskrývalo radost, že jsou tady a že 
se mohli potkat s kolegou z jiné země, sednout si 
na kávu a probrat vše potřebné z očí do očí. Osobní in-
terakci online prostor umožňuje pouze velmi omezeně 
a v rámci kongresů vlastně takřka vůbec. V rodině se 
také chcete potkávat. A v každém oboru vznikají menší 
či větší byznysové či profesní rodiny.

Vidíte prostor zaujmout nabídkou unikátního 
doprovodného programu?
Příliš ne, prostor má Praha jako lokalita, my jako centrum 
už velmi omezený. Ze dvou důvodů, jednak doprovodný 
program je z drtivé většiny věcí organizátora kongresu 
a to my nebýváme, jednak v případě velkých akcí jde 
skutečně o nabitý pracovní program, a to doprovodné 
se většinou odehrává před či po, v rámci akce je to ma-
ximálně welcome drink a jedna recepce či galavečeře.

Není pro vás příležitost stát se i organizátorem?
S tím je spojena řada povinností, například financování, 
a tedy rizika. Není to úplně pozice, do které směřujeme 
v mezinárodním rozměru. Ale je pravda, že pro řadu 
menších korporátních akcí zajišťujeme celé spektrum 
služeb, od transferu účastníků až po doprovodný pro-
gram. Takže umíme i full service.

Máte svůj profesní sen?
Ten už jsme si uskutečnili. V kongresovém světě není 
nic víc, než hostit setkání kongresových profesionálů, 
což se nám povedlo v roce 2017 kongresem Mezinárod-
ní kongresové asociace ICCA. Byla jsem u toho a bylo 
to krásné, Praha patřila mezi tři nejlepší destinace 
za padesát let trvání asociace a jejích kongresů. Ale 
mám sen. To jsou ty plány na rozvoj centra, provoz-
ní, stavební i programový, v tom duchu, který jsme 
zmínila – aby tu byli spokojení zaměstnanci i spokojení 
hosté, abychom si udrželi pověst špičkového centra 
pro velké mezinárodní kongresy a byli v top desítce 
mezi centry stejně jako Praha mezi městy. A zároveň, 
abychom byli živým a přátelským prostorem pro Prahu 
a její obyvatele i návštěvníky.  
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  Tereza Šťastná
  Lego a archiv Milana Reindla
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z hlavy  
bláznivého  
učitele

„Práce mě stále baví a naplňuje. Šéfová se mě nedávno ptala, jak vidím svou 
budoucnost. Rozhodně nechci ztratit tu část práce, ve které budu sedět 
za stolem a tvořit modely,“ říká Milan Reindl, jehož modely LEGO Technic 

mají dnes ve sbírce nejen děti po celém světě, ale také řada slavných osobností. I přes 
úspěchy ho pozice manažera neláká, dál chce růst především jako designér a těšit se 
z okamžiků, kdy v hračkářství uvidí některou ze svých stavebnic.

Ve 14 letech LEGO odkládal do krabice jako hračku pro děti. Tehdy Milan 
Reindl netušil, že se proslulá stavebnice v dospělosti stane jeho vášní, 
a získá díky ní své povolání snů. Příští rok oslaví Milan Reindl významné 
jubileum – desátý rok jako jediný český designér u společnosti LEGO.
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Kudlanka požírá Milanův první 
oficiální model – helikoptéru 
se dvěma rotory (2014).
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I když Milan Reindl na pohovoru zabodoval, místo firma 
obsadila interně. Příležitost ale dostal už po roce, kdy 
potvrdil svou roli favorita. „Je hodně LEGO fanoušků, 
kteří stavějí pouze auta, jeřáby nebo stíhací letadla. 
Já jsem v portfoliu měl prakticky všechno, od ručního 
šlehače až po letadla nebo stavební stroje,“ vypráví 
Milan, mezi nímž, týmem a vedoucím také zafungovala 
při pohovoru v dánském Billundu ta správná chemie. 
Na začátku roku 2012 podepsal smlouvu ke svému 
vysněnému povolání. Co všechno bude obnášet, si ale 
představit neuměl. „Ale rozhodl jsem se za tím snem jít. 
V Sušici jsem zanechal všechno, co jsem tam měl – ro-
dinu, přátele, a s krosnou a otevřenou myslí jsem přijel 
do Billundu, který mě uvítal ubrečeným a sychravým 
počasím.“  

Funkční helikoptéra do dlaně
„První model, který jsem navrhl sám za sebe, byla malá 
dvourotorová helikoptéra, která se vejde do dlaně,“ 
vzpomíná na své designérské začátky Milan Reindl. 
Modely staví jak na základě zadání, tak podle svých 
návrhů. „V určitou dobu se každý rok nápady od vedení 
i od designérů vezmou, procedí se skrz síto a rozhodne 
se, kdo na čem bude pracovat.“ Konkurenci od kolegů 
designérů nepociťuje, i proto, že pracuje v oddělení, 
které je podle něj velmi specifické. „Jsme samí muži 
a namixovaní z různých profesí – od kuchařů, umělec-
kých kovářů po interiérové designéry aut až po skuteč-
ně vystudované průmyslové designéry se zaměřením 
na hračkářský design, kterých je ale minimum. A mezi 
nimi jeden bláznivý učitel ze Sušice. Dohromady fungu-
jeme dobře jako tým, bez toho, aniž bychom se snažili 
prosazovat ego na úkor druhých,“ říká český designér 
a dodává, že úspěch jednoho je úspěchem všech 
a naopak.  
Pomocná ruka kolegů je navíc někdy zcela nezbytná, 
především u složitějších modelů. K těm nejnáročnějším, 
na kterých Milan Reindl pracoval, patří model Defender 
od automobilky Land Rover. „Zadali mi, abych do vo-
zidla nacpal převodovku se vším všudy, ale ta zabírala 
dvě třetiny délky podvozku a nezbyl v něm už žádný 
další prostor. Každý model si s sebou nese nějaký druh 
komplikací.“ Defender je také takzvaným licenčním 
modelem, u kterého je nutná úzká spolupráce s part-
nerskou firmou. Ta mnohdy začíná ještě dříve, než je 
samotný originál – vzor budoucího LEGO modelu – 
na světě. A o fotografiích nebo technických paramet-
rech si designéři mohou často nechat jen zdát. „Museli 
jsme letět do Anglie, kde stál z půlky hliněný model, 
z jedné strany oplátovaný plechy. A tam jsme začí-

Kachna ukrytá v letadle
A možná některé z dětí nebo z dospělých zažije u regálu s LEGEM stejné osudo-
vé setkání, jako před lety Milan. „Při vybírání vánočních dárků se mi zalíbila jedna 
stavebnice. Za měsíc jsem ji našel pod vánočním stromkem. Stavěl jsem ji asi do tří 
do rána a po Vánocích jsem si šel hned pro další velkou krabici,“ vzpomíná. Vždy ho 
ale mnohem víc bavilo přestavovat původní modely na své vlastní originální výtvory. 
„Nedávno jsem předělal závodní auto na draka. Je to pro mě mozkové cvičení – vzít si 
limitovaný počet dílů a zkusit z nich udělat úplně něco jiného.“ Občas mu prý jen stačí 
podívat se na hromadu kostiček a rázem se mu pod rukama z požárního letadla zrodí 
chodící LEGO kachna. Modely zvířat jsou také tím, co skládá nejraději a v čem je mu 
inspirací i jeho prvorozená dcerka.
Původem učitel ze základky v Sušici by ale pravděpodobně dokázal z plastových kos-
tiček poskládat cokoli, co by vás jen napadlo. Svou bezbřehou kreativitou zaujal de-
sítky fanoušků LEGA na internetu, kde své modely vystavoval. „Jeden kolega z české-
ho LEGO fóra mě pošťouchl, že LEGO hledá nové designéry a že bych tam měl poslat 
životopis.“ Po půl roce, zrovna když měl učitel chemie a angličtiny dozor na chodbě, 
mu zavolalo dánské číslo. Na druhém konci byl ředitel oddělení LEGO Technic. „Pak 
přiletěl do Prahy, kde se mnou udělal pohovor,“ popisuje Milan, jehož úkolem v rámci 
výběrového řízení bylo i navrhnout nové díly pro platformu LEGO Technic. „Potěšilo 
mě, když jsem po svém nástupu do LEGA zjistil, že tři z těchto dílů byly uvedeny 
na trh. Že měl někdo stejný nápad jako já.“



Massimo Frascella 
(Jaguar land Rover) 
vysvětluje Milanovi 
klíčové linie nového 

Defendera (2019).
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nali. Obě firmy – LEGO a Land Rover – pak reagovaly 
vzájemně na impulzy. Bavili jsme se o tom, co bychom 
mohli zvládnout. U modelů se totiž nikdy nejedná 
o přesnou zmenšenou repliku, ale o určitou interpreta-
ci. Musíme dělat kompromisy, i kvůli tomu, aby model 
zvládly postavit děti.“
Jaký model LEGO Technic dánská firma svým zákazní-
kům představí, ovlivňují mimo jiné novinky v průmyslu. 
Když prestižní automobilka ohlásí vydání nové vlajkové 
lodi, je nasnadě, že se firmy vzájemně kontaktují. Sou-
částí práce designéra je v neposlední řadě sledování 
trendů, včetně umění předvídat, které z nich přetrvají 
a které čeká pouze jepičí život. Proces navrhování 
až po dodání modelu do obchodů totiž může zabrat 
měsíce až celé roky, v závislosti na náročnosti mo-
delu a v případě licencovaných modelů i na průběhu 
spolupráce s partnerskou firmou. „Musíte dětem, ale 
i dospělým, kteří začínají tvořit stále větší podíl našich 
zákazníků, nabídnout něco, co ještě nemají, co by je 
mohlo zaujmout. A také chcete přitáhnout nové zájem-
ce,“ upřesňuje designér Milan Reindl. 

PůVOdníM POVOLáníM učiTEL anGLičTiny a chEMiE na ZáKLadní 
šKOLE V Sušici. LEGu PROPadL až VE SVých PěTadVacETi a Z KOníčKu 
SE, dLE jEhO VLaSTních SLOV, bRZy STaLa ZáViSLOST. Z KOSTičEK 
SKLádá nEjRaději ZVířaTa. chaRaKTERiSTicKá jE PRO něj aLE 
VšESTRanná KREaTiViTa a nEní POdLE něj nic, cO by SE Z KOSTičEK 
LEGO nEdaLO POSKLádaT. SVýMi ORiGináLníMi VýTVORy ZaujaL 
nEjEn FanOušKy LEGa na inTERnETu, aLE TaKé VEdEní OdděLEní LEGO 
TEchnic V dánSKéM biLLundu, KdE SE úSPěšně ucháZEL O MíSTO 
dESiGnéRa. dO FiRMy naSTOuPiL V ROcE 2012, KdE jaKO jEdiný čESKý 
dESiGnéR naVRhL a SESTaViL už 25 MOdELů. V dOMOVě PROSLuLé 
STaVEbnicE žijE S ManžELKOu a dVěMa děTMi – STaRší dcEROu 
a MLadšíM SynKEM. jEhO dESiGnéRSKýM SnEM jE VyTVOřiT MOdEL, 
jEhOž VZOREM by byL dOPRaVní PROSTřEdEK VyVinuTý V čESKu. 

Milan ReinDl
JSMe naMixovaní z Různých pRoFeSí, 
oD Kuchařů, přeS uMělecKé Kováře 
a inteRiéRové DeSignéRy aut až po SKutečně 
vyStuDované pRůMySlové DeSignéRy Se 
zaMěřeníM na hRačKářSKý DeSign.



gerry Mcgovern 
(Jaguar land Rover) 

a Milan procházejí 
nákresy a prototypy 

nových dílů pro lego 
verzi Defendera.
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Metoda pokus omyl
Jestli se domníváte, že LEGO designérům pomáhají při práci chytré technologie, vy-
vede vás Milan rychle z omylu. „Když narazím na nějaký problém, zkusím ho předělat. 
Pokud něco nelícuje, nepasuje, znovu se na to podívám, ustoupím krok dozadu,“ říká 
k metodě pokus-omyl, kterou používá nejčastěji a je pro něj nejpohodlnější. „Počítače 
za nás nespočítají, zda se bude model v daném místě prohýbat, kroutit, nebo při zatí-
žení modelu budou ozubená kola přeskakovat. To všechno musíme testovat manu-
álně.“ A i když po sadě podobných pokusů už designér předvídá, na co si dát pozor, 
u každého modelu se může, a zpravidla také objeví nová komplikace. „Moment, kdy 
se vám povede vyřešit něco, o čem jste si mysleli, že to nemá řešení, je naprosto 
úžasný. Někdy to vyjde napodruhé, jindy na stopadesáté.“   
Milan Reindl má na svém designérském účtu v současnosti 25 modelů. Tím posledním 
je plně dálkově ovládaný Truck trialový vůz Mercedes-Benz Zetros 4x4. „Musel jsem 
postavit dvoukilovou a padesát centimetrů velkou bestii, která se bude pomocí dvou 
relativně malých motorů schopná vyškrábat do svahu se sklonem až čtyřicet stupňů.“ 
A jak už bývá Milanovým zvykem, i na poslední model ukryl svůj originální podpis. Obje-
víte-li obrázek zeleniny v kolečku, jedná se o Milanovu přezdívku z puberty. Na kapotě 
a dveřích auta pak najdeme jeho oblíbené číslo 13. „Číslo domu mojí maminky začíná 
třináctkou. A když jsem ještě na základní škole hrával fotbal za Rabí, vždycky jsem si 
bral dres s číslem 13, protože byl nejčistší. Nikdo třináctku nosit nechtěl a já se zase štítil 
smradlavých dresů. Tak jsem si se třináctkou vytvořil vztah a od té doby ji mám rád.“
Na starších modelech od českého designéra zase najdeme například jméno jeho 
manželky, iniciály dětí nebo roky narození rodičů. A nezapomíná ani na svou domovi-
nu – českou stopu na sobě nesou třeba modely letadel s označením OK. Jedno takové, 
záchranářské letadlo z roku 2015, zůstává Milanovým nejoblíbenějším. Není sice nějak 
extrémně veliké ani složité, ale pro českého designéra odškrtává všechny kolonky, 
co by správná LEGO Technic stavebnice měla mít. „Jakmile máte u nějakého modelu 
licenci, vždy si najde místo v srdci lidí, kteří danou značku podporují a fandí jí. To je 
i důvod, proč licencí stále přibývá. Model by měl zároveň představit něco, co na trhu 
zatím nebylo. Ať už se jedná o nové technologie, díly nebo funkci. Platí také, že čím 

více funkcí, tím lépe. Model musí skvěle vypadat, být při 
zacházení stabilní a dobře imitovat to, co má napodo-
bit – aby loď nevypadala jako sáně,“ popisuje Milan.  

designérský sen
„Hrozně rád bych udělal něco, co bylo vyrobeno v Čes-
ku, ať už letadlo, automobil nebo kamion. Nebo bych 
rád udělal chodící zvíře na dálkové ovládání, a čím vět-
ší, tím lepší,“ mluví s jiskrou v očích Milan Reindl o svém 
designérském snu. A i když občas zažívá tvůrčí krizi, 
zůstává LEGO jeho vášní nejen v práci, ale i ve volném 
čase. Sám se navíc přičinil o to, že není zdaleka jediným 
dospělákem, kterého LEGO naprosto pohltilo. S jeho 
modelem Defender od Land Roveru se na sociálních sí-
tích pochlubili Orlando Bloom, David Beckham i Tomáš 
Berdych. „O Davidu Beckhamovi se už dlouhá léta ví, že 
je takovým neplaceným propagátorem LEGA, ale stavěl 
hlavně budovy. Proto mě o to víc potěšilo, že Defender 
byl asi jeho úplně prvním LEGO Technic modelem.“ 
Pro Milana stavění LEGA představuje nejen výzvy, ale 
také radost a klid. A to je podle něj důvod, proč staveb-
nice boduje i u dospělých – lidé při ní můžou relaxovat 
a zároveň se něco naučí. Úspěch rodinné firmy, která 
se dlouhodobě drží na špici a která v roce 2015 coby 
nejsilnější značka na světě předčila dokonce i Ferrari, 
tkví podle českého návrháře v budování a posilování 
image. „Například nadace LEGO Foundation podporuje 
po celém světě děti, které například trpí následky ze-
mětřesení nebo nepokojů. Podobné iniciativy celkově 
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vykořisťování žen,“ potvrzuje Milan Reindl, proč můžeme ve stavebnicích LEGO potkávat 
vedle panáčků na vozíčku také více ženských figurek, nebo proč vznikají sady oslavující 
emancipaci žen, jako jsou například stavebnice Ženy NASA nebo edice figurek význam-
ných ženských osobností vydávané k příležitosti Mezinárodního dne žen.  
Stranou pochopitelně nezůstávají ani dnes zcela zásadní otázky udržitelnosti a eko-
logie výroby. „LEGO už dlouhou dobu drží standard nulových emisí. Většina energie, 
která pohání továrny, pochází z větrných elektráren v Dánsku,“ uvádí český designér. 
V loňském roce společnost LEGO Group oznámila své plány investovat během tří 
let 400 milionů dolarů do udržitelné výroby, a navázat tím na už dříve učiněné kroky 
v této oblasti. Velmi dobře si totiž uvědomuje, že současná a budoucí generace dětí 
budou výzvám udržitelnosti čelit nejvíce. Svědčí o tom i fakt, že se děti o tuto pro-
blematiku samy aktivně zajímají. Firma LEGO od svých malých zákazníků dostala řadu 
dopisů volajících například po odstranění plastových obalů, do nichž jsou baleny kos-
tičky v krabicích a které by měly do roku 2025 zcela nahradit recyklovatelné papírové 
sáčky. Možná vás napadne, že plastové obaly jsou jen mizivým podílem všech plastů, 
které firma produkuje. Vždyť proslulé kostičky jsou na plastu zcela závislé – LEGO jich 
ročně vyrobí mezi 110 a 120 miliardami. I nad touhle otázkou se ale dánská firma aktivně 
zamýšlí, jak potvrzuje i Milan Reindl: „V roce 2018 LEGO představilo prototyp kostiček, 
které jsou rostlinného původu, z uhlovodíků, které vznikly z cukrové třtiny. Výsledkem 
je plast, který je úplně stejný, ale pochází ze zeleného zdroje. Samozřejmě nechcete, 
aby se vám LEGO kostky samovolně rozkládaly v průběhu pěti let. Ale to, že je vyrobíte 
z přírodního zdroje, je minimálně fajn gesto a krok správným směrem.“ Během následu-
jících dvou let chce k výrobě firma začít využívat také recyklovatelné PET lahve. 
Kromě toho se LEGO Group soustředí i na cirkulární ekonomiku. Program LEGO 
Replay, který byl úspěšně vyzkoušen ve Spojených státech v roce 2019, motivuje 
ty, kteří si s LEGEM už nehrají, aby své stavebnice darovali dál. Program by se měl 
postupně rozšířit i do dalších zemí. 
Další z výzev je pro LEGO podle Milana Reindla stále sílící digitalizace. „Věk, kdy děti 
mají přístup k mobilům, tabletům a počítačům od útlého věku, dávno nastal. Naštěstí 
teď rodiče zjišťují, že to není úplně dobře a vrací se zpět k fyzické hře. Pokud bude 
pořád nějaký balanc mezi digitální a fyzickou hrou, myslím, že se nemáme čeho 
obávat,“ hodnotí Reindl rostoucí oblibu modelů, které se dají programovat a ovládat 
chytrými technologiemi, díky kterým můžou i získat přidané a zajímavé funkce. 
A co by úspěšný český designér popřál proslulé stavebnici do budoucnosti? „Spoustu 
nových kreativních mozků v designérském oddělení, a aby ve firmě stále vládla poklidná 
a příjemná atmosféra. Mnoho dětí na světě ještě o LEGU neví nebo k němu nemá přístup. 
Kouzlo, které v sobě stavebnice má, člověk nepozná, když si na ni nemůže sáhnout. 
Proto bych LEGU popřál, aby si s ním děti na celém světě mohly hrát.“  

pomáhají budovat lepší a pozitivnější obraz firmy 
a upevňují její pozici na trhu mezi ostatními značkami.“ 
Za dobu existence LEGA se pochopitelně objevilo mnoho 
firem, které se pokusily svými výrobky úspěch proslulé 
dánské stavebnice napodobit. Co je podle Milana Reindla 
klíčovým faktorem k udržení si přízně fanoušků, populari-
ty a vysokých standardů kvality? „Nesmíte nikdy ustrnout 
na vrcholku a říkat si, jak jste dobří. Pořád se musíte snažit 
přicházet s něčím novým. Je důležité, aby produkty byly 
pořád inovativní, a stejně tak svěží a rozpoznatelné. Je 
zároveň skvělé, že kostky na sebe pasují, ať jsou 40 let 
staré nebo čerstvě z výroby.“ Úspěch LEGA můžeme 
bezesporu přisuzovat také pronikání do dalších sfér 
života společnosti, ať už do kultury v podobě LEGO filmů 
nebo například do školství. Už více jak 40 let spolupracuje 
divize LEGO Education po celém světě se vzdělávacími 
institucemi, ve kterých se LEGO uplatňuje jako zábavná 
a zároveň efektivní učební pomůcka. „Vysvětlit dětem, 
co je diferenciál, nebo jak funguje pohyb pístu ve spalo-
vacím motoru, je na modelu auta LEGO Technic mnohem 
jednodušší, než jim ukazovat animaci na internetu nebo 
dokonce nakreslené schéma,“ potvrzuje na základě vlast-
ní učitelské zkušenosti Milan Reindl. Oblíbené jsou v po-
sledních letech také robotické sady, na kterých se žáci 
a studenti učí základní i pokročilé znalosti programování. 

celospolečenské trendy, které 
se odrážejí ve výrobě
Také na aktuální a zásadní dění ve společnosti musí 
umět úspěšná firma reagovat. Rovné podmínky pro 
ženy na pracovišti, stejně jako podpora rasové rovnos-
ti, práv LGBT komunity nebo pracovní příležitosti pro 
handicapované jsou už neoddělitelnou součástí vnitřní 
i vnější politiky firmy. „Teď byla vydána stavebnice Každý 
je úžasný na podporu LGBT, kde si můžete postavit 
celou duhovou vlajku z různě barevných figurek. LEGO 
se postavilo i za hnutí Black Lives Matter a bojuje proti 

K oDhalení 
obou DeFenDeRů 
Došlo Společně, 
na autoSalonu 
ve FRanKFuRtu  
naD MohaneM  
v Roce 2019.
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Pocukrovat trh  
DotacEMI JE k NIČEMu
Automatizace a robotizace není pro českou ekonomiku 
příležitostí, ale nutností, shodují se Tomášové Jahnové, 
otec a syn ve vedení společnosti Stasto. Pozitivní 
podle nich je, že automatizační potenciál českého trhu 
je značný. Čelíme však hrozbám, které nejsou plně 
v naší moci. A z těch i mrazí.

  Petr Karban 
  Jakub Hněvkovský

Září tohoto roku, to je pro vaši firmu vykročení 
novým směrem…
tJ: Je to tak, dlouhá léta nabízíme otočné stoly a další 
automatizační komponenty firmy Weiss, nyní jsme 
nabídku rozšířili o špičkové inteligentní periferie 
z produkce německé společnosti IPR, která se řadí mezi 
přední světové producenty svého druhu. Robotika je 
pro nás novým trhem, respektive rozšířeným, ale jsem 
přesvědčen, že bude trhem dlouhodobě rostoucím. 
Bez robotizace to totiž ani v českém průmyslu nepůjde. 
A je to vidět už na příkladu mnoha menších, často 
rodinných firem, které cestu robotů nastoupily, byť si 
to ještě před několika lety neuměly představit. 
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Jak dlouho jste takový krok připravovali?
tJ: Když jsme se rozhodli, že bychom segment au-
tomatizace chtěli rozšířit a k otočným stolům dodat 
i inteligentní periferie, což nám dávalo smysl, tak jsme 
záměr projednali v rámci skupiny, to bylo někdy vloni 
v září, takže přípravy trvaly od prvotní myšlenky něco 
málo přes rok. A systematická práce začala na jaře, 
takže to bylo řádově pět, šest měsíců.

Není to ale úplně nový segment trhu a pozici již 
pevně drží jiná německá firma. Kde vidíte svůj 
prostor?
tJJ: Věříme, že se prosadíme nejen kvalitou produk-
tů, která je minimálně srovnatelná, ale hlavně kvali-
tou podpory a zákaznického servisu. První úspěšné 
kontrakty potvrzují, že prostor tu je. Nyní se převáž-
ně soustředíme na oslovení projektantů, objíždíme 
partnery a zákazníky se vzorky a první ohlasy jsou 
velmi pozitivní. Budujeme i vlastní stabilní předvá-
děcí centrum, protože základem našeho obchodu je 
osobní vztah, schopnost být zákazníkům nablízku.

Podepsali jste první obchod ani ne do měsíce 
od oficiálního představení nového portfolia?
tJ: Je to tak, určitě nás to potěšilo, ale zase na druhé 
straně jsme nohama na zemi a nepřeceňujeme to, pro-
tože víme, že velkou roli hraje to, že IPR nás na svých 
stránkách uvádí jako oficiální zastoupení pro Českou 
republiku. Jejich periferie jsou skutečně pojmem, a když 
je někdo z Česka zná a chce, směrují ho na nás.

Není ale postpandemická nejistota pro investi-
ce tohoto typu brzdou a tak trochu čárou přes 
rozpočet?
tJJ: Nevidíme to, naopak spíše čísla potvrzují, že 
zájem sílí a bude sílit. Všichni víme, že i stav českého 
pracovního trhu nutí majitele do zavádění robotických 
technologií, protože lidé prostě nejsou a podle všech 
expertních analýz ani nebudou. A když už jsou, pak 
rostoucí mzdové nároky technologie jednoznačně 
zvýhodňují.
tJ: Jinými slovy, jestli ještě nedávno byla robotiza-
ce příležitostí, nyní je nutností. Je jedinou cestou 
k průmyslu budoucnosti, což potvrzují i úspěšní 
čeští dodavatelé technologií. Příliš se to neví, ale 
jsou tu firmy evropsky i celosvětově úspěšné, 
u nichž se dá předpokládat, že budou v nástupu 
české automatizace hrát významnou roli. My máme 
ambice být jim spolehlivým partnerem, chceme být 
zkrátka synonymem české průmyslové automatiza-
ce a robotizace.

Pro vaši běžnou činnost, založenou na dodavate-
lích ze zahraničí, byla pandemie problém?
tJ: V zásadě ne, máme byznys založený na dlou-
hodobých vztazích, někde trvají vlastně třicet let, 
takže žádné výrazné omezení to nebylo. Snad jen 
právě při zavedení inteligentních periferií do na-
šeho portfolia, to jsme museli nějaký čas čekat, 
až budeme moci do Německa osobně. Ale ani 

tak jsme nemuseli žádné plány přehodnocovat, technologie jsme znali, vlastně 
všechno potřebné šlo vyřídit na dálku, takže jsme vše zvládli připravit i za pan-
demie v těch termínech, které jsme si dali. Osobní setkání v Německu už bylo 
vlastně jen stvrzením těch předchozích kroků.

Plánujete rozšiřování portfolia?
tJ: Já bych to nechtěl dnes předjímat. Jak jsme obstáli na trhu s periferiemi, budeme 
moci hodnotit až za nějaký čas a netroufnu si předpovídat celkový vývoj.
tJJ: Nemáme v tuto chvíli žádné plány, ale současně se žádné inspiraci nevyhýbáme.
tJ: Jsme malá firma, nemůžeme si dovolit mít velké oči, protože skutečně chceme 
být zákazníkům blízko. Nabízet a nestíhat zákazníky obsloužit, to je obvykle kontra-
produktivní. Naše cesta je spíš v tom, držet pevnou pozici a hledat na trhu příležitost 
nabídnout vyšší přidanou hodnotu.

Může tento model s rozšířením portfolia adoptovat, když bude v Česku úspěš-
ný, celá skupina Stasto?
tJ: Je otázkou, kde IPR má a nemá své zastoupení. Určitě o tom budeme s kolegy 
v Innsbrucku mluvit, ale roli hraje řada dalších faktorů. Pokud třeba Stasto zastoupení 
v určité zemi nemá v automatizaci a robotizaci kompetence, asi se do toho nepustí, 
i kdyby ta možnost byla. Regionální trhy jsou zkrátka velmi odlišné a Stasto v rámci 
skupiny uplatňuje model, který není direktivní a jednotný, ale respektuje ta regionální 
specifika. My se automatizaci věnujeme vlastně třicet let, ale v řadě jiných zemí jsou 
výsostnou půdou Stasto armatury.
tJJ: V rámci skupiny jsme tím poměrně výjimeční, nikdo jiný nemá automatizaci jako 
jednu z hlavních produktových řad.

Co vás vůbec k automatizaci přivedlo?
tJ: Kořeny jsou v dávné historii, ještě než jsme zakládali českou firmu, pracoval jsem 
jako zástupce firmy, jejíž majitel měl kontakty do Česka ještě z éry podniků zahranič-
ního obchodu. On kdysi rozhodl, že otočné stoly Weiss by pro český trh byly dobrým 
artiklem, a když jsme pak na základech jeho firmy stavěli české Stasto, drželi jsme se 
jich, protože byly funkční. Ze začátku to sice nebyla nijak dominantní část sortimentu, 
ale otočné stoly Weiss jsme v nabídce vždy měli. Pouze jsme tuto nabídku dále rozví-
jeli a dnes je to jedna z našich hlavních oblastí.

Tedy vizionářská sázka vašeho předchůdce…
tJ: Možná sázka na jistotu, on byl skutečně důležitým partnerem významných ma-
nažerů v oblasti export import už před revolucí a znal český trh velmi detailně. Byl 
asi skutečně jeden z prvních, kdo si ten automatizační potenciál v českých podnicích 
před více než třiceti lety uvědomoval.

v ráMcI skuPINy JsME tíM 
PoMěrNě výJIMEČNí, NIkDo 

JINý NEMá autoMatIzacI 
Jako JEDNu z hlavNích 

ProDuktových řaD.
Tomáš Jahn ml.
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O českých firmách se v rámci Evropy říká, že umějí 
vyrobit, ale neumějí prodat. Jakou zkušenost 
v tomto smyslu máte vy? Museli jste se hodně 
učit?
tJ: Náš styl je velmi podobný rakouskému, to je styl, 
který jsem se učil a který je úspěšný. Přátelský vztah se 
zákazníky, osobní kontakt, důvěra. Takže moje zkuše-
nost není negativní.
tJJ: Přátelský je jedna věc, ale důležité je tam slovo 
partnerský. Protože nejvíc partnera a jeho kvalitu 
oceníte, když se nedaří. Rychle a korektně vyřešená 
reklamace či problém jsou stejně důležité, jako prodej 
samotný. Protože když si zákazník koupí váš produkt, 
problém nečeká, to, že věci fungují, bereme jako samo-
zřejmost. A teprve když nefungují, oceníme partnera, 
který nás v tom nenechá. Takže velký dík tomu rakous-
kému partnerskému modelu, který k nám táta přinesl, 
protože naši zákazníci tohle vědí.

Když se bavíme o automatizaci a potenciálu čes-
kého trhu, jak ho vidíte vy ze své pozice?
tJJ: Mezi našimi partnery je mnoho světově úspěšných 
firem, které dodávají technologie do celého světa. 
Jména jako JHV Pardubice, Alfa Písek a mnoho dalších. 
Všechno firmy, které se z malých konstrukčních kance-
láří dostaly do velkého světa. V současné době na nich 
stojí dodávky do světových firem. 
tJ: Před pár dny jsem byl na setkání Barometr českého 
průmyslu ve společnosti Deloitte a právě firmu JHV 
Pardubice a další tam jako příklad úspěšných českých 
firem jmenoval prezident Hospodářské komory. Je 
naprosto jednoznačné, že ti, co investovali do auto-
matizace a robotizace, tak jedou a mají perspektivu. 
Zaměstnanci prostě nejsou.

Potřebují automatizace a robotizace nějakou pod-
poru či pomoc ze strany státu?
tJ: Já s podporami nesouhlasím. Tím více ne, že obvyk-
lá forma je, že stát vezme nějaké peníze a velkou škálu 
oborů dotacemi tak trochu pocukruje. To je, myslím si, 
k ničemu, peníze musíme dávat tam, kde to má oprav-
du perspektivu. Takže když už podpora, pak cílená těm, 
kteří skutečně mohou být evropskými a světovými 
lídry, do firem, které exportují a mají přidanou hodnotu. 
Ty by zasloužily třeba podporu pro spolupráci s univer-
zitami, podporu vývoje nových řešení. Protože taková 
spolupráce by měla být asi mnohem silnější. Rozpustit 
miliardy na miliony a dát zobnout všem, je alibistické 
a k ničemu.

A vidíte i na koncový trh? Které firmy už nastoupi-
ly cestu automatizace? Není to výhradně doména 
velkých firem se zahraniční matkou?
tJJ: Určitě ne. Dílčí automatizace průmyslových 
procesů probíhá napříč segmenty i v českých firmách. 
Samozřejmě mnohem silnější a viditelnější je to u firem 
úspěšných, exportujících. U těch menších, které se 
orientují především na domácí trh, to třeba není tak 
výrazné, ale největší potenciál vůbec představují dnes 
právě střední firmy z tohoto segmentu, protože právě 

SPeciAliSTA v oblASTi PrůmySlové 
AuTomATizAce Se zAměřením nA dodávky 
PneumATických PrAcovních Prvků, 
PrůmySlových ArmATur A AuTomATizAce 
Je Členem nAdnárodní rAkouSké rodinné 
firmy STASTo GrouP. nA ČeSkém Trhu 
zASTuPuJe Přední evroPSké výrobce, 
Především z německA A iTálie, kuPříklAdu 
Předního výrobce oToČných STolů firmu 
WeiSS, lídry v oboru PrůmySlových 
A SPeciálních ArmATur firmy müller 
co-Ax A SchuberT & SAlzer conTrol 
SySTemS, bonomi GrouP nebo výrobce 
PneumATických Prvků veSTA. od září 
2021 rozšířilA SPoleČnoST Své PorTfolio 
ProdukTů o inTeliGenTní Periferie 
PrůmySlových roboTů, kTeré vyrábí 
německá SPoleČnoST iPr.

SPoleČnoST dlouhodobě obhAJuJe AAA 
cerTifikAci SPoleČnoSTi biSnode, A díky Tomu 
Se řAdí do exkluzivního klubu biSnode 
PlATinum excellence, kTerý SdružuJe 
neJdůvěryhodněJší SPoleČnoSTi, SPlňuJící 
nAvíc PříSná ekonomická kriTériA.

JEstlI JEště NEDávNo byla 
robotIzacE PřílEžItostí, 
NyNí JE NutNostí. 
JE JEDINou cEstou 
k PrůMyslu buDoucNostI, 
což PotvrzuJí I úsPěšNí 
ČEští DoDavatElé 
tEchNologIí.
Tomáš Jahn
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jim může automatizace nejvíce pomoci, právě ty mohou díky ní růst a vyrůst až 
do velikosti světových firem. Často jsou to firmy, které jdou střechou nahoru, vyrostly 
v garážích, ale dnes už jim je Česko malé.
tJ: U těchto firem opravdu jiná cesta než automatizace není. U menších firem je to 
podobné, ale je to jiné v čase a je potřeba se dívat, co vyrábějí. A je to pro ně interně 
asi mnohem složitější, zvládnout automatizaci. Pokud mají skutečně unikátní produkt 
nebo se soustřeďují na extrémně levný produkt, možná se ještě nějaký čas obejdou 
bez automatizace, ale z dlouhodobého hlediska jsou i pro ně jen dvě cesty – automa-
tizovat, nebo zaniknout. Některé produkty už prostě musejí být vyráběny automati-
zovaně, protože jinak nejsou z pohledu ceny a kvality vůbec konkurenceschopné.

Takže žádné obavy z budoucnosti v Česku?
tJ: Rozhodně bych neměl obavy z toho, že jsou české firmy nějak konzervativnější. 
Ale velké obavy vzbuzuje dnes nedostatek a růst cen materiálů a energetika. Zvláš-
tě druhé téma je pro podniky životně důležité. Jestli skutečně Evropská komise do-
tlačí Evropu k totálnímu zákazu fosilních paliv, pak je otázkou, co za deset let bude. 
To riziko dnes visí nad mnoha podniky, že za deset let bude konec. A je to riziko, 
které může zmrazit i jejich investice. Jsme ve fázi, kdy nevíme, co nás čeká. Jestli 
nebudou naši představitelé schopni vyjednat nějaké jen trochu slušné podmínky, 
tak přechod na zelenou energii bude buď extrémně drahý, nebo nebude energie. 
Japonci si údajně ve svém energetickém výhledu pořád drží dvacet procent fosil-
ních paliv.
tJJ: Je to asi největší současné riziko pro český průmysl. My nejsme výrobní podnik 
a nepotřebujeme gigawatty, ale náš trh je potřebuje. A jestli to ovlivní naše zákazní-
ky, ovlivní to i nás. Ale já vidím ještě jeden problém, hrozí nám ztráta celých odvětví, 

ne pouze některých podniků. Je tu spousta firem spo-
jených s těžebním průmyslem a výrobou železa. Co až 
tyto obory u nás definitivně zaniknou? 
tJ: To jsou věci, z nichž mne mrazí. Evropa by neměla 
dopustit takový konec. Snad už nám to ale dochází, ne-
dávno proběhla médii zpráva, že Intel postaví v Evropě 
dvě fabriky na výrobu čipů. Jednoznačně tak ukazuje 
cestu. Ano, možná budou čipy z Evropy dražší, ale 
budou. A neochromí to výrobu všeho, kde jsou čipy ob-
saženy. Závislost na Asii je smrtící a nelze čekat na dobu, 
až nás nedostatek úplně paralyzuje. Vybudovat kapacity 
potřebuje čas, ale firmy ten čas nemají. Musíme mít něco 
v záloze pro případ, že by se nedostatek komponent 
a surovin opakoval. Podívejte se, jak dopadl v evrop-
ském kontextu průmysl. My tady v Týnci máme ještě 
drsnější příklad, Jawu, známou po celém světě. Úspěšně 
jsme ji skoro pohřbili a vozíme sem no name motocykly 
a skútry a do motocyklů retro Jawa montujeme indické 
motory. To kdybyste někomu řekli před třiceti lety, bude 
si myslet, že jste se pomátl.  

stasto sází na zákaznickou péči. 
Protože každý zákazník ocení 

partnera, na kterého je spolehnutí.
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požadavky i těch nejnáročnějších zákazníků. Díky testovací laboratoři a odděle
ní technické podpory, přizpůsobíme produkty na míru zákazníkovi pro zajištění 
zakázkové výroby.

Statisícové úspory
Spolupracujeme s více než dvěma stovkami mezinárodních společností v Evropě, 
na americkém kontinentu i v Asii. Našemu zákazníkovi z automotive segmentu s mi
liardovým obratem jsme zvýšili bezpečnost a omezili tak rizika na pracovišti nasaze
ním speciálních rukavic GOWLAR, které kombinují dvě úrovně ochrany – proti pořezu 
(EN388) a proti teplu (EN407). Současně jsme zákazníkovi pomohli vyřešit i nedo
statečnou přilnavost materiálů ve výrobě vlastními inovacemi výrobků, konkrétně 
nasazením oboustranné pásky K28 se silně lepivým účinkem. 
Všemu předcházel důkladný audit prostředí, následná analýza rizik a individuál
ní návrh řešení bezpečnosti na konkrétním pracovišti, v konkrétních podmínkách. 
Samozřejmostí bylo seznámení zákazníka s danou legislativou i s produkty, prioritou 
pak zajištění maximální bezpečnosti a pohodlí při práci zaměstnanců. Oboje přineslo 
partnerovi obrovské bezpečnostní, kvalitativní i časové výhody s velmi pozitivním 
dopadem statisícových úspor ročně, dnes již po dobu 5 let.

DYKENO  
přiNáší DO výrObY 
zKušENOst a EfEKtivitu

Současná doba je pro všechny podnikatelské subjekty velmi náročná 
na adaptaci přicházejících změn. Naše společnost KORUS EU se rozhodla 
investovat do vlastního vývoje, inovací a zakázkové výroby. Tím se aktivně 
připravujeme na přicházející změny. Díky investici do výzkumu a vývoje 
jsou naše produkty na stejné úrovni kvality jako jiné zahraniční značky 
světové úrovně.

V roce 2020 jsme se rozhodli posílit a propago
vat naši obchodní značku DYKENO, které jsme 
dodali  novou, dynamickou, dravou a moderní 

tvář. Vložili jsme do ní dvacetiletou zkušenost v tomto 
specifickém oboru podnikání.

Vlastní vývoj i testovací laboratoř
Neustále pracujeme na tom, aby každý pohyb uživa
telů našich výrobků při práci byl nejen bezpečný, ale 
i provázený maximálním pocitem pohodlí. Komplet
ním zajištěním ochranných pracovních pomůcek 
a průmyslového materiálu pro práci, bezpečnost 
a provoz také zjednodušujeme procesy našich 
zákazníků. 
S technologickým pokrokem se mění i potřeby fi
rem, které jsou často velmi specifické. Proto se nyní 
ještě více zaměřujeme na vývoj vlastních produktů 
a jejich technologických platforem, které splňují 

  Pavel Krůta ml., Dykeno Business Developer       
  archiv Dykeno
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SORTimENT pRODUKTů pOD zNačKOU 
KORUS NyNí NalEzNETE pOD NOVOU 
zNačKOU DyKENO. pORTfOliO SE SKláDá 
z 5 000 pRODUKTů a STálE ROSTE. pRO 
lEpší ORiENTaci jSmE pROTO pORTfOliO 
pRODUKTů ROzDělili DO Tří SUb-bRaNDů, 
KTERé TEmaTicKy SDRUžUjí jEDNOTliVé 
KaTEgORiE. 

DyKENO WORK & SafETy
DyKENO TEcH
DyKENO pREmiUm

Online portál i konsignační sklady
Jsme jedineční v poskytování řady služeb, v neustálé optimalizaci procesů, kde velkou 
roli hraje automatizace, především administrativních činností. Zákazníkům dnes 
například díky našemu B2B portálu usnadňujeme a zrychlujeme objednávání produk
tů. K dispozici je přehledný elektronický katalog pro výběr preferovaných produktů, 
v němž si zákazník sám určuje, kdo má mít k objednávkám, fakturám a dalším infor
macím v jeho firmě přístup. Může tak nastavit a mít pod kontrolou objednávání ze 
všech poboček v České republice i Evropě. Samozřejmostí je přehledný reporting. 
U mnoha zákazníků také zřizujeme konsignační sklady v jejich vlastních prostorách, 
které mohou být bez obsluhy i s obsluhou. Výhodami jsou okamžitá dostupnost 
běžně odebíraných produktů a optimalizace skladových zásob. Zákazník platí pouze 
za odebrané zboží, nemá tak vázané finanční prostředky ve skladových zásobách. 
K dispozici je opět adresný reporting a rozúčtování nákladů dle potřeb. 
Další možnosti spolupráce pak představují virtuální sklady s automatizovaným výde
jem produktů, což je formát, který si získává stále větší oblibu.
A pro mnohé naše zákazníky je výhodou i to, že mohou uplatnit náhradní plnění, 
protože provozujeme chráněnou dílnu, v níž zaměstnáváme osoby se změněnou 
pracovní schopností.  

DíKY NašEmu 
b2b pOrtálu 
záKazNíKům 
usNaDňujEmE 
a zrYchlujEmE 
ObjEDNáváNí 
prODuKtů. 
K DispOzici 
jE přEhlEDNý 
ElEKtrONicKý 
KatalOg prO výběr 
prEfErOvaNých 
prODuKtů, v Němž 
si záKazNíK sám 
určujE, KDO má mít 
K ObjEDNávKám, 
faKturám a Dalším 
iNfOrmacím v jEhO 
firmě přístup.

DYKENO
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Trendem jsou 
komplexní finanční 
služby

finanční poradensTví pro osobní 
poTřeby podnikaTelů

V každodenním životě řeší 
podnikatelé celou řadu aktivit, jak 
rozvíjet své podnikání, zabezpečit 
dodavatelsko-odběratelské vztahy, 
zajistit dostatek lidských zdrojů 
a jejich rozvoj a také investiční 
a provozní financování. Velikost 
podnikání není úplně určující, 
nicméně velmi často již nezbývá 
čas a prostor na uspokojivé řešení 
osobních financí a rizik spojených 
s výpadkem příjmů, rizikem škod 
způsobených třetím osobám nebo 
na majetku. Z makroekonomických 
dat vyplývá, že osobní peníze mívají 
podnikatelé uloženy na běžných 
účtech, smysl pojištění je mnohdy 
redukován na placení pojištění proti 
něčemu, co se nemá stát, investice 
nejsou vždy spojené s pozitivní 
zkušeností.

   Pavel Schweiner, Head of Financial Advisory, 
Generali Česká pojišťovna

  Erik Koritko
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Tak jako existuje institut rodinného lékaře nebo právníka, tedy aktivního poradce 
pro určitou oblast, staví Generali Česká pojišťovna svoji strategii na celoživot-
ním partnerství, ve kterém přináší svým klientům stabilitu a pohodlí při řešení 

komplexního pojištění osob a majetku a při zprostředkování investic nebo úvěrů. 

Základem je kvalitní vztah a důvěra
Téměř dvě stě let stará tradice, kapitálová síla jedné z nejsilnějších finančních skupin 
na světě, nejdostupnější obchodní síť a kvalitní asistenční služby jak na silnicích, tak 
v domácnostech nám ve skupině Generali umožňují rozvíjet koncept budování vztahu 
poradce versus klient a jeho rodina. Celoživotní finanční poradenství je velmi ambici-
ózní cíl, při jehož budování se opíráme o pravidelné měření zákaznické zkušenosti jak 
při uzavírání nových smluv, schopnosti porozumění potřebám klienta, tak při odškod-
ňování v případě vzniklých škod. Většina z nás má pozitivní zkušenost, když volala 
v sobotu večer nebo o svátcích svého pojišťováka při prasklé hadičce k pračce nebo 
když bleskově přijela asistenční služba k porouchanému autu na dálnici v Chorvatsku 
nebo když asistence u cestovního pojištění zajistila převoz zraněného do špičkového 
nemocničního zařízení v cizině s následnou repatriací domů.
Určitě máme na čem stavět, nicméně dnešní doba vyžaduje celou řadu změn. Zavedli 
jsme možnost sjednávání smluv na dálku, máme vyspělé klientské stránky s prvky 
umělé inteligence, řešení pojistných událostí na dálku prostřednictvím mobilního 
telefonu a naše poradce permanentně vzděláváme ve finančním poradenství, aby 
byli schopni lépe rozumět svým klientům a připravovat pro ně řešení šitá na míru. 
To, že se nám to daří, potvrzují získaná ocenění typu pojišťovna roku, nejatraktivnější 
zaměstnavatel v oboru pojišťovnictví nebo rostoucí zákaznická spokojenost.
Poradce v rámci rozhovoru s klientem zjišťuje jeho potřeby, cíle a přání. Právě kvalitní 
vztah mezi klientem a poradcem umožňuje sdílet mnohdy velmi důvěrné informace, 
které jsou zásadní pro úspěšné poradenství. Cílem řešení je poradenský návrh, ve kte-
rém poradce vytváří zdroje na pokrytí krátkodobých, střednědobých a dlouhodobých 
cílů klienta, případně jeho rodiny.

Cíle se mění s časem
Typickým krátkodobým cílem je vytvoření pohotové likvidity pro neplánovaná vydání. 
Díky pohotovostní povaze cíle je schůdným řešením využití běžného účtu nebo podí-
lových fondů s podkladovými aktivy, např. státní dluhopisy.
Defaultním řešením je aktivní ochrana klienta proti finančním ztrátám. Naprosto 
zásadní je pojištění příjmů při delší platební neschopnosti, následné invaliditě nebo 
v případě úmrtí. Klient nebo jeho rodina si tím zajišťuje svoji standardní životní úro-
veň, pokud by nějaká z uvedených příčin nastala. 
Dalším rizikem je finanční škoda způsobená třetí straně. Od roku 2014 platí v České 
republice nový občanský zákoník a uplatněné přímé nebo regresované škody, pokud 
nejsou pojištěné, mohou mít pro člověka fatální následky na celý život. Pojištění 
příjmů (schválně používám tento název, byť oficiálně se nazývá životní pojištění) 
a pojištění občanské odpovědnosti bývají velmi často podceňovaným nástrojem.
Pojištění vozidel je velmi standardní nástroj a součástí poradenského návrhu je běžně 
jak takzvané povinné ručení, tak i havarijní pojištění. I u starších vozidel má „havarijko“ 
smysl, pokud by došlo k odcizení vozidla nebo k jeho větší havárii, protože na poří-
zení nového nebo na opravu by klient spotřeboval celou nebo část své hotovostní 
rezervy. Navíc jsou to právě starší vozidla, která se dnes kradou kvůli náhradním 
dílům. I pojištění bydlení, ať již stavby, nebo domácnosti, patří k nedílným součástem 
poradenského návrhu. 

Ochrana i pro finance
Další velmi důležitou součástí majetku klientů jsou jejich peněžní prostředky. S nimi 
je spojeno riziko inflace a také riziko koncentrace. Kvalitní poradenský návrh navrhuje 
lepší finanční zhodnocení peněz. V našem případě navrhujeme klientům kombinaci 
investování do podílových fondů, penzijního spoření nebo stavebního spoření. Záleží 
na cíli a na jeho načasování, respektive investičním horizontu. Ať je to např. záloha 

na hypoteční úvěr, nebo peníze pro děti na studia, 
nebo jako start do života.
V případě investování do podílových fondů využíváme 
nabídku sesterské Generali Investments, která je největ-
ší investiční společností ve střední a východní Evropě 
a ve svém portfoliu má celou řadu podílových fondů 
akciových i dluhopisových; cyklických, anticyklických 
a neutrálních investičních titulů. Finální investiční mix 
záleží na zkušenostech klienta s investováním a s dél-
kou jeho investičního horizontu. V potaz bereme i vztah 
a znalosti klienta k různým podkladovým aktivům. Jak 
vyplývá z našeho poradenského konceptu, chráníme 
majetek klienta a směřujeme ke splnění jeho cíle.
Pokud si klient přeje řešit financování bydlení, máme 
připravenu velmi atraktivní nabídku hypotečních úvěrů 
od našich spolupracujících finančních institucí. To platí 
i pro financování kratších cílů, které lze vykrýt flexibilní-
mi spotřebitelskými úvěry, jež máme v nabídce. Velmi 
oblíbené a bezpečné zhodnocení peněžních prostřed-
ků přináší stavební spoření, které mají naši poradci 
ve své nabídce.

Řešení na celý život
Naše poradenské návrhy řeší i časový okamžik, kdy 
člověk přestává být ekonomicky aktivní. Pro okamžik 
odchodu do penze by měl mít vytvořeny dostatečné 
finanční rezervy, které mu zajistí dostatečnou měsíční 
rentu na aktivní život v období finanční nezávislosti. 
Ideálním a velmi populárním nástrojem je penzijní spo-
ření v kombinaci s investováním do podílových fondů. 
Klientům nabízíme řešení od Generali penzijní spo-
lečnosti, která je největší penzijní společností v České 
republice s 1,1 milionu klientů a nabízí pro spoření 
různé profily podle typu a věku investora. Všeobecně 
lze říci, že u nás je penzijní spoření velmi populární, 
nicméně investovaná měsíční částka, hlavně u klientů, 
kteří začali spořit v pozdějším věku, neodpovídá jejich 
představě o výši výsledné měsíční renty. Toto je právě 
jednou ze zásadních rolí finančního poradce, nastavit 
klientovi správně výše měsíčních investic a investičního 
profilu, aby výsledná renta, do které se počítá i státní 
penze, odpovídala představám klienta.
Nedávný klientský průzkum ukázal, že klienti očekávají 
od svého finančního poradce prezentaci veškerých 
služeb, které může nabídnout. Dále pak možnost se 
s ním sejít jednou až dvakrát ročně, případně dle potře-
by. Klienti upřednostňují řešit veškeré věci finančního 
charakteru na jednom místě.
Trh se permanentně mění. Klienti si žádají osobní 
přístup, komplexní nabídku prodejních i poprodejních 
služeb, moderní nástroje a skvělý klientský zážitek. 
Uvědomujeme si, že vždycky bude existovat někdo, 
kdo v danou chvíli nabídne lepší správu investičního 
portfolia nebo fondy s vyšším výnosem. Budoucnost 
našeho byznysu vidíme v budování lidského a profesi-
onálního vztahu, který klientům umožní „odložit“ část 
své finanční odpovědnosti na kvalitního finančního 
poradce se zázemím moderní a kapitálově silné společ-
nosti.  
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inspirace
antarKtida: Konec turistů 
na jižním pólu?
Tomáš Cikán | eSo travel

Když Koupíte opici, musíte mít 
na banány
Tomáš Kocanda | Touratech

šlapat po luxusu poVoleno
Miloslava Procházková | Avanti Floors

sVíčKa z loje, bezoVé Kapary 
a smrKoVé VýhonKy naKyselo
david Rejhon | The Artisan, Marriott 
Praha

dušeVní bolest je horší nemoc 
než tělesná
Patricie hloušková & Alina huseynli | 
Institut lázeňství a balneologie
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  Petr Karban         Jakub Hněvkovský a archiv ESO travel
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Za poslední rok a půl strávil majitel cestovní kanceláře ESO travel Tomáš Cikán 
téměř deset měsíců na cestách. Ostatně, co jiného čekat od majitele cestovní 
kanceláře v době, kdy klientské zájezdy byly pandemií znemožněny… Dnes se již 
opět naplno věnuje práci, k níž i v průběhu toho roku a půl hledal novou inspiraci.

AntArktidA: konec 
turistů nA jižním pólu? 

Jste specialistou na exkluzivní exotické poznávací 
zájezdy…
Poslední rok a půl jsme se nespecializovali na žádné nové 
destinace. Před covidovou krizí byly nejdůležitější destina-
cí pro nás a naše klienty Spojené státy americké. Zájezdy 
bude možno začít organizovat po neskutečných dvaceti 
měsících uzavření od listopadu 2021. Země číslo dvě 
z hlediska našich tržeb, Čína, se snad otevře v dubnu 2022 
po ještě neskutečnějších šestadvaceti měsících. Destinace 
číslo tři, Thajsko, které se mělo otevírat v listopadu, ne-
dávno odsunulo otevření na neurčito. Australsko-pacifický 
region, především tedy Nový Zéland, jakožto další pilíř 
naší nabídky, se zřejmě otevře až na podzim 2022, tedy 
po dvou a půl letech. Kam tedy máme klienty vozit, když 
jsme specialisté na vzdálené exotické destinace?

Dá se to přežít?
Přiznávám, pomohly tři věci. Jednak to, že necháváme 
veškerý zisk ve firmě a případně ho čerpáme po třech 
letech od uzávěrky. To nám vytvořilo finanční rezervu, 
která se ukázala jako rozhodující. Zadruhé pomohl stát, 
který v našem případě vyplácel kompenzace podle výše 
odvedeného pojistného plnění. Nelze opomenout ani 
programy antivirus či Covid nájemné. Zatřetí to byla 
velmi bolestivá vnitrofiremní restrukturalizace, včetně 
snížení počtu zaměstnanců na polovinu. A teď, věřím, 
už se cestovat zase bude.

Bude cestování jiné? Dá se v tomto nabouraném 
světě najít adekvátní model a dopřát lidem exotic-
ké cestování?
Pracujeme jinak. Musíte doslova vyzobávat v dané 
chvíli otevřené země. Naštěstí lidé změnili svoje chová-
ní. Jestliže dříve poznávací zájezdy kupovali naši klienti 
dlouho dopředu, globálně uzavřený svět naučil vyzobá-
vat otevřené země i je. Dostávají nabídky s maximálně 
dvouměsíčním předstihem k odjezdu. Příkladem budiž 



přímo na jižním  
pólu se nachází 

výzkumná polární 
stanice Amundsen- 

-scott – nejjižnější bod 
pod jurisdikcí usA. 
Vrcholem unikátní 

letecké expedice 
bude dobytí jižního 
pólu i návštěva této 
jedinečné základny.

Zájezdy na pobřeží 
Antarktidy organizuje 
eso travel již od roku 
2007. Za tuto dobu 
vstoupilo na ledový 
kontinent několik 
stovek Čechů 
a slováků. Až na jižní 
pól se ale za 110 let 
od jeho dobytí dostalo 
méně než padesát 
našich krajanů.
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Kanada. Dostali jsme začátkem srpna informaci, že 
se pro turistiku otevře 7. září. Vypsali jsme první 
skupinu na 8. září a ta odletěla do Kanady v počtu 
čtyřiadvaceti klientů. Pro nás neskutečná radost.

Hráli jste vabank… 
Vabank zní příliš riskantně. Ano, klienti museli 
počítat s tím, že může přijít nečekaná změna. Roli 
ale hraje i to, že naše klientela jsou zpravidla starší 
a finančně zajištění lidé, kteří už si mohou dovolit 
být operativní. Jsou zvyklí cestovat, a proto být 
dlouhé měsíce bez cestování, to pro ně byl téměř 
trest. Ale ne celá vzdálená exotika byla úplně zavře-
ná. Loňskou zimu byly otevřeny například Maledivy 
a Zanzibar. Měli jsme vlnu poznávacích zájezdů 
do afrických zemí, Tanzanie, Namibie, Uganda… 
Nikdy jsme nerealizovali během několika málo mě-
síců tolik skupin za gorilami jako v tomto roce. Ale 
v součtu je pravda, že namísto 483 organizovaných 
skupin s průvodcem v roce 2019 jsem jich do světa 
v roce 2021 prozatím vypravil asi 70. 

Vaší specialitou byly cesty kolem světa…
Byly, jsou a budou! Z té loňské jsme se vrátili 5. dub-
na 2020, v době totální pandemické uzávěry České 
republiky. Vůbec jsme nechápali, co se tady děje, 
na letišti na nás křičela policie, že si okamžitě musíme 
nasadit roušky. Odlétali jsme možná jako jeden 
z posledních letů 11. března, byli jsme po celou dobu 
v jiném světě. Měli jsme samozřejmě zprávy z do-
mova, ale v Karibiku, odkud jsme se vraceli, opravdu 
nikdo neměl ani ponětí, jak moc depresivní je situace 
v Evropě.  Letos bylo jisté, že cestu kolem světa 
nezvládneme, ale určitě se k nim vrátíme. Původně 
jsme chtěli letošní cestu kolem světa přesunout 
na podzim příštího roku, ale po zralé úvaze se vra-
címe k jarnímu termínu a na další cestu kolem světa 

opět vyrazíme 16. března 2023. Protože jsme letos nemohli obletět celou planetu, urychlili 
jsme výrazně spuštění našeho nového projektu, který jsme začali připravovat těsně před 
pandemií. Když se nedá dělat kompletní cesta kolem světa, protože podmínky v jednotli-
vých zemích jsou dramaticky rozdílné, proč neudělat cestu kratší, do vybraného světové-
ho regionu? Samozřejmě v kvalitě cesty kolem světa, tedy private jet a pětihvězdičkové 
hotely. Cestu kolem světa jsme dříve plánovali dva roky dopředu, letos jsme tři měsíce 
dopředu naplánovali poprvé tento nový model, cestu napříč Indickým oceánem, během 
které v kvalitě cesty kolem světa navštívíme Mauritius, Seychely a Maledivy. A 60 míst, 
která v privátním letadle Boeing 737 jsou, jsme naplnili za tři týdny. Odlétáme 15. listopadu.

Zachováte tento model, i když se cesta kolem světa vrátí?
Určitě. Pandemie nás přivedla k hledání nových možností a toto je jedna z těch, kde 
vidím relativně velký potenciál. Pro příští rok už plánujeme podzimní cestu přes čtyři 
velmi exotické africké destinace, v podstatě těžce dostupný ostrov Svatého Tomáše, 
Namibii, Botswanu a závěr bude na Madagaskaru.



78

Je v té vyhladovělé současnosti těžší najít v atrak-
tivních destinacích kapacitu?
V top destinacích Indického oceánu je kapacita dosta-
tečná, mnohem horší je to v afrických top destinacích. 
Tam se rveme, půl roku dopředu nemáte šanci sehnat 
kapacitu. Naši podzimní cestu 2022 jsme také původně 
chtěli nabídnout již na jaře 2022, ale ukázalo se to jako 
naprosto nereálné.

Zatím jste se ani nedotkl Jižní Ameriky…
Je to velmi oblíbená destinace, ale s ohledem na tamní 
pandemickou situaci a zvyšující se požadavky na bez-
pečnost jsme se rozhodli přece jen ji zatím vynechat. 
Jinde ve světě, i v zemích, o kterých by Čech mohl 
pochybovat, třeba v Ugandě, všechno funguje z hle-
diska zabezpečení naprosto dokonale. Rozhodně jsme 
ovšem na „Latinku“ nezanevřeli a v rámci projektu cest 
soukromým letadlem se na ni naši klienti mohou těšit, 
hned jak to situace dovolí.

Unikátem je ovšem Antarktida. Místo, kde kapaci-
ta je doslova nulová…
To je pravda. V posledních deseti letech je tento 
unikátní kontinent poměrně značně promován zá-
sluhou plaveb kolem antarktického pobřeží. Vše, co 
se na Antarktidě děje, je na základě mezinárodních 
dohod, kdy ve Smlouvě o Antarktidě bylo stvrzeno, 
že zde nesmí být nic jiného než vědeckovýzkumné 
základny. Až v roce 2015 přišla jedna jihoafrická spo-
lečnost s nápadem dočasného base campu ve stan-
dardu luxusního hotelu. A získali povolení. Mohou 
ho postavit ve vnitrozemí Antarktidy cca dva tisíce 
kilometrů od jižního pólu a přivézt osmkrát za rok 
skupinku po dvanácti klientech. Jinými slovy, dosta-
ne se tam 96 lidí z celého světa za rok. V roce 2018 
jsme si tuto cestu zarezervovali na leden 2021, ale 
víme všichni, co bylo, takže už se nemůžeme dočkat, 
až 15. ledna 2022 vyrazíme směr Kapské Město. Tam 
strávíme tři dny úvodními instruktážemi a školením, 
doplněné bohatým programem s návštěvou nejstar-
ší tamní vinice a pak se přesuneme na jeden týden 
na bájnou Antarktidu.

cestoVání se V globálním souČtu Velmi rychle Vrátí 
k někdejším Číslům A já jsem přesVědČen, že je poměrně 
brZy i překoná. pro nás A nAše klienty bude Zřejmě stále 
Větší VýZVou VyhledáVAt unikátní A kVAlitní Zážitky, 
Ale já se toho nebojím.

inSpiraCE



eso travel 
organizuje cesty 
kolem světa 
soukromým 
letadlem od roku 
2012. po nuceném 
přerušení z důvodu 
pandemie 
covidu-19 se již 
dnes připravuje 
jubilejní 10. cesta. 
jelikož je trasa 
každé z těchto cest 
unikátní, završí se 
při příští cestě rovná 
stovka navštívených 
destinací.
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Takže skutečně cestovatelský unikát…
Je to tak. Nerad to říkám nahlas, ale nemyslím si, že tento unikát budeme schopni 
překonat. Přes cenu, která je bezkonkurenčně nejvyšší u organizovaného zájezdu, 
2 700 000 korun, je to naprosto jedinečný zážitek. Výlet ledovcovými tunely, výstup 
na ledovec, návštěva mnohatisícové kolonie tučňáků Humboldtových a absolutním vr-
cholem je pak zdolání jižního pólu s prohlídkou americké Amundsenovy základny. Těchto 
12 klientů se zařadí do první padesátky Čechů, kteří kdy měli štěstí pobýt na jižním pólu!

Tak mohla by to překonat cesta do kosmu…
To by možná mohla, dokonce jsme o tom uvažovali, ale vidím dva momenty, pro 
které to asi nepůjde. Jednak si společnosti, které tyto cesty pořádají, prodávají vše 
vlastními silami a licenci k prodeji není možné získat. A jednak je to cesta zcela indi-
viduální, ke které nemáme z pozice cestovní kanceláře žádnou přidanou hodnotu. 
Zatímco ke všem ostatním skupinovým cestám ji přinášíme a to je to, co prodávám. 
Na Antarktidu jede vlastně dvanáct našich přátel, kteří se znají už z mnoha jiných 
cest. Je to takový malý rodinný výlet na nejnedostupnější místo planety.

Bude se někdy opakovat?
Moje přání je, aby to bylo v lednu 2024, kdy je ještě ona jihoafrická společnost schop-
na garantovat povolení. To má však omezenou platnost pouze do roku 2024, a není 
jisté, jestli bude od roku 2025 prodlouženo. Ozývají se silné hlasy proti a současně 
hlasy od mnoha jiných komerčních společností, které by chtěly organizovat totéž. 
Osobně jsem skeptický a tak trochu tuším, že je to v této luxusní verzi jediná a po-
slední možnost.

Tak vám nezbývá, než objevit jiné podobné místo…
Můžu vám s plnou vážností říct, že na světě druhé takové místo neexistuje. Kvalitní 
hotely máte i tam, kde byste je nečekal. Na Aljašce jsou bezpochyby desítky exklu-
zivních hotelů a lodžií. Na zaledněných Špicberkách se otevírají luxusní hotely typu 
Radisson. Na ostrovech a atolech napříč Tichým oceánem naleznete téměř všechny 
známé hotelové řetězce. 

Jak se díváte do budoucnosti několika let?
Cestování se v globálním součtu velmi rychle vrátí k někdejším číslům a já jsem 
přesvědčen, že je poměrně brzy i překoná. Asijský trh je extrémně rychle rostoucí. 
Jestliže Evropská unie má něco málo přes 440 milionů obyvatel, Asie jich má téměř 
desetkrát tolik. Z Číny cestovalo před dvaceti lety po světě padesát milionů lidí, 
před pandemií už to bylo tři sta milionů lidí a přijde velmi brzy den, kdy jejich čísla 
budou procentuálně srovnatelná s Evropou, tedy bude cestovat více než polovina 
všeho obyvatelstva. Pro nás a naše klienty bude zřejmě stále větší výzvou vyhledávat 
unikátní a kvalitní zážitky, ale já se toho nebojím. Během svého podnikání už jsem 
překonal mnoho překážek a musím přiznat, že já mám ty výzvy vlastně rád…  



Když Koupíte opici, 
musíte mít na banány
Bezpečná jízda na motorce, to je z jedné třetiny kvalitní základní osobní vybavení, z jedné třetiny 
schopnosti jezdce a z jedné třetiny i elektronické systémy vozidla (ESP, ABS a další). Ty sice nejsou 
samospasitelné, ale výrazně pomohou. Dnes se s Tomášem Kocandou, majitelem českého zastoupení 
společnosti Touratech a prodejny Technical Gear Store, budeme věnovat výhradně kategorii první. 

tři expertní rady pro bezpečnou 
jízdu na motorce

  Petr Karban        Jakub Hněvkovský

Mnohým to možná bude znít jako samozřej-
most, mnohým dokonce jako zbytečnost. 
Nicméně není vůbec žádnou výjimkou fakt, 

že nadšenec pro motorky všechny peníze investuje 
do stroje a na potřebnou základní výbavu mu vlastně 
nezbývá. „Přitom je to základ, bez kterého bych prostě 
na motorce nevyjel. Základ, do kterého musí každý in-
vestovat maximum toho, co si může dovolit. Když bych 
to měl vyjádřit v penězích, řekněme, že deset procent 
ceny motorky bude stát odpovídající vybavení. Jinými 
slovy, základní slušná výbava, která jezdce opravdu 
ochrání, se dá pořídit už od dvaceti tisíc korun,“ vítá 
mě Tomáš ve svém království v Modleticích a stává 
se mým průvodcem. Potřebuji ho, protože nabídka je 
nepřeberná, možností desítky a chci si vybrat správně.

Pozitivní role negativních 
zkušeností
Jednoznačně nejčastější chybou je podcenění odpo-
vídající ochrany. „Není výjimkou, že si motorku koupí 
člověk, který třeba před dvaceti lety jezdil a má pocit, že 
to, co měl tehdy, mu postačí i dnes. Ale vývoj materiálů 
a technologií je tak obrovský, že deset let stará přilba se 
těm dnešním nemůže rovnat,“ říká Tomáš. A hned dodá-
vá, že často tu pozitivní roli hraje negativní zkušenost. 
„Jeden z našich zákazníků přinesl před pár dny na výmě-
nu v rámci garance bundu. Havaroval na dálnici, ve sto 
třiceti kilometrech mu hodila do levého pruhu myšku 
řidička, která se na poslední chvíli vyhýbala stojícímu 
autu. Jeho motorka se zakousla do jejího auta a on letěl 
přes střechu a pak další desítky metrů po asfaltu. Ta-
chometr se mu při pádu zasekl na stovce, takže to bylo 

tomáš Kocanda a helma 
s karbonovým povrchem. Karbonové 
vlákno tvoří převážně atomy uhlíku, 
spojené v mikroskopické krystaly, 
které jsou více méně orientovány 
paralelně k dlouhé ose vlákna. proto 
je velmi pevné.
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opravdu v plné rychlosti. Doklouzal po asfaltu, zastavil 
se o svodidla a vstal bez jediného zranění. A víte, co mi 
řekl, když tu bundu přinesl? Tomáši, zachránila mi život. 
Já tu trasu znám, jezdím ji celé léto, do práce, v tričku 
a džínách. Tehdy bylo hnusně, tak jsem na sebe navlékl 
hadry. Díky tomu žiju.“ Nejčastější havárie se podle 
statistik stávají do dvaceti kilometrů od startu. Takže 
první pravidlo zní: Nepodceňujte ochranu ani na těch 
nejkratších cestách!

Co koupíte první rok, vyhoďte
Druhou chybou bývá neznalost. Jak říká Tomáš, je to 
jako v každém jiném sportu. Nadchnete se pro cyklis-
tiku a nakoupíte si řadu věcí, které zaručeně po první 
sezoně opustíte. Teprve časem a vlastní zkušeností 
totiž začnete objevovat, jak věci fungují, co vám 
vyhovuje a co ne. Samy bezpečnostní parametry jsou 
samozřejmě důležité, ale velký vliv na vaše bezpečí 
za jízdy má i komfort. „Můžete mít tu nejdražší výbavu, 
jaká existuje, s nejlepší certifikací a nejvyšším stupněm 
bezpečnosti, ale pokud se v ní nebudete cítit komfort-
ně, bude vás obtěžovat, garantuji vám, že ji nebudete 
používat,“ tvrdí s třicetiletou zkušeností Tomáš.
Na tomto místě nutno poznamenat, že Tomáš a Toura-
tech se specializují na adventure ježdění, které klade 
na bezpečnost asi nejvyšší nároky. Vybavení pro 
adventure jízdy totiž musí ochránit na silnici i v terénu, 
po dlouhý čas, ve velmi rozdílných a často i extrémních 
klimatických podmínkách. „Mohu jmenovat desítky lidí, 
kteří si pořádným vybavením odbourali limity a teprve 
s ním si motorku opravdu užívají, protože mohou jet 
kdykoliv kamkoliv. A ta svoboda k motorce neodmys-
litelně patří. Když chci jet do Alp, chci jet do Alp a ne 
někam jen proto, že tam svítí sluníčko,“ říká Tomáš 
a nijak neskrývá, že i jízda v dešti ho baví. 
Čím rizikovější je vaše cesta a styl jízdy, tím více pozor-
nosti musíte věnovat bezpečnosti, varuje Tomáš: „Ne-
znám nikoho, kdo vjede na šotolinu v kraťasech. Proto-
že tam předpokládáte, že můžete kdykoliv spadnout. 
A když vyjedete na silnici v džínách, je to, jako byste 
měl ty kraťasy.“ Zkušenost říká, že rozhodují detaily. 
A Tomáš to rozhodně potvrzuje. Druhá rada proto zní: 
Přizpůsobte své vybavení tomu, kam a jak chcete jezdit 
a poraďte se s těmi, kteří vám své zkušenosti nabízejí!

Kompromis na silnici nepatří
Mezi Tomášovy zákazníky ovšem zdaleka nepatří jen 
adventure jezdci. V maximálním bezpečí a komfortu 
chtějí být i ti, kteří jezdí třeba na chopperech. Problé-
mem výběru ovšem může být, že značek a modelů 
a možností je celá řada. Jak se orientovat? „Podle certi-
fikace a zkušeností. Materiály udělaly za posledních pět, 
deset let ohromný skok kupředu, dávno už neplatí, že ty 
nejbezpečnější věci jsou nekomfortní,“ říká Tomáš a balí 
mi prst do tuhé plastelíny. Položí ho na stůl a bez milosti 
do něj mlátí ocelovou paličkou. Názorná demonstrace 
schopností nových materiálů. Jejich krystalická mřížka 
je taková, že dokážou pohlcovat energii. Prst mám celý, 

Kvalitní boty s chrániči šPičKA-PATA-KoTníKy, nA offroAD 
TAKé ChráničE holEní

Kalhoty s chrániči Kolen a Kyčlí, nEjléPE i KoSTrčE

bunda s chrániči loKtů a ramen a zádovým chráničem, 
S nEjvyšší možnou CErTifiKACí, KTErou Si můžETE DovoliT

helma je povinný prveK A vžDy By mělA BýT Co 
nEjKvAliTnější, niKDy nEKuPujTE STArou či PoužiTou, niKDy 
nEPoužívEjTE hElmu Po PáDu

ruKavice 

všEChny TyTo KATEGoriE By měly minimálně SPlňovAT 
CErTifiKACi Pro lEvEl 1, niCméně lEvEl 2 jE vžDyCKy PluS.

airbagová vesta s eleKtroniKou, KTErý rozEzná ryChloST 
i Směr nárAzu A PáDu A rEAGujE v miliSEKunDáCh, už 
PATří mEzi PrvKy AKTivní BEzPEčnoSTi A můžE v KriTiCKýCh 
SiTuACíCh zAChrAňovAT živoTy, mEzi záKlADní vyBAvEní AlE 
DnES nEPATří. Tomáš KoCAnDA jE AlE PřESvěDčEn, žE vE vElmi 
KráTKé DoBě BuDE nA moTorCE Povinná STEjně jAKo v AuTě.

oSTATní výBAvA už nEmá vliv nA BEzPEčnoST, AlE 
nA KomforT. niCméně Pozor – zvlášTě Při DElšíCh CESTáCh 
jE KomforT PArAmETr, KTErý můžE výrAzně ovlivniT 
BEzPEčnoST.

pohyblivý a bez modřin. Sice jsem cítil nárazy, ale tak tlumené, že když si otluču kotníky 
o desku stolu, cítím to víc. Bez chrániče by byl několikrát zlomený. „To jsou materiály, 
z nichž se dnes dělají chrániče kloubů. Ty při pádech trpí nejvíc, protože když se převa-
lujete po zemi, vždycky jdete přes klouby. Jako první to používali kluci, co jezdí na kole 
downhill, dnes je to standard i na motorkách,“ představuje Tomáš jednu z novinek 
poslední doby. Jinou jsou třeba vesty, které jsou stejně příjemné jako džínová košile, 
ale neprodřou se, ani když drhnete asfalt po pádu ve stokilometrové rychlosti. Řada lidí 
si kupuje možná vzhledově odpovídající, ale naprosto nefunkční oblečení z polyesteru. 
Má podstatnou chybu – při pádu se připeče na kůži.
Špičkové firmy, k nimž Klim, který je základem nabídky Technical Gear Store, beze-
sporu patří, staví při vývoji i na zákaznických zkušenostech. „Většina oblečení téhle 
značky má doživotní záruku a potvrdím vám, že firma tím ani moc neriskuje. Když 
jim přinesete poškozené oblečení, zevrubně ho analyzují, od vás chtějí přesný popis 
situace, a to jim pomáhá vlastnosti materiálů neustále vylepšovat. Kevlar, karbon, 
švy, které vydrží víc než sama látka, to jsou dnes zcela běžné součásti kvalitní osobní 
výbavy. Jen nesmíte v tomhle ohledu dělat kompromisy. Vždycky zákazníkům radím, 
aby si koupili maximum možného, na co jim stačí prostředky. No name necertifikova-
ná výbava se možná může líbit, ale zaručeně nikoho neochrání. Když chcete šetřit, tak 
na parádičkách,“ s vážnou tváří dodává Tomáš.  Třetí a poslední rada pro dnešek proto 
zní: Na bezpečnosti, na rozdíl od módy, nikdy nešetřete!  

minimum  
pro zdraví 
a život
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Šlapat po luxusu 
povoleno
Celkový výsledný dojem z interiérů formuje mnoho prvků, ale jedno z čelných 
míst je bezesporu vyhrazeno pro podlahu. To Miloslava Procházková věděla 
již před více než třiceti lety, když zakládala značku Avanti koberce. Dnes už 
společnost, kterou řídí její syn, rozměr koberců dávno přerostla. I proto přišlo 
přejmenování na Avanti Floors. A kategorii luxusních podlahových krytin se 
přizpůsobila i firemní filozofie, což nejlépe dokládá nejnovější showroom, které 
sice pandemie na čas pozastavila, ale dnes již v pražském Karlíně v plné kráse 
vítá všechny, kteří si chtějí dovolit šlapat po luxusu.

  Valerie Saara
  archiv Avanti Floors

Jaké jsou moderní kvalitní a luxusní podlahy? Zdobí je nejen unikátní materiály 
a prvotřídní design, ale také ekologie a zdravotní nezávadnost. A k trendům 
patří i důraz na detaily. 

Vinyl
Vinylové podlahy v nabídce Avanti jsou výjimečné díky svému ECO složení a anti-
bakteriální ochraně. Jsou zdravotně nezávadné a hodí se do dětských pokojů, ložnic 
a obýváků, nicméně díky vysoké třídě zátěže jsou vhodné i do komerčních prostorů. 
Jejich výjimečnou vlastností je absence ftalátů a nízkých emisí VOC. Luxusní vinylové 
podlahy jsou dostupné v mnoha dekorech, dnes nejoblíbenější jsou imitace dřeva 
a kameniny.

Kobercové čtverce
Kobercové čtverce vhodně doplní každý interiér, obzvlášť pokud je zkombinujete 
třeba do tvaru šachovnice či jiných grafických prvků, kde je možnost vyniknutí tvaru 
kobercových dílců. Většina se díky vysoké třídě zátěže řadí mezi zátěžové koberce se 
širokou možností použití. Materiál použitý na výrobu vlákna má výjimečnou odolnost 
proti zašpinění a usnadňuje použití obvyklých čisticích prostředků.

nejnovější avanti luxusní showroom 
láká návštěvníky svou jedinečností 

i lokalitou – najdete jej na adrese 
Rohanské nábřeží 10 v pražském Karlíně.
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Jedinečnost designu
Odlišnost, která je ovšem v souladu s celkovým stylem 
interiéru i osobností majitele či uživatele, bývá často 
základním požadavkem. Proto se dnes přední návrháři 
a designéři předhánějí v nabídce unikátních desig-
nových řad. Ne každá se hodí do každého interiéru, 
ne každá lahodí každému oku. Ale v té šíři, kterou má 
Avanti v nabídce, si vybere každý. 

Detaily
Sama krytina je základem, ale příslovečnou třešničkou 
na dortu jsou detaily doplňků. Lišty a nejrůznější deko-
rační prvky umocní prvotní dojem a do domova vnesou 
krásu a mimořádnou kvalitu. V případě luxusních doplň-
ků nelze pominout značku Orac, prémiového výrobce, 
do jehož portfolia spadají zejména oblíbené podlahové 
a stropní lišty, ale také nábytkové dekorační prvky. 
Hitem roku 2021 jsou pak bezkonkurenční 3D panely.  

Dokonalá ukázka lišt 
a 3D dekorací oRaC 
v interiéru
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Svíčka z loje, 
bezové kapary a Smrkové 
výhonky nakySelo
Pražský hotel Marriott v uplynulých třech letech prošel rozsáhlou rekonstrukcí 
a modernizací. Její součástí bylo také stvoření zcela nové restaurace. S chutí sobě 
vlastní se do ní pustil šéfkuchař David Rejhon a dostal volnou ruku. Z jeho nadšení 
pro kvalitní suroviny a poctivou práci vyrostla restaurace The Artisan.

Jaký je koncept vaší restaurace?
V rámci Artisanu usilujeme o maximální míru lokálnosti. Pracujeme výhradně s lokál-
ními surovinami od místních farmářů a vytváříme z nich klasická česká jídla v moderní 
podobě. Vše připravujeme úplně od nuly. Tím, že si částečně můžeme pěstovat vlast-
ní věci, se nám otvírají úplně nové možnosti, a je to vidět i na práci kuchařů – k jed-
notlivým surovinám získávají úplně jiný vztah. To je pro naši práci velmi důležité.

To vypadá, že farmáři u vás hrají velkou roli…
Od farmářů bereme vše – zeleninu, ryby, sýry, kmín, mák, chřest, jahody… A zakládá-
me si na osobních vztazích! Cokoli, co od nich na vrcholu sezony nakoupíme, se pak 
snažíme uchovat na celý rok – tím pádem hodně fermentujeme a nakládáme. Na konci 
sezony jsme například nakoupili asi sto kilo krásných sladkých jahod – připravili jsme 
z nich marmeládu a z odříznutých stopek i lehký jahodový ocet. Právě octy děláme ze 
všeho možného, nejčastěji z „odpadu“, abychom minimalizovali jeho množství. K tomu si 
samozřejmě vytváříme i vlastní pesta či ochucené oleje a pracujeme také s kombuchou.

Jaké zajímavé suroviny si zpracováváte?
Zakládáme si na tom, abychom lidem mohli nabídnout něco, co nikde jinde nekoupí. 
Jednou takovou naší specialitou jsou bezové kapary – alespoň tak jim říkáme. Natrhá-
me květy černého bezu těsně před rozkvětem, naložíme nakyselo a pak je přidáváme 
k rybám či masu. Je to nádhera! Skvělé jsou i jeřabiny, které nakládáme nasladko či 
na sladkokyselo nebo smrkové výhonky nakyselo. Dokonale si rozumí se zvěřinou.

Chápu, že všechno to nakládání a fermentování je součástí běžných kuchyň-
ských příprav, kdy ale zvládáte všechny ty přírodní poklady sbírat?
Je to náročné, nemohu tvrdit, že ne. Osobně si do lesa chodím odpočinout a užít si ti-
cho – a při té příležitosti rovnou něco posbírám. A posílám tam také kolegy, ať si jdou 
vyčistit hlavu a když už tam jsou, ať také něco přinesou. Berou si má slova k srdci, 
opravdu chodí a ve sběru jsou dost aktivní.

  Sabina Bařinová  
  archiv Marriott

každou neděli 
pořádáme 

oblíbený rodinný 
brunch – tam 
jSme Společně 

S mými SouS-chefy 
v plném naSazení 

a předvádíme  
to nejlepší,  

co umíme.
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novému 
restauračnímu 

konceptu the artisan 
v pražském hotelu 

marriott kraluje 
zkušený šéfkuchař 

david rejhon.

oblíbený nedělní 
brunch nabízí zážitkové 
kulinářské odpoledne 
pro celou rodinu.  
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Podle čeho si vybíráte farmáře, se kterými spolu-
pracujete?
To je jednoduché – když do něčeho kousnu, buď mi 
to chutná, nebo nechutná. A když mi to chutná, chci 
z toho vařit. Bez dobrých surovin není možné připra-
vit dobré jídlo. Než jsem přišel do Marriottu, pracoval 
jsem v Ambiente, kde se na farmáře klade velký důraz. 
Spoustu dodavatelů znám právě odtamtud. Díky nim 
se pak dostávám ke stále dalším a dalším zajímavým 
lidem, se kterými je radost spolupracovat. Například 
Karel Jonák nám dodává český kmín a mák. Na jaře 
vyfotil na sociální sítě krásný chřest. Když jsem ho 
viděl, musel jsem ho mít, a tak jsem od pana Jonáka 
zjistil, kde k němu přišel a dostal jsem se k novému 
farmáři, panu Strnadovi. Ten dělá úžasné věci, kromě 
chřestu má i český šafrán! Všechno, včetně plení, si 
na své farmě dělá jen on sám s manželkou. Protože 
mají jen čtyři ruce, objem čehokoli, co vypěstují, je jen 
velmi omezený. Většinu výpěstků má pro svou potřebu 
a prodává jen přebytky. Podařilo se nám ale navázat 
osobní vztahy a zvládli jsme se pěkně domluvit. To je 
ale ostatně případ většiny našich farmářů – když je 
požádáme o něco specifického, jsou tomu otevření. 

david rejhon a jeho tým 
pracují výhradně s čerstvými 

sezonními surovinami. 
řadu z nich si pěstují sami 
ve speciálním kultivátoru 

nebo na zahrádce.
pracujeme výhradně 
S lokálními Surovinami 
od míStních farmářů 
a vytváříme z nich klaSická 
čeSká jídla v moderní podobě.
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Rodák z Prahy začínal v učení přímo 
na Václavském náměstí – v pětihvězdičkovém 
hotelu Ambassador pod vedením Jaroslava 
Sapíka. Coby výborný student dostal krátce 
po revoluci příležitost vycestovat do Švýcarska, 
což mu zásadním způsobem otevřelo 
obzory. Po návratu do Česka začal pracovat 
v restauračním provozu a k tomu i hledat 
inspiraci v asijské kuchyni. „Cokoli jsem zkusil 
připravit, bylo sice dobré, ale uvědomoval jsem 
si, že vlastně nevím, jak to má reálně chutnat – 
v Asii jsem totiž nikdy nebyl. Postěžoval jsem 
si tehdejšímu kolegovi, který vařil na americké 
ambasádě a za týden mi volal, že má pro mě 
novou práci – ve Vietnamu. Chopil jsem se 
příležitosti a během týdne jsem nastupoval 
v Marriottu v Saigonu,“ prozradil na sebe David. 
Po šesti letech bohatých na zkušenosti z provozu 
restaurace pětihvězdičkového hotelu s 550 pokoji 
se vrátil zpět do České republiky a přivezl si 
s sebou fascinaci velkými bankety. Rozhodl se 
proto pustit do cateringu – vzal si na starost 
občerstvení pro seriál Moto GP. To obnášelo 
vymyslet, zajistit a zrealizovat občerstvení až pro 
3 500 lidí na několika evropských lokacích. Když se 
o slovo přihlásila rodina, rozhodl se s cestováním 
skončit a spojil síly s Ambiente. S Tomášem 
Karpíškem založil v roce 2013 cateringovou 
společnost White Circus. Nebýt atraktivní nabídky 
Marriottu a možnosti připravit od začátku 
do konce vlastní koncept, dost možná by tam 
byl dodnes. Před třemi lety se však s vedením 
pražského hotelu Marriott dohodl na spolupráci 
a společnými silami začali připravovat restauraci 
podle Davidova konceptu. „Ačkoli jsem byl 
v Ambiente maximálně spokojený, tohle byla 
nabídka, která se neodmítá. Když za Vámi někdo 
přijde s takovou nabídkou, vždy to obnáší 
obrovskou investici do vašeho snu a na to nelze 
říct ne. Dostal jsem možnost zhmotnit všechny své 
nápady, myšlenky i vize – a tak vznikl The Artisan.“

david 
rejhon

Jaké zajímavé vybavení máte v kuchyni?
Mám velkou radost, že součástí naší kuchyně je kultivátor na pěstování klíčků a by-
linek. Jsme první restaurace v Česku, která ho má k dispozici a jsme z něj naprosto 
nadšeni! Umí udržovat stabilní teplotu i vlhkost, umí zalévat i svítit v pravidelných 
intervalech. Díky tomu máme růst bylinek zcela pod kontrolou a můžeme jej libovol-
ně urychlovat, nebo zpomalovat. Nejčastěji pěstujeme hořčici, kmín, čočku, hrášek 
či pohanku. Zrovna tu v Česku pěstují už asi jen dva poslední farmáři a přitom je to 
skvělá plodina. Má u nás ohromnou historii a z jídelníčků by rozhodně neměla zmi-
zet. Dalším zásadním bodem naší kuchyně je také lednice na stařené maso. Mimo 
to, že chladí jako běžná lednice, umožňuje také kontrolovat vnitřní vlhkost, což je 
při staření masa ten nejdůležitější parametr. A pak jsem také náležitě hrdý na náš 
Josper gril – vnitřní gril, ve kterém se topí dřevem, a to klidně i na pět set stupňů. 
Element ohně je za mě při vaření velmi důležitý – kdykoli ho dokážete dostat do jíd-
la, posunete pokrm ještě o level dál!

Kolik máte v kuchyni lidí?
Personální situace je kvůli covidu trošku komplikovaná. Při plném provozu počítáme 
až s padesáti lidmi, aktuálně jsme ale na polovině a hledáme nové posily.

Podle čeho nové kolegy vybíráte? A dá se to vůbec, v dnešní době?
Určitě, musíme vybírat pečlivě. Momentálně absolvujeme různé pohovory, nic-
méně já ty lidi potřebuji vidět při práci – jaký mají přístup, jak jsou organizačně 
schopní, jestli si po sobě uklidí. Nic z toho se na pohovoru ale nedozvím, a proto si 
s každým zajímavým kandidátem potřebuji chvíli stoupnout do kuchyně. Stěžejní 
pro mě nejsou ani tak předchozí zkušenosti, jako zájem a nadšení pro věci, které 
v Artisanu děláme.

Když zmiňujete všechny ty povinnosti kolem, tak mě napadá – zavaříte si 
vůbec někdy?
Kdysi jsem se někde dočetl, že šéfkuchař je manažer, který mimo jiné umí vařit. Ten-
krát jsem se tomu zasmál, ale dnes už vím, že to tak skutečně je. Šéfkuchař musí umět 
vařit, ale nemá na to čas. Musí se postarat, aby měl správně sestavený tým, aby věděl, 
kdy a kde mají jeho lidé být, musí se postarat, aby měl vyrovnaný rozpočet i o to, aby 
měl kvalitní suroviny a dobré vztahy s dodavateli. A nad tím vším musí mít kontro-
lu. Nicméně si samozřejmě velice rád zavařím, kdykoliv je příležitost. Každou neděli 
pořádáme oblíbený rodinný brunch – tam jsme společně s mými sous-chefy v plném 
nasazení a předvádíme to nejlepší, co umíme. 

Jak často plánujete měnit menu?
Podle sezony. Pro mě jsou naprosto klíčové kvalitní suroviny – ty dělají sezonu. 
V létě jsou dostupné prakticky všechny lokální suroviny, které zpracováváme i pro 
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pozdější využití. V zimě zase kreativně pracujeme 
s plodinami ze sklizně, jako jsou obiloviny nebo 
luštěniny. Do toho samozřejmě plánujeme vstupovat 
se specifickou krátkodobou nabídkou podle surovin, 
které budou zrovna na vrcholu – chřest, medvědí 
česnek, jahody, zvěřina, houby. Pokud mi ze sýrárny 
řeknou, že v prosinci nemůžeme mít kozí sýr, protože 
není kozí mléko, tak na tom restauračním menu 
prostě nebude.

Vybavujete si nějaké jídlo z dětství, které pro vás 
bylo zásadní?
To se nedá jen tak říct. Ale když, tak škvarky! Nikdy 
nezapomenu na moment, kdy babička udělala čers-

tvé škvarky a dala mi k nim chleba. Já jsem tím krajícem jen zajel do horké pánve… 
A to mě koneckonců inspirovalo i v restauraci. Místo klasického pečiva s máslem 
u nás začínáme trošku jinak, zákazníci dostanou pánvičku se škvarky a k nim domá-
cí chleba a svíčku z hovězího loje. Ta se zapálí a roztéká se do škvarků. Je to dobré, 
krásné, české a je to také zero waste – toho loje totiž bývají hrozné přebytky. S ná-
padem na svíčku přišel před pár lety František Kšána a mě od začátku bavila. 

Uvědomujete si nějaký životní moment, který vás nasměroval na dráhu 
kuchaře?
Nikdo mě k vaření nikdy nijak aktivně nevedl. Odmalička jsem ale viděl, že je v naší 
rodině zájem o to, aby připravené jídlo bylo dobré a kvalitní, a to mě tak nějak 
přirozeně formovalo. Pro babičku bylo dobré jídlo vždycky důležité a nechávala mě 
pomáhat – třeba loupat cibuli. Naše rodina zkrátka vždy přistupovala k jídlu takovým 
způsobem, že mě bavilo.  

za vyzkoušení určitě 
stojí některý ze 
snídaňových signature 
pokrmů, třeba loupák 
s uzeným pstruhem.

Středobodem restaurace je 
elegantní divadelní kuchyně 

a chef’s table, odkud 
můžete pozorovat tým 

kuchařů v plném nasazení.

Nově otevřená restaurace v hotelu Prague Marriott nabízí moderní, 
udržitelnou českou kuchyni využívající kvalitní produkty od lokálních 
dodavatelů a čerstvé sezonní suroviny. Srdcem restaurace je krásná 
otevřená kuchyně, ve které kraluje zkušený šéfkuchař David Rejhon. 
Otevřeno je po celý den, takže se můžete zastavit jak na snídani se 
signature pokrmy, jako jsou vejce benedikt, vafle s hovězím pastrami 
nebo třeba loupák s uzeným pstruhem, tak na pracovní oběd nebo 
večerní romantickou schůzku. Populární kulinářskou událostí je nedělní 
rodinný brunch, kde vás čeká několikachodová hostina a doprovodný 
program. Více informací naleznete na www.theartisan.cz.

the artiSan
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Karlovarský kraj

Načerpejte energii v lázeňských hotelech Karlovarského 
kraje. Tešte se na úžasnou lázeňskou atmosféru, božský klid 
a blahodárné procedury. Na výletech za poznáním magických 
míst využijte turistickou kartu předplacených služeb Karlovy 
VARY REGION CARD (www.karlovyvarycard.cz).

www.zivykraj.cz

Nejbohatší nabídka relaxačních pobytů.

K
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Duševním zdravím rozumíme stav, který jedinci 
umožňuje realizovat vlastní nadání, vyrovnávat 
se s běžnými životními stresory, produktiv-

ně a úspěšně pracovat a podílet se na životě vlastní 
společnosti. Duševní zdraví nelze charakterizovat jen 
jako absenci duševního onemocnění, ale jako základ-
ní komponentu zdraví, tedy stavu fyzické, mentální 
a sociální vyrovnanosti. Péče o duševní zdraví je proto 
stejně důležitá jako péče o zdraví tělesné. 
Duševní pohodu člověka ovlivňuje udržení rovnováhy 
mezi působením pozitivních a negativních faktorů. 
Mezi pozitivní faktory, které přispívají k dosažení 
duševní pohody, můžeme zařadit zdravou výživu, pra-
videlný pohyb, dostatečný spánek, zdravou atmosféru 
na pracovišti, dostatek pozitivních sociálních kon-
taktů s příbuznými, přáteli a kolegy. Typickým nega-
tivním faktorem ohrožujícím duševní zdraví je stres 

Pro titulek jsme si vypůjčily citát, jehož autorem 
byl již v 1. st. př. n. l. Publilius Syrus. Již tehdy si 
uvědomoval význam duševního zdraví, který 
my o více než dva tisíce let později máme často 
sklony podceňovat.

   Patricie Hloušková a Alina Huseynli, 
Institut lázeňství a balneologie, www.i-lab.cz

  www.kvpoint.cz

Duševní bolest je horší 
nemoc než tělesná
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a jím následně vyvolané stavy jako úzkost a deprese. 
Mezi stresory patří například špatné environmentál-
ní a hygie nické podmínky, negativní emoce, strach 
z nenaplnění určitého očekávání, obavy ze selhání, 
pracovní přetížení nebo náročné životní události.
Dysbalancí ve prospěch negativních faktorů vzniká 
celá škála problémů, které mohou vyústit v duševní 
onemocnění. Tendence podceňovat signály vyčerpání, 
různá varování vyplývající nejen z našich vlastních poci-
tů vypětí, ale stejně tak ignorovat reakce našeho okolí, 
může být i fatální. 

Deprese stojí biliony dolarů
V posledních letech je zaznamenán celosvětově, 
Českou republiku nevyjímaje, nárůst incidence 
duševních onemocnění v populaci. Tato tvrzení 
potvrzují data Světové zdravotnické organizace, 
která odhaduje, že každý čtvrtý člověk projde bě-
hem svého života nějakou formou duševního nebo 
neurologického onemocnění. 
Z hlediska socioekonomické zátěže se depresivní 
onemocnění dostává na první místa, před diabetes 
mellitus či kardiovaskulární onemocnění. Ekonomické 
náklady související se špatným duševním zdravím 
jsou enormní. Dopadají – skrze vysokou míru neza-
městnanosti – jak na lidi s duševním onemocněním 
samotné, tak na zaměstnavatele a stát. Celosvětovou 
ekonomiku stojí běžná duševní onemocnění, tedy 
deprese a úzkosti, trilion amerických dolarů ročně. 
Podle Národního ústavu duševního zdraví s rostoucí 
zátěží duševních onemocnění můžeme do budoucna 
očekávat obrovský ekonomický tlak na zdravotnické 
a sociální systémy. Největší část finančních prostředků 
vynaložených na léčbu duševních nemocí nepředsta-
vují prostředky přímo spojené s léčbou, ale nemedi-
cínské a náklady, jako jsou ztráta pracovní schopnosti, 
invalidní důchody, čerpání sociálních služeb. V České 
republice představují duševní onemocnění druhou 
nejčastější příčinu přiznání invalidních důchodů 
a zároveň třetí nejčastější příčinu přiznání příspěvku 
na péči.
Zaměstnavatelé se potýkají se ztrátou produktivity 
zaměstnanců a vysokou mírou absencí a stát nese 
ekonomickou zátěž ve formě vysokých sociálních 
a zdravotních nákladů. Pokud tedy na misku vah polo-
žíme cenu prevence léčby duševních nemocí a vedle ní 
cenu, kterou platíme my všichni za absenci této léčby, 
pak je zjevné, že účinná a včasná pomoc se ekonomic-
ky vyplatí. Jestliže se podaří zabránit dalšímu rozevírání 
nůžek mezi prevencí, léčbou a neléčením duševních 
nemocí, a pokud se podaří zavést efektivnější modely 
péče, pak dokážeme nejen účinněji zmírnit utrpení 
duševně nemocných, ale prokázat službu celé společ-
nosti.

Syndrom vyhoření je daň 
Syndrom vyhoření neboli burnout je daň za náš 
způsob života, za ono věčné „více, rychleji a lépe“. 

Je to multifaktorový patologický stav, který se projevuje v rovině psychosociální 
a současně také v rovině psychosomatické, proto je jeho etiologie komplikovaná. 
Tento stav je vyvolán vzájemnou dlouhodobou kombinací fyzických (hluk, přemíra 
podnětů, hlad, onemocnění), psychických (časová tíseň, velmi mnoho změn za krát-
ký časový úsek, vysoké či nedostatečné vytížení) a sociálních stresorů (konflikty 
v zaměstnání, ztráta blízké osoby). Je to proces, který probíhá ve fázích a postiže-
ný může fázemi procházet postupně, do určité míry je však možné některé z nich 
přeskočit. O problematice stále častější incidence syndromu vyhoření se diskutuje 
hlavně v oblasti profesní, ale existuje také burnout v osobním životě, který je ne-
méně vážný.
Negativní dopady syndromu vyhoření jdou napříč orgánovými soustavami. Bylo pro-
kázáno, že existuje souvislost mezi syndromem vyhoření a krevním tlakem, srdečním 
pulsem, koronární mikrocirkulací, imunitou a endokrinním systémem, nervovým 
systémem, aktivitou konkrétních nervů, alergiemi, chronickými bolestmi hlavy, váhou, 
poruchami spánku, únavou a ospalostí. Byly zaznamenány také zažívací problémy, 
které následně mohou vést ke změnám stravovacích návyků až k poruchám příjmu 
potravy.
Přestože z klinických dat vyplývá, že syndromem vyhoření trpí velké množství lidí 
a ačkoliv se jedná o specifický soubor symptomů, není burnout považován za samo-
statnou diagnostickou jednotku. Mezinárodní klasifikace nemocí MKN-10 ho zařazuje 
do skupiny diagnóz, jako jsou problémy spojené s obtížemi při vedení života, jiné 
neurotické poruchy, depersonalizační či derealizační syndrom nebo reakce na těžký 
stres a poruchy přizpůsobení. 
Každý z nás může být vystaven chronickému stresu a dlouhodobé nadměrné 
zátěži a nenachází cestu z momentální situace. Nezáleží na tom, zda je jedinec pře-
těžován v zaměstnání, anebo se musí vyrovnat se složitými rodinnými událostmi. 
Syndrom vyhoření se nevyhýbá nikomu. Dobrá zpráva ale je, že každý proti němu 
může něco dělat.

Duševní 
onemocnění
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Duševní pohoDa

Fáze synDromu vyhoření v proFesní sFéře
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a fyziatrických činitelů, blahodárná izolace ze zatěžujícího prostředí, cílevědomé 
a odborné sestavení individuálního léčebného plánu a propracované dietní systémy 
směřují buď k úplné obnově, nebo alespoň k částečné kompenzaci narušených psy-
chických funkcí organismu. Pozitivní účinky lázeňské léčby se dostavují nejen během 
léčebného pobytu, ale přetrvávají ještě dlouhou dobu po jeho ukončení.
Je empiricky prokázáno, že v průběhu léčby dochází k výrazné redukci subjektivních 
příznaků, které jsou pro psychicky nemocné velmi významné. Skladbu léčebných 
procedur nastavuje lázeňský lékař při vstupní prohlídce dle aktuálního individuálního 
zdravotního stavu jedince nebo možností lázní. Prostá rekreace bez lékařského vede-
ní a léčebného režimu nemůže splnit svoje preventivní poslání. 
Česká balneologie je charakterizována takzvanou komplexní lázeňskou léčbou, která 
v sobě zahrnuje nejen vlastní lázeňské, relaxační a regenerační procedury na základě 
předpisu lékařem, integrovanou léčbu metodami celého spektra oboru rehabilitační 
a fyzikální medicíny, ale také edukací jedinců v režimových opatřeních, psychoterapii 
a dietoterapii. lázeňský léčebný pobyt tak slouží k harmonizaci, úlevě organismu 
a udržení duševního zdraví v kondici. 

Příroda skutečně léčí
Jedním z prostředků, jak zvýšit efektivitu systému péče 
o duševní zdraví, je kvalitní a účinná prevence. Jedním 
z významných směrů, které se zaměřují na prevenci 
a léčbu psychických a psychosomatických onemocně-
ní, je lázeňská léčebně rehabilitační péče. V souvislosti 
s neustále se zvyšujícím tlakem společnosti na jedince 
a také v kontextu současné pandemie a jejího dopa-
du na psychiku, je lázeňský pobyt možností, jak pod 
odborným lékařským dohledem pozitivně ovlivnit 
psychické i tělesné zdraví a nastavit fyziologickou rov-
nováhu organismu. lázeňská rehabilitace je neodděli-
telnou součástí komplexní péče o psychicky nemocné. 
Pobyt pacienta v lázních slouží k podpoře obranných 
mechanismů jedinců v co největší možné míře a sou-
časně učí pacienta správné formě životosprávy. Spole-
čenské prostředí lázní, klimatické podmínky, lázeňský 
léčebný režim, komplexnost balneoterapeutických 

Mnoha potížím i náročnému a dlouhému léčení můžeme předejít včasným před-
cházením těmto problémům. Je evidentní, že duševní zdraví představuje z pohledu 
veřejného zdravotnictví jasnou prioritu, jejíž význam bude do budoucna násoben 
prodlužující se délkou dožívání populace a současně vznikem nových stresorů, 
které s sebou přinášejí společensko-technologický rozvoj. Z čistě ekonomické-
ho pohledu mohou výdaje na preventivní programy, zabraňující vzniku a rozvoji 
syndromu vyhoření, ušetřit budoucí náklady na zdravotní a sociální péči o jedince 
s následnými duševními onemocněními. Zdravotní benefity jsou současným tren-
dem, které ocení zaměstnanci i zaměstnavatelé, kterým pomáhají udržet fungující 
podnik. Společenský význam je samozřejmostí, protože zlepšení kvality života je 
snahou každého z nás. Proto díky za neuvěřitelné množství přírodních léčivých 
zdrojů, které obklopuje zcela unikátní přírodní krajina, vyznačující se celou řadou 
specifických terapeutických účinků. Je jen na nás, zda toto přírodní bohatství  
využijeme ve svůj prospěch.  

ne pouze lázeňské procedury, ale 
celé prostředí lázeňských center má 

prokazatelné léčivé účinky.

lázeňská 
péče jako 
prevence, léčba 
i rehabilitace 
Duševních 
onemocnění.

92

inSPirace



Mariánské Lázně
Ensana Health Spa Hotels

ensanahotels.com

Opravdové
lázně v lázních
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PředeVŠíM TřI SILNé žeNy – JANA, PeTRA A MARKéTA. žeNy S PřeSNýM TAheM 
NA BRANKu A SRdCeM NA PRAVéM MíSTě. ALIKA Je KuS Mého žIVoTA, PRoTože 
JSeM JeJí SoučáSTí už 14 LeT A JSeM NA To PATřIčNě hRdá.

Kateřina 
lužná  

ředitelKa náKupu

www.aliKa.cz
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Digitalizace NÁM 
PŘiNÁŠÍ NOVÉ iMPUlzY

Automobilový průmysl řeší řadu překážek i výzev. Co to 
dělá s trhem? A jak na to reaguje přední česká společnost, 
která se financováním nákupu vozů a flotil zabývá? 
O tom v rozhovoru s Vratislavem Strašilem, jednatelem 
společnosti Volkswagen Financial Services. 

  Petr Karban        
   Jakub Hněvkovský a archiv KKCG

Jste česká společnost v rámci nadnárodního koncernu. Jakou vlastně máte 
autonomii? Je financování mobility nějak citlivé na lokální, regionální či 
národní specifika?
To, že Volkswagen Financial Services ČR je součástí silného koncernu Volkswagen 
AG, má pro nás řadu výhod. Opíráme se nejen o jeho finanční sílu a stabilitu, ale 
umožňuje nám to čerpat ze zkušeností sítě, sdílíme novinky v produktech i tech-
nologiích. Od roku 2005 naše skupina na celosvětové úrovni velmi dynamicky 
rostla především díky novým produktům i novým trhům, když dříve byly jednotli-
vé trhy ve svých aktivitách hodně autonomní. To však na druhé straně může firmu, 
pokud dosáhne určité velikosti, omezit v různých synergiích například v rámci 
Evropy. Vždyť ta je svojí charakteristikou jednotlivých zemí velmi podobná. Zde 
mám na mysli především synergie v oblasti IT systémů, remarketingu, v určitých 
specifických produktech nebo i ve standardizaci péče o zákazníka. V budouc-
nu budeme určitě těchto synergií na evropské úrovni podstatně více využívat 
a prosazovat je tak, abychom využili tržní potenciál. Z mého pohledu jednoznačně 
vítězí synergie.

Operujete jak na koncovém trhu, tak v segmentu dealerů…
Přesně tak, klíčové jsou obě skupiny, tedy nejen koncoví uživatelé, ale také 
dealerská síť koncernových prodejců. Dealerům z našich produktů poskytujeme 
například úvěr na financování skladů nových, ojetých předváděcích vozů. Zároveň 
poskytujeme investiční úvěr při koupi pozemku, výstavbě showroomu, servisu, 
nebo rekonstrukci a v dalších případech.

Poslední rok a půl ve znamení pandemie postihl zásadně negativně auto-
mobilový průmysl. Jak se dotkl vás?
Pandemie zasáhla samozřejmě i prodej vozů. Loňských necelých 203 tisíc registrací 
je v procentech jeden z největších propadů na trhu za posledních 30 let. Nicméně, 
co se týče VWFS CZ, zaznamenali jsme menší procentní propad než celkový trh 
a počet uzavřených smluv na financování poklesl meziročně jen o 4,6 procenta. 
Letos je situace ještě lepší. Potvrzujeme tak naši stabilitu na trhu v obtížné době. 

z pohledu Vratislava 
Strašila je synergie 

evropské spolupráce 
pro jeho společnost 

důležitější než 
autonomie 

v rozhodování.
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Díváte se vy osobně na budoucnost a rozvoj 
sektoru i firmy ve světle pandemických zkušeností 
jinak?
Pandemie z dlouhodobého hlediska urychlila trendy, 
které zde byly před ní. Nepochybně to přineslo výrazný 
impuls především pro projekty v oblasti digitalizace. 
U nás konkrétně se jedná o zákaznický portál, on-line 
financování, rozšíření funkcionalit našeho webu včetně 
přímého prodeje ojetých vozů a mnoho dalších projek-
tů. Implementovali jsme produktový redesign tak, že 
propagujeme produkty se zůstatkovou hodnotou, tedy 
především operativní leasing a chytrý úvěr s poslední 
nerovnoměrnou splátkou. Chceme, aby měl zákazník 
volbu, zda vůz uhradí, nebo bude dále financovat nebo 
vrátí. Podrobněji o tom jistě budou mluvit kolegové, 
kteří tyto projekty mají přímo na starosti.

Může taková zkušenost změnit dlouhodobě či trvale zákaznické chování? 
Jak případně? V některých segmentech jsme toho svědky…
Dlouhodobě to celý sektor posunulo více k již zmíněným digitálním řešením. Jako 
bezprostřední důsledek pandemie vidím zvýšený zájem o ojeté vozy. A to i v souvis-
losti s problémy s dodávkou čipů pro nové vozy, což je také důsledkem pandemie 
a zpřetrhání dodavatelských řetězců. Obchod s ojetými vozy zkrátka posiluje a pro 
nás je jednou z priorit pro nadcházející léta. Klientům chceme nabídnout unikátní 
benefity ve formě prodloužené záruky či výhodného pojištění a nabídku financování 
ojetých vozů také digitalizovat.
Dalším důležitým trendem je růst zájmu o operativní leasing. Před pandemií přitom 
operativní leasing byl doménou hlavně velkých společností nad 500 zaměstnanců, fi-
remní auta tímto způsobem financuje třetina z nich. Stejně jako jiná odvětví i financo-
vání automobilů prošlo v návaznosti na koronavirovou pandemii změnami. Poměrně 
rychle totiž roste zájem o operativní leasing z řad malých a středních podniků a živ-
nostníků. Nahrává tomu i fakt, že boom prožívají rozvážkové služby, které i pro velké 
firmy mnohdy zajišťují nasmlouvaní živnostníci.
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Mění se zákaznické chování a priority s nástupem generace mileniálů a mlad-
ších? Nejrůznější studie mluví o klesající potřebě vlastnit nebo o trendech 
výběru vozu dle životní situace či ročního období. Jdete tomu nějak vstříc? 
Ano, u mladší generace se mění priority a již tolik nelpí na vlastnictví vozu. Ve věkové 
skupině do 34 let má o operativní leasing zájem přes 30 procent klientů, což vyšlo 
z našeho exkluzivního průzkumu. Důležitý je fakt, že díky operativnímu leasingu je 
pro zákazníky dosažitelný jejich vysněný vůz téměř okamžitě, aniž by měli naspořenu 
alespoň nějakou vstupní částku pro pokrytí akontace, která je v případě tohoto druhu 
financování nulová. Navíc po skončení operativního leasingu mohou auto upgradovat, 
když například potřebují větší kvůli rodině.

Trend růstu operativního leasingu vidíme například i v Německu, Velké Britá-
nii a severských zemích…
Tam je operativní leasing mezi spotřebiteli velmi rozšířen a oblíben. V některých 
zemích dokonce úvěrová nabídka ve financování aut v podstatě zanikla nebo zaniká 
a operativní leasing je tam primární formou financování. Vzhledem k tomu, že i u nás 
dochází ke změnám potřeb zákazníka, k tomu posunu od vlastnit k užívat, předpoklá-
dáme, že v budoucnu bude operativní leasing dominantní produkt i v Česku.
Naopak starší generace mají podobně velký podíl na úvěrech – upřednostňují stále 
vlastní auto. Ale i v oblasti úvěrových produktů jsme nedávno přišli se zásadní 
novinkou, tou je program Financování Chytře. Ten se od běžného úvěru liší výrazně 
nižší měsíční splátkou a možností nastavení poslední navýšené splátky od 20 procent 
do 60 procent ceny vozu. Vycházíme vstříc soukromým i firemním klientům, pro které 
jsou prioritami finanční flexibilita a nízké měsíční náklady. 
Češi také pomalu, ale jistě, začínají ustupovat od dlouho zažitého modelu koupit 
za hotové, deset let užívat a vůz následně prodat. Financování pomocí specializova-
ného úvěru totiž umožňuje náklady na vůz rozložit v čase, nechat si našetřené peníze 
pro nenadálé situace a stávající vůz pravidelně obměňovat za modernější a bezpeč-
nější model. Klienty ale častokrát omezuje výše měsíční splátky. Naše chytré financo-
vání proto nabízí vše, co tradiční úvěr, díky poslední navýšené splátce ale zachovává 
extrémně nízké měsíční splátky.

Tématem doby je elektromobilita. Zdá se nevyhnutelná, byť u nás nastupuje 
velmi pomalu, bez zásadní státní podpory. Nakolik se na ni připravujete a jaké 
změny do vaší práce může přinést?
Je to pro nás velké a zásadní téma. Nejen pro nás, ale pro celý koncern. Máme mo-
dely, které jsou pro nás v oblasti elektromobility velice důležité. Konkrétní značky se 
zaměřují na to, aby měly atraktivní cenu, naší starostí je atraktivní financování a další 
služby. 
Elektromobilitě věříme a u operativního leasingu se snažíme přiblížit zůstatek elekt-
romobilu benzinovému autu s podobným výkonem. Bohužel v Česku ale neexistuje 
podpora a dotace elektromobility. Je prostě fakt, že elektromobily jsou dražší než 
auta na konvenční pohon. U nás jsou podpůrné programy jen velmi omezené a týkají 
se jen municipalit, ale už ne firem nebo koncových zákazníků. Přitom když se podívá-
te na evropského lídra Norsko, tak vysokého podílu elektromobilů dosáhlo právě díky 
masivní podpoře. 
Co se týče dojezdu, výrobci vzali situaci vážně a s novými modely tento parametr 
vylepšili na 500 kilometrů a více. Stejně tak pozitivní je vývoj u sítě dobíjecích stanic. 
Co považujeme za chybějící, je finanční podpora ze strany státu, která by poptávce 
rozhodně pomohla. 
Snažíme se být aktivní – a již dnes dokážeme firemním zákazníkům financovat kromě 
auta i infrastrukturu, tedy nástěnnou dobíjecí stanici wallbox. Obojí se pak splácí 
v rámci pravidelných měsíčních plateb. Podobným způsobem pak můžeme například 
našim dealerům pomoci s úpravou prodejny na nové standardy, které vyžadují dobí-
jecí stanice. Nabízíme také naše know-how, jak využít případné dotace.
Očekávám, že poptávka po elektromobilech poroste a v tomto ohledu je důležitá 
i osvěta. My se k osvětovým akcím jednotlivých značek přidáváme s tím, že vysvětlu-
jeme, že není rozdíl mezi financováním elektroauta a obyčejného vozu se spalovacím 
motorem. A v rámci elektromobilů pracujeme i na nových konceptech financování 
a zatraktivnění elektromobility z hlediska výhodného financování.  

elektrOMObilita 
je PrO NÁS a PrO 
celý kONcerN 
VelkÉ a zÁSaDNÍ 
tÉMa. kONkrÉtNÍ 
zNačkY Se 
zaMěŘUjÍ Na tO, 
abY MělY 
atraktiVNÍ ceNU, 
NaŠÍ StarOStÍ 
je atraktiVNÍ 
fiNaNcOVÁNÍ 
a DalŠÍ SlUžbY. 
Vratislav Strašil
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NOVýM SÍDleM  
je zeleNý DiaMaNt
Doslova. Počátkem října se 
společnost Volkswagen Financial 
Services přestěhovala z pražských 
Nových Butovic na Bořislavku, 
do nového multifunkčního byznys 
centra, jehož součástí jsou i velkoryse 
pojaté kancelářské prostory. 
Mimochodem, stavba díky svému 
architektonickému pojetí již získala 
i přezdívku Diamant.

Centrum Bořislavka, to je více než 30 000 m2 pronajímatelných kancelář-
ských ploch třídy A ve čtyřech kancelářských budovách, formovaných 
do nepravidelných přírodních krystalů. Ty jsou organicky zasazeny 

do spodní části stavby, která poskytuje téměř 10 000 m2 maloobchodních 
prostor včetně restaurací a kaváren, jež plynule přecházejí do terasových zahrad 
a parkových ploch na úrovni Evropské ulice. Každá z budov má samostatný 
vstup z Evropské třídy, na kterou navazuje piazzetta s kavárnami, restauracemi, 
relaxačními a vodními plochami a dvěma vstupy do obchodní pasáže. Dechbe-
roucí je pak veřejně přístupné atrium s průchozím epifytem vystupujícím z vodní 
hladiny – reprezentuje filozofii udržitelnosti a přístup investora KKCG Group 
k odpovědnosti vůči životnímu prostředí. 
Tato filozofie určovala celý projekt od prvopočátku a výsledkem je certifikace 
LEED v kategorii Gold. Vidět je na mnoha detailech. Například rozsvěcení a zha-
sínání venkovních světel se na Bořislavce řídí intenzitou světla dle denní doby. 
Umělé osvětlení v prostorách, v kancelářích a zasedacích místnostech umí dete-
kovat přítomnost osob, a nabízí možnost úpravy intenzity světla. Pokud čidla ne-
zaznamenají pohyb osob v místnosti, světla po 30 minutách automaticky zhasnou.
Zajímavou úsporou je nová technologie využívající rekuperaci energie při brždění 
výtahů. Snížit spotřebu elektrické energie při vytápění nebo chlazení umožní 
kombinace kvalitního zateplení budovy, větrání včetně rekuperace vzduchu, ale 
i využití stínění prostor textilními roletami. Sanitární technika zase umožňuje šetřit 
vodou při splachování či mytí rukou, unikátní je i chytrý sběr dešťové vody, kterou 
je možné dále využít třeba na závlahu květin a zeleně v budově a jejím okolí.  
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Ne ceNa VOzU,  
ale ceNa MObilitY

Jak funguje firma, která 
prodává značky, navzájem si 
konkurující? Jaká je spolupráce 
s výrobci a jaké jsou trendy? 
O tom všem s Martinou 
Blatnickou, která má jako 
Head od Dealer Sales & Brand 
Management právě toto vše 
na starosti.

Jak vlastně váš obchodní model funguje?
Je založen na úzké spolupráci s koncernovou dea-
lerskou sítí, při které si zakládáme na profesionální 
obsluze konečného zákazníka a odbornosti prodejců 
v dealerské síti. Celý cyklus obsluhy zákazníka probíhá 
u prodejce v dealerské síti a klient tak odchází s finan-
cováním, pojištěním vozidla, servisní smlouvou a napří-
klad i garancí odkupu vozidla po skončení financování, 
aby si mohl bez starostí pořídit další vozidlo. V těchto 
dodatečných službách vidíme velkou výhodu pro 
všechny strany smlouvy, tedy klienta, dealera, pojiš-
ťovnu i nás. To je jistě konkurenční výhoda značkového 
financování.
Dali jsme si za cíl poskytovat takové finanční služby, 
které umožní jezdit špičkovými koncernovými vozy 
celému spektru zákazníků. Od velkých firem, přes menší 
podnikatele až po jednotlivce. 

evidujete nějaké trendy?
Komfort je ten trend, odbavení zákazníka na jednom 
místě, kompletní nabídka finančních produktů od úvěru 

až po operativní leasing i pro jednotlivce. Proto jsou prodejci v dealerské síti pravidel-
ně školeni nejen na prodej vozidel, ale i detailní znalost našich produktů. A pozoruje-
me také narůstající počet online prodejů vozidel i služeb spojených s jejich provozem 
a financováním. Na tento způsob prodeje jsme připraveni, nabízíme jej a naši klienti 
jej začínají využívat ve stále větším rozsahu.
V posledních letech stále více zákazníků využívá skvěle graficky a funkčně zpracova-
né konfigurátory vozidel na stránkách jednotlivých výrobců a k prodejcům již přichá-
zejí s jasnou představou, s jakým vozidlem si přejí odjet. Klienti tak netráví v showro-
omech tolik času, jako tomu bylo dříve. Na tento vývoj reagujeme i my a například 
ve spolupráci se Škoda Auto již nyní nabízíme pořízení nového vozu zcela online, 
včetně sjednání finančního produktu. Objednat si vůz a uzavřít smlouvu o financování 
můžete jednoduše z domova. Do budoucna je pro naši firmu klíčové, abychom byli 
hlavním hráčem i v online světě, proto je pro nás prioritou téma digitalizace a online 
prostředí.
A je tu ještě jeden velmi výrazný moment. Pořizovací cena vozidla už není jediným 
určujícím parametrem, na základě kterého se rozhodujete, zda si vozidlo koupíte, či 
nikoliv. Dnes mluvíme o ceně mobility a na tu se s našimi produkty zaměřujeme. Na-
příklad s operativním leasingem platíte jen měsíční nájem a kromě pohonných hmot 
nebo elektrické energie se o nic dalšího nestaráte. S Financováním Chytře se stáváte 
vlastníkem vozidla, ale splácíte jej jen do zůstatkové hodnoty, kterou dále rozsplátku-
jete nebo zaplatíte jednorázově na konci smlouvy.  
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ONliNe PrODej  
jakO NOVý kaNÁl
Nejmladší součástí celé skupiny 
je od letošního 1. července 
oddělení digitálního prodeje, 
které má na starosti Pavel 
Kučera, Head of Digital Direct 
Sales. Důvodem pro vznik 
oddělení byla podle jeho slov 
potřeba posílit přímý prodej 
a vytvořit pro něj zcela nový 
distribuční kanál.

Co nového už jste uvedli do provozu?
Projekt ŠKODA online, kde si můžete objednat vozidlo, sjednat financování, vše 
plně online a pouze si zakoupený vůz vyzvednete u obchodníka. Jiným již aktiv-
ním projektem je nabídka skladových vozů – na našich stránkách, kde si můžete 
vybrat a sjednat financování. Základním parametrem je zamýšlená výše splátky – tu 
si nastavíte a systém sám vám nabídne všechny vozy, která vaší volbě vyhovují. 
Další běžící projekt je podobný, týká se ale prodeje vozů vrácených z operativních 
leasingů.
Online kanál se netýká samozřejmě jen financování vozů, ale nabízíme online i ba-
líčky služeb, takto si lze objednat a zakoupit třeba předplacený servis, čímž odpadá 
nutnost v servisu platit, prostě jen pohodlně využíváte služeb. A připravujeme i on-
line prodlužování záruk. Těch možností pro online kanál je ale nepočítaně, těžko říct, 
že něco na online nepatří.

Zmiňoval jste i práci se zákazníky…
V loňském roce jsme zavedli nový CRM systém, který nám dovoluje sledovat a ana-
lyzovat nejen potřeby a priority zákazníků, ale i to, jaké věci potřebují řešit a jak 
úspěšně se s nimi dokážeme vypořádat. Asi nejdůležitějším projektem současnosti je 
pak zcela nový zákaznický portál, který by měl poskytnout veškeré možnosti admi-
nistrace a koupě. V rámci portálu chceme využít veškeré možnosti zjednodušování 
administrace.  

Můžete vysvětlit, čím vším se zabýváte?
Přímým prodejem a vytvářením online  prostředí, kde 
mohou zákazníci uzavírat smlouvy. Hlavním důvodem 
pro vznik oddělení je změna zákaznického chování, 
kdy zákazníci dnes stále více a více vyhledávají zboží 
a služby online a jsou ochotni uzavírat i finanční služby 
online, bez nutnosti návštěvy prodejního místa u ob-
chodníků. To je relativně nové.

Konkrétní produkty a služby v online prostoru 
budou stejné? 
My jsme spíše ten prostředník, ale v současné době 
jsou produkty totožné, jen cesta k nim je v online pro-
středí pro mnohé jednodušší a komfortnější. V budouc-
nu to tak ale nemusí být nutně, umím si představit, že 
online prostředí přinese i zcela online produkty. Naším 
současným úkolem je především dobudovat a rozvíjet 
webové stránky, kde budou veškeré informace o online 
možnostech v aktuální podobě, pracujeme i s mož-
ností, že si zákazník služby přímo sjedná. Prostředkem 
k tomu je budované napojení na všechny informační 
kanály koncernových značek, kde u každého vozu 
chceme mít možnost nejen prezentovat splátku finan-
cování, ale rovnou i schválit online žádost o úvěr nebo 
operativní leasing. A třetím úkolem je práce se zákazní-
kem, získávání zpětné vazby a možnost lépe reagovat 
na zákaznické potřeby.
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fleet jSOU Už DVa

Fleety a vše kolem nich, to je srdeční záležitost Jana 
Pařízka, Head of Fleet and Remarketing. A pokud si 
myslíte, že fleet musí být nějaká větší skupina vozů, 
Jan vás vyvede z omylu. ten titulek nelže.

Kdo je z pohledu fleetu typický klient?
V našem portfoliu najdete všechny segmenty klientů. Je to jednotlivec, malý rodinný 
podnik, ale také velká národní i obří nadnárodní společnost. Pečujeme o klienty s od-
běrem již od dvou vozů. Pro tento segment SME máme i speciální produktovou řadu, 
jakou je Firemní Škoda Bez Starostí. Díky tomuto produktu můžou drobní podnikatelé, 
rodinné podniky, nebo prostě jen firmy, které nepotřebují obrovský vozový park, vyu-
žívat velkých výhod a bezstarostného financování, které jim pokryje všechno, co k pro-
vozu vozidla je potřeba, ať je to pravidelný servis, pojištění nebo přezutí pneumatik. 
U velkých vozových parků, kde je interně hranice nastavena na více než deset vozidel, 
nabízíme pak škálu služeb o trochu pestřejší. Klienti si portfolio služeb mohou obohatit 
například o službu náhradního vozidla, pick-up servisu či elektronické knihy jízd. 

Předpokládám, že majitelé fleetů ale mají často 
velmi specifické požadavky…
S těmi se setkáváme opravdu poměrně často, obvyk-
le nestandardní vyúčtování a individuální reporty, ale 
poskytujeme i další služby přímo na míru. Většinou 
je to tak, že čím větší vozový park klient má, tím 
má specifičtější podmínky. Buď je klient na něco již 
zvyklý, nebo mu například centrála určuje car policy 
a její podmínky. 

Je fleet vázán na koncernové značky?
Dnes již ne, nově se pouštíme i do strategie finan-
cování nekoncernových značek. Naší ambicí je se 
rozrůstat a zlepšovat i na poli jiných než jen kon-
cernových vozů. Už v minulosti jsme samozřejmě 
financovali i nekoncernové vozy, takže jistá zkuše-
nost tu v tomto ohledu je, ale spíše pasivní formou. 
Pokud náš stávající klient požadoval profinancovat 
i nekoncernovou značku, jeho požadavek jsme zvládli 
naplnit. Nyní chceme začít i s aktivní akvizicí, spo-
lupracovat s dealerskou sítí a účastnit se veřejných 
výběrových řízení. Naše strategie je, že nechceme být 
limitováni financováním pouze značek nám blízkým, 
ale chceme být na trhu pro všechny typy a značky 
automobilů. 

Lze nějak stručně představit celou škálu 
financování a správu vozů? Co nabízíte?
Máme více možností financování či správy vozo-
vého parku, aby služba byla dle klientovy nejbližší 
představy. 
U Operativního leasingu máme tři základní typy 
kalkulací: TOP je uzavřená kalkulace, při níž přebírá-
me veškerá rizika změny ceny služeb a poklesu ceny 
vozidel na trhu. Klient hradí neměnnou částku a čerpá 
dohodnuté služby. I pokud by náklady na služby 
vzrostly, nebude rozdíl v ceně po klientovi nárokován. 
VARIO je polootevřená kalkulace, my přebíráme riziko 
změny poklesu tržní ceny vozidla v průběhu nájmu, 
na vybrané služby pak klient hradí zálohy, které jsou 
součástí měsíčního nájemného. START je také polo-
otevřená kalkulace, opět neseme riziko změny tržní 
ceny vozidla v průběhu nájmu, ale měsíční nájemné 
obsahuje pouze komplexní pojištění a nezbytné 
poplatky.
Správa vozového parku jsou v podstatě služby a je-
jich výhody, které můžete na své flotily čerpat i v pří-
padě, že vozidla jsou ve vašem vlastnictví. Můžete si 
tak zjednodušit a zefektivnit správu vozového parku 
a čerpat i veškeré výhody, které poskytuje partner-
ství s námi.  
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bUDOUcNOSt  
je ONliNe
S Janou Hruškovou, Head of Product and Marketing, nejen 
o současnosti, ale především o budoucnosti služeb. Mění 
se totiž zákazníci, mění se jejich priority i návyky. Firma, 
která chce růst, má jen jednu možnost.

Úvěr, operativní leasing nebo hotovost? 
Otázka, kterou si kladou naši klienti i prodejci. Pokud člověk není fanoušek finančních 
produktů, je pro něj hlavním zájmem pořízení auta a financování je jen prostředek 
v případě, kdy se nedostává hotovosti. Produktů na financování vozů je na trhu více 
druhů a jejich výběr záleží na více faktorech a životní situaci každého zájemce. A také 
na spolehlivém partnerovi, u kterého budete většinou několik let své auto financo-
vat. My, troufám si říct, spolehlivý partner jsme a máme pro ty, kteří chtějí své auto 
vlastnit delší dobu a nevadí jim se o něj starat, výhodný úvěr včetně pojištění, servisu 
a dalších služeb, a to i přímo ve splátce. Tím se liší naše úvěry od bankovních úvěrů, 
kde si většinou další produkty musíte sjednat zvlášť nebo najít jinde. 
Stejný komfort mají naši klienti u operativního leasingu, kde se jedná zejména 
o klienty, kteří mají zájem auta měnit s novou životní situací nebo zkoušet jednotlivé 
modely aut. Leasing je jednodušší v tom, že pojištění, servis a další služby jsou vždy 
ve splátce a klient už, zjednodušeně řečeno, jen jezdí. 
Ale ani úvěr ani leasing nemusí vyhovovat každému, a proto je tu ještě naše Finan-
cování Chytře, což je svým způsobem kompromis mezi vlastnictvím auta a možností 
jeho výměny. Je to novinka, která je pro většinu klientů velmi výhodná i díky velmi 
nízké splátce a poslední nerovnoměrné splátce, kterou lze rozložit do dalších splátek 
nebo uhradit ať už z úspor, nebo z prodeje auta, po kterém většinou zbude i na slože-
ní akontace na auto nové.

Není to všechno vlastně trochu složité? Navíc nejste obvykle přímo u zákazní-
ka, i financování vozu obvykle řeší jako prostředník prodejce vozu…
Naše produkty jsou jednoduché, komplexní a poskytují ucelený balíček k pořízení i ná-
slednému provozu auta. Takže složitost jako problém nevnímám. To, že nejsme zákaz-
níkům úplně nablízku, v místě prodeje, vyžaduje jen jiné metody práce a komunikace. 
A v dnešní vysoce konkurenční době už poskytujeme služby nově i v online prostředí, kde 
si lze financování spočítat i přímo online sjednat. S tím souvisí i zvyšující se podíl komuni-
kace v online a nasazení nových komunikačních formátů, zejména videoobsahu. Online je 
budoucnost. Proto se postupně připravujeme na kompletní online prodej, což pro mnohé 
v současné době zní jako sci-fi, ale s nastupující generací se stává nutností.  

OPeratiVNÍ leaSiNg  |  Operativní leasing 
automobilů je podobný klasickému pronájmu, 
kdy klient nemá v úmyslu získat automobil 
do vlastnictví. Vlastníkem je leasingová 
společnost. Klient se o nic nestará, jen jezdí. 
Po skončení smlouvy vůz vrátí a vybere si nový. 

ÚVěr  |  Pokud chcete vůz vlastnit, ale nemáte dost 
naspořeno nebo se nechcete vydat z peněz, je pro 
vás vhodný klasický úvěr. Na jeho začátku úvěru si 
zvolíte jeho výši, výši splátky předem (akontace) 
a dobu splácení, z toho jsou  poté určeny měsíční 
splátky, které se po celou dobu nemění. Součástí 
splátky je také kompletní pojištění. 

fiNaNcOVÁNÍ cHYtŘe  |  Nové výhodné 
financování, kde si splátky nastavíte podle své 
potřeby. Na základě vaší volby počáteční splátky 
(akontace), délky smlouvy a poslední navýšené 
splátky si určíte ideální měsíční splátku tak, 
abyste si mohli pořídit vysněný vůz bez velkého 
zásahu do svých úspor.

SerViSNÍ balÍček  |  Servisní balíček vám kryje 
náklady spojené s předepsanou údržbou vozidla. 
Stačí pak jen přijet k autorizovanému servisnímu 
partnerovi a váš vůz opravíme. O nic dalšího se 
nemusíte starat – ani nic nedoplácíte. Předepsané 
servisní prohlídky samozřejmě pozitivně ovlivní 
provozuschopnost auta, ale jsou také podmínkou 
pro platnost prodloužené záruky a při následném 
prodeji se na ně bere ohled při stanovení ceny.

POjiŠtěNÍ MiMO fiNaNcOVÁNÍ  |  i když 
nevyužíváte naše finanční produkty, nabízíme 
vám individuální značková pojištění, která nejsou 
sjednána jako součást financování. Pomohou vám 
na cestách i v nepříznivých situacích, do kterých se 
můžete dostat jako viníci nebo poškození. Pokud 
k takové události dojde, naše pojištění vás podrží, 
abyste co nejbezpečněji, nejrychleji a s minimálním 
úsilím mohli pokračovat dál za svým cílem. 
Ke značkovému i neznačkovému pojištění je 
možné sjednat doplňková pojištění GAP, Asistent 
nebo Pojištění platebních povinností. 

SPrÁVa VOzOVÉHO ParkU  |  Vlastníte vozový 
park, nebo ho financujete jiným způsobem? Abyste 
mohli čerpat všechny výhody správy vozového 
parku, využijte našich služeb. Získáte partnera, který 
se o vše postará a optimalizuje provozní náklady. 
Naše správa firemních vozů vám díky objemu 
spravovaného portfolia poskytne nezanedbatelné 
slevy a výhody. Se zázemím a podporou skupiny 
Volkswagen a profesionálního týmu přizpůsobíme 
všechny služby vašim potřebám. O vozovém parku 
hovoříme již při počtu tří vozidel.

PrODUktY 
V NabÍDce VWfS
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rObOtizace ŠetŘÍ  
tiSÍce HODiN liDSkÉ PrÁce
Nové technologie ovlivňují vše kolem nás a oblast péče 
o klienty není výjimkou. Společnost Volkswagen Financial 
Services je proto velmi aktivní v digitalizaci, automatizaci 
a zrychlování procesů směrem k zákazníkům. Vše má 
na starosti Martin linka, Head of Operations, Process and 
Project Management.

Technologie, technologie, technologie… 
Je to tak, dnes jsou za vším. Jednou z našich strategických aktivit je snížení tištěného 
papíru při naší práci a práci našich obchodních partnerů, takzvaný model Paperless. 
Jsem rád, že postupně se nám daří nahrazovat papírovou komunikaci digitální formou, 
a je to výhoda i pro naše klienty. S nimi dnes komunikujeme nejčastěji přes webové 
stránky se strukturovanými on-line formuláři, emailem či přes naše kontaktní centrum. 
Aktuálně pracujeme s kolegy z Německa na vývoji klientského portálu. Chceme totiž 
našim klientům ještě více zpřehlednit správu smlouvy, přehled plateb a realizaci 
případných změn. Klientský portál plánujeme oficiálně spustit začátkem příštího roku. 
V další fázi plánujeme napojení na bankovní identitu, čímž zjednodušíme autentizaci 
především našim novým zákazníkům.
Dalším velkým tématem našeho rozvoje je digitalizace smluvní dokumentace a imple-
mentace elektronického podpisu. V roce 2022 budeme pilotně testovat toto řešení 
u vybraných obchodních partnerů. Pokud se vše osvědčí, mohou se naši klienti těšit 
na jednodušší, rychlejší a plně elektronický způsob uzavření smlouvy jak v případě 
financování vozů, tak v případě sjednání pojištění. Věříme, že většina našich klientů 
tyto digitální formy ocení.

Nové technologie, to jsou i virtuální realita, nejrůznější typy robotů a umělá 
inteligence. Najde něco z toho uplatnění ve vaší společnosti?
Robotizace, tedy RPA, jako technologie pro automatizaci administrativních procesů 
založená na autonomní práci softwarových robotů, u nás místo má již dnes. Robo-
tický software prochází aplikacemi jako standardní uživatel a vykonává činnosti dle 
předem definovaného postupu s využitím objektového programování. Výhodou je, že 
eliminujeme rutinní činnosti a lidská práce může být využita na produktivní činnosti. 
A samozřejmě, robotizace eliminuje případnou chybovost a v celkovém důsledku 
zrychluje a zefektivňuje všechny interní procesy. Již v roce 2017 jsme do našich sys-
témů implementovali robotické technologie a spustili jsme dva pilotní procesy, dnes 
využíváme 35 robotizovaných procesů, a to představuje úsporu lidské práce přesahu-
jící 2 000 hodin měsíčně.

Proslýchá se, že testujete i nové modely pro celou 
skupinu…
To je nový obchodní systém Falcon, na jehož vývoji 
se již několik let podílíme a ano, je to vývoj pro celou 
skupinu. Jedná se o modulární obchodní systém, který 
pokrývá většinu procesů v oblasti zprostředkování 
financování, pojištění i služeb. Jednotný systém v rámci 
naší skupiny do budoucna umožní standardizaci 
a rychlejší vývoj nových produktů a služeb pro klienty. 
Nejlépe ho asi může představit Roman Bukač, senior 
projektový manažer: „Nový obchodní systém propojí 
obchodní partnery a Volkswagen Financial Services 
a zrychlí vzájemnou interakci při vytváření nabídek 
a smluv pro klienty. Nabídne mimo jiné jednotné ovlá-
dání pro všechny produkty spolu s možností pracovat 
ve webovém rozhraní bez nutnosti instalace. Nový 
systém bude napojen přímo na databázi vozidel ŠKO-
DA AUTO a vozů koncernu Porsche. Zároveň umožní 
realizovat nové druhy obchodů, jako například prodej 
nových typů servisních balíčků.“  

Sečteno a podtrženo: Volkswagen Financial Services podniká všechny kroky s jasným cílem, totiž  
sledovat i spoluutvářet nejnovější trendy. A ukazuje mnoha podnikům cestu k budoucnosti. Nejen 
v Česku se na všech úrovních skloňuje slovo inovace. Příklad této české společnosti ale zdůrazňuje, 
že inovace není cíl. Je to jen jeden z nutných kroků masivní přestavby konvenční podnikové 
infrastruktury na cestě k budoucí zákaznické spokojenosti. Protože svět se opravdu mění.
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BC & AC: 
Luxus nA miskáCh vAh
Dvě hlavní zkratky civilizační časové osy, Before Christus 
& After Christus, dostanou po dvou tisíciletích zcela nový 
význam. Žijete ještě v éře Before Covid, anebo už jste 
alespoň jednou nohou v nové době?

Ve spojení s luxusem vyznívá změna BC & AC 
jako cynické téma, nicméně není. Virové rozdě-
lení na nové a staré pořádky zasáhne totiž vše, 

co doposud známe. Černá labuť pandemie vychýlila 
společnost k novým hodnotám a jisté je, že i perspek-
tiva luxusu se otočila jiným směrem. Rychle, ale ne 
zběsile. A už vůbec ne náhodně.
Přirozeně sílící faktory z doby BC nabobtnaly a přebírají 
otěže. Poukazují na to analýzy z let 2020 i 2021, zabývají-
cí se pohledy samotných konzumentů z řad HNWI (High-
-Net-Worth Individual) i optikou obchodníků a výrobců 
luxusního zboží. Počátky AC určují hodnoty a zkušenosti 
generace millenials i genu Zet, dvou publik, která jsou 
na luxusní požitky svých rodičů uvyklá a považují je 
za standard. Rezonuje u nich zejména hodnota sounále-
žitosti s planetou. Pekingský zámožný mileniál v analytic-
kém interview pro společnost Agility R&S uvedl ve spo-
jení s luxusem environmentally friendly choices: „Luxusní 
rovná se volit to ohleduplné k životnímu prostředí.“
Další výchozí materie pro nový luxus AC je pocit od-
cizení a potřeba jej narovnat. Je tu také stopa zása-
hu do svobod, o kterých jsme jako o svobodách ani 
neuvažovali. Akceptujeme řadu omezení v cestování, 
i čínští milionářští shopaholici zůstávají na svém konti-
nentě. Digitalizace je přítomna a s ní i data umožňující 

   Hana Čermáková, www.lamusa.cz (s využitím mezinárodních studií Antwerp World 
Diamond Centre, Bain & Company, McKinsley, Fortune Business Insights, Cedig, 
Nielsen, The World Bank, ReportLinker, Quintessentially, The Marketing Society)

   Tesla (se svolením společnosti Tesla, Inc.), FOLBEUR, Created for life, Shutterstock.com

Efektivita 
Cybertrucku Tesly 
ohromuje, na míli 

spotřebuje zhruba 
třetinu energie 
než starý Ford 

Pinto. nicméně 
automobilky 

otevřeně hovoří 
o plusech 

a minusech 
emisí z výroby 
a emisí z užití 

v automobilovém 
průmyslu. 

Za futuristickým 
designem 

Cybertrucku vidí 
řada odborníků 

také ambice 
transportu 

na jiné vesmírné 
souřadnice.
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Luxus BC vyZnávAL hodnoTu ,,BEinG“ Luxus AC sE PřikLání k hodnoTám ,,doinG“
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dokonalou personalizaci produktu a jeho dodání, což 
jsou esence vzrušujících zážitků pro nejnáročnější. Jako 
zdroj dat pro zákaznickou péči fungují klientské aplikace 
v obchodech módního střihu à la Furla, Vilebrequin 
a L’Occitane, které neviditelně shromažďují data během 
prodejního rituálu. Tímto způsobem lze následně plnit 
preference a očekávání klientů, od nápoje, který je pro 
ně připraven při vstupu do obchodu, až po příslušnou 
poprodejní podporu, která pomáhá odlišit luxusní 
značku od konkurence a podporuje opakovaný zájem 
zákazníka. Vše, co skuteční early birds luxusu očekávají 
od svých prémiových statků, jejich výrobců a kreativců, 
bude platné v adekvátní míře i v méně nákladových 
segmentech. Co se tedy děje s luxusem?

Svoboda, prožitek a zdraví
Globální pandemie změnila životní styl a cíle mnoha 
milionářů. Dala vzniknout novému pojetí luxusu. Zatímco 
běžní spotřebitelé stále spojují luxus s vyšší úrovní kvality 
a exkluzivity, milionáři mileniálové ve středním věku věří, 
že zdraví a pohoda jsou nový luxus. V jednorázovém 
spotřebním světě se nyní ukazuje, že ten, kdo si cení 
dlouhověkosti a péče, má nejvyšší hodnoty a přitažlivé 
autentické příběhy řemeslné výroby a tradice. Nově si 
uvědomujeme svou vlastní křehkost a rychlost. Pokud 
byl starý luxus o sounáležitosti k danému statusu (belon-
ging), a nový luxus o bytí (being), pak luxus ve světě AC 
bude o doing a prostoru k němu. Do popředí marketingu 
velkých i menších ambiciózních brandů se proto ještě 
více dostává nejhlubší psychologie a marketéři využívají 
Jungovy archetypy z analytické psychologie pro komuni-
kaci změny a hodnotové proměny.
Napříč byznysem, od nemovitostí přes cestování 
a automobily až po umění, totiž zesílila potřeba zabez-
pečení, soukromí a vlastních, soběstačných reálných 
zkušeností (self-contained experiences). Lidská potřeba 
cítit spojení s lidmi, místy, zkušenostmi, věcmi a se 
sebou samým je intenzivnější než kdy dříve. Svoboda, 
prožitek a zdraví jsou nové pojmy luxusu.
Zní to ušlechtile a niterně, nespojujme si ale pojmy vý-
hradně s očistnou morálkou – a to ani u milionářů, ani 
u nemilionářů. Stále jde o vztah k vzácnému, originální-
mu, inovativnímu. A k možnostem, které máme. To vše 
se projeví v úrovni a způsobu poptávky a jejího uspoko-



Burberry představila 
novou olympii 2021 

na londýnské Temži.
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jení. V konzumu, ať už bude mít přívlastek digitální, udržitelný, bezpečný, zdravý nebo 
jiný. Prozatím ale indicie nasvědčují tomu, že luxus bude ohleduplnější. Naše nové 
požadavky na životní styl se projevují v rostoucím zájmu o porozumění tomu, co vše 
je za zkušeností a zážitkem. Namísto dřívějšího zájmu o to, jaký atraktivní zážitek kon-
zumujeme. Tato intelektuální zvědavost se během lockdownu nevratně stimulovala. 

Mindset reset
Díky dostatku času pro přemýšlení o našich činech se náš dřívější mindset během roku 
doslova resetoval. Nový je navázaný na svět, kde se ohledy na reálný dopad našich 
činů stávají prioritou. Naše myšlení bude na pozadí řízeno jinými touhami a potřeba-
mi, kde došlo k přeskládání priorit: prostor nahrazuje dřívější prioritu času, dopady 
přebírají prvenství po ctižádosti; porozumění (lepší překlad anglického understanding 
je zde spíše chápání podstaty věcí) nahrazuje dřívější prioritu znalostí. Není pravda, že 
by luxus ztratil svůj význam, jde o to, že luxus svůj význam rozvíjí. Je tu moment, kdy 
lze luxus předefinovat jako službu, popřípadě zkušenost oproti dřívější podstatě, kdy 
mezi statusem být luxusní a jeho významem být objektem touhy, stálo rovnítko.  

luxusní výsledky
Ze statistik je patrné, že segment luxusu již na první covidové propady zapomněl 
a naviguje svůj progres podle nových pravidel. „Ve srovnání s předchozími krizemi – 
v USA například po 11. září nebo po ekonomické krizi v roce 2008 – tentokrát nemá-
me pocit viny, případně myšlenky, že nakupovat luxusní zboží je nevhodné,“ řekl 
agentuře AFP Erwan Rambourg, sektorový analytik a autor knihy Future Luxe: What’s 
Ahead for the Business of Luxury. Rychlost adaptace sektoru luxusu na nové hodnoty 
je překvapivá a úspěšní jsou zejména ti, kteří pochopili, že pro změnu musí vytvořit 
i nové pracovní pozice, doslova navigátory změn. Zajímavé bude sledovat italský 
trh, neboť více než 40 % celosvětové produkce luxusního zboží vzniká v Itálii, kde 
všechny italské továrny, včetně malých rodinných řemeslníků, měly či dokonce mají 
dočasně uzavřené provozy. 

Luxus

   více než 40 % celosvětové produkce 
globálního luxusního zboží vzniká v itálii. 
všechny italské továrny, včetně malých 
rodinných výrobců, v roce 2020 dočasně 
ukončily provoz. osud některých není 
doposud vyjasněn. 

   industry 4.0 – plně digitalizovaný model pro 
výrobu – je inspirací pro luxury 4.0. Digitální 
darwinismus sílí už několik let, nyní je bez 
výjimky přijat jako hlavní proud nového 
luxusu. 

   Hráči na luxusním trhu mají na své digitální 
cestě co dělat a nemají na to mnoho času. 
Pozor ale: osobní vzdálenost se stane 
benefitem, online nákupy standardem. 

   Důvtipné značky přesunou digitální 
záležitosti do středu svého provozního 
modelu. Potenciál je obrovský, v prvních 
osmi měsících pandemie zaznamenal online 
módní průmysl ekvivalent šestiletého růstu.

   luxus a jeho Kdo, Co, Kde a Jak: Mileniálové 
& Generace Z pravděpodobně vytvoří 
do roku 2025 více než 60 % shopperů 
luxusního zboží.

   less is more. to je statement sektoru 
fashion pro rok 2021. Slyšeli jsme to již 
dříve, teprve teď je to realitou. Spotřebitel 
v současné době chce méně, neboť hodnota 
se přesunuje. Spotřebitel požaduje větší 
srozumitelnost produktu, jeho vzniku 
a distribuce. 

   Echo z Dubaje: Generální ředitel Smart 
Dubai Government Establishment 
vysvětluje, jak díky dubajské bezpapírové 
strategii emirát každoročně ušetří 30x vyšší 
množství papíru, než je výška Burj Khalifa. 
Připomeňme, že dubajská vláda je již téměř 
zcela digitální.

4.0
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Markéta Folberová, která si z Itálie dováží velmi jemnou kůži Itaka pro výrobu ručně vyrá-
běných kožených kabelek, potvrzuje, že v březnu 2020 nastala v Itálii velká potíž, neboť 
renomované módní domy včetně Louise Vuittona nebo Gucciho výrazně zmenšily objed-
návky nového zboží. V některých měsících se prakticky nevyrábělo a byli tím zaskočeni 
i dodavatelé materiálů. Někde se propouštělo, jinde se firmy snažily zaměstnance udržet. 
Ukázala se také solidarita velkých jmen, Folberová vyzdvihuje Giorgia Armaniho, který už 
v březnu 2020 daroval celkem 1,25 milionu eur nemocnicím v Miláně a Římě a podpořil 
také Institut civilní ochrany. Markéta Folberová věří, že nyní po rozsáhlé krizi se silným 
emocionálním dopadem se preference spotřebitelů alespoň na čas posunou směrem 
k tichému luxusu a jejich pozornost se tak zaměří na klasické trvalé hodnoty, jimiž jsou 
řemeslná zručnost a tradice a naopak se odkloní od záměrné nápadnosti.
Po velkých obchodních propadech již řada producentů nádherných a drahých věcí vydá-
vá pozitivní zprávy. LVMH (mimo jiné značky Louis Vuitton, Moët, Fendi, Dior, Guerlain 
a Kenzo) zaznamenal nárůst tržeb v první polovině roku 2021 o 11 % nad úroveň před 
pandemií, na 28,7 miliardy eur. Skupina vykázala zisk 5,3 miliardy eur, což je neuvěřitel-
ný 64% nárůst od roku 2019. Rival Kering, vlastnící značky Gucci a Balenciaga, překonal 
předpandemickou úroveň o 8,4 % s tržbami rekordních 8 miliard eur. Společnost Hermes 
vykázala 29% nárůst tržeb na 4 miliardy eur. Švýcarská luxusní skupina Richemont (Car-
tier, Piaget a Montblanc) překonala předpandemickou úroveň ve druhém čtvrtletí 2021 
o 18 %. Jde o zisky přes miliardy eur a překonání řady prognóz a očekávání. 

tRPĚlY i DiAMANtY
Zatímco luxusní fashion a stylové doplňky opět sílí, odhady pro sektor diamantů a šper-
ků počítají s návratem marží a zisků později. Připomeňme také, že diamantový průmysl 
trpěl během pandemie o něco méně. McKinsley očekává, že do roku 2025 se ekono-
mický výkon klenotnického a hodinářského průmyslu odrazí zpět a bude globálně růst 
o 3 až 4 procenta ročně v případě šperků a o 1 až 3 procenta ročně v případě hodinek. 
A co je zde v souvislosti s novými hodnotami podstatné? 20 až 30 procent nákupů 
jemných šperků bude již kolem roku 2025 ovlivněno hlediskem udržitelnosti. 
Pandemie měla v krátkodobém horizontu hluboký dopad na trh s luxusními vozy, v ně-
kterých případech se i nyní nad výrobou vznášejí otazníky. Prognózy hovoří o růstu trhu 
z 410 miliard na 566 miliard USD do roku 2026. Zde se hodí zmínit Muskův Cybertruck, 
superzelený automobil, který má šanci být prvním cirkulárním autem na světě. Ten 

výloha moskevského obchodu hERmÈs z léta 2021 
akcentuje prostor, jeho hledání a znovunalézání.

   téměř 88 % čínských milionářů se stará 
o etickou odpovědnost značek. Překvapivé! 
uvěřitelné? 

   Zvyšuje se zájem o vintage luxus. 41 % 
čínských respondentů vyjádřilo zájem 
o nákup vintage luxusního zboží. 

   20 až 30 % nákupů jemných šperků v roce 
2025 bude ovlivněno hlediskem udržitelnosti.

   Zatímco američtí spotřebitelé stále spojují 
luxus s vyšší úrovní kvality a exkluzivity, 
milionáři mileniálové ve středním věku věří, 
že nový luxus jsou zdraví a pohoda.

   o účelu a odpovědnosti značky již nelze 
polemizovat, normou se stávají zejména 
udržitelnost, rozmanitost a začlenění. Neboli 
sociální povědomí. 

   Globální značka Burberry dosáhla v Dow 
Jones indexu vysokého skóre v parametrech 
udržitelnosti již v roce 2019, mimo jiné 
na základě svých cílů, jako jsou udržitelnost 
balení, uhlíková neutralita do roku 2022 
a zlepšení procesu produkce bavlny pro 
pracovníky i životní prostředí. 83 % energie, 
které Burberry nyní celosvětově spotřebuje, 
pochází z obnovitelných zdrojů. Je také první 
značkou, která se zavázala k hodnotovému 
řetězci, jenž ji má v roce 2040 přivést 
ke statutu Climate positive.  

   Celosvětový trh s luxusem roste, ale díky 
cestování s řadou opatření a povinností navíc 
se stává více regionálním. 

   67 % spotřebitelů považuje používání 
udržitelných materiálů za důležitý nákupní 
faktor a 63 % považuje podporu udržitelnosti 
značky stejným způsobem.

   ve světě jednorázové spotřeby se nyní 
ukazuje, že ten, kdo si cení dlouhověkosti 
a péče, má nejvyšší a nejžádanější hodnoty – 
autentické příběhy řemeslné výroby a tradice.

   Generace Z bude růstovým motorem 
i činitelem změn i v odvětví globálního 
diamantového průmyslu se všemi svými 
preferencemi, nákupním chováním a agendou 
udržitelnosti.

   Customizace a personalizace ve vztahu 
k zákazníkovi, jedinečný zážitek přesně toho, 
co má zákazník rád, to je cesta, kudy se 
zákazníci luxusu nyní ubírají. Data z aplikací 
slouží jako informace pro chování značek 
a prodejců.
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minimálně s jedním digitálním kontaktním bodem. V tom samém roce platilo, že se online 
prodeje luxusního zboží do roku 2025 více než ztrojnásobí a dosáhnou zhruba 74 miliard 
eur. Téměř pětina osobních luxusních prodejů měla proběhnout online. Digitální nástroje 
se aktuálně stávají středem provozních modelů. Oblíbené jsou livestreamy, v USA se 
ukazují jako velmi relevantní pro luxusní produkty. Jsou nástrojem vysoké konverze, která 
dosahuje v průměru až k hranici 70 %. Pro mnoho společností byla covidová krize kata-
lyzátorem vývoje a překlopením řady úkonů do online prostředí a příprav omnikanálové 
strategie. Elektronický obchod je pravděpodobně klíčovým kanálem pro udržení růstu 
prodejů, komunikace se zákazníky a pro vytváření pocitu komunity kolem značky. A ka-
menné obchody? Jaké mají výhledy v době, kdy se online nakupování stane standardem 
a osobní vzdálenost něčím vzácným, prémiovým? Fyzický prostor může zůstat klíčovým 
pilířem pro spojení značky s jejich publikem. Posunuje se směrem k vytváření zkušeností 
a maximální personalizaci. Jak se domnívá majitelka značky FOLBEUR, prodejny s luxusem 
se stanou místem emocionálního zážitku v prostředí, které značky svým zákazníkům 
připraví a doslova je vymazlí a vyšperkují. Zákazníci nyní velmi dobře vědí, jak nakupovat 
online a budou chtít opět něco navíc. „Když přijdou do kamenného obchodu, kvalitního 
pop-upu, budou chtít osobní radu a citové pouto se značkou. Nároky na personál a jeho 
soft skills budou vysoké a nelze je podceňovat,“ říká Markéta Folberová.
Kamenný obchod může být prostorem pro splnění zákaznických potřeb, které přetaví 
online prohlížení na viscerální zážitek. Příkladem jsou Chanel‘s Soho store Atelier 
Beauté na Manhattanu nebo Gucci screening room tamtéž.  

Soudržnost s planetou
Podle zprávy společnosti Gemic o vzestupu nového luxusu byl luxus přeměněn ze zla-
ceného zlatého objektu na optimalizovaný objekt, navržený pro funkčnost, a to rovnou 
s atraktivní mírou inovace. Etika AC luxusu ztělesňuje uzavřenou smyčku s energeticky 

na podzim 2020 šokoval automobilový svět a vyvolal 
zcela odlišný étos než elegantní sedany a SUV značky 
Tesla. Již více než deset let přitom Tesla tlačí na image top 
výkonu i udržitelnosti a Cybertruck  je pro tyto její ambice 
dokonalým prostředkem. Vždyť globální automobilový 
průmysl spotřebovává ze světové produkce 81 % pryže, 
23 % hliníku, 13 % oceli a 6 % plastů. Tesla si je tohoto 
problému dobře vědoma, a je to i jeden z důvodů, proč 
vynaložila tak velké úsilí, aby svou Gigafactory krmila 
obnovitelnou energií.

Digi & Physy
Analytické společnosti se už několik sezon věnují trendu 
digitalizace. V roce 2018 tvořily online prodeje osobního 
luxusního zboží 8 procent z 254 miliard eur globálního 
luxusního trhu. Oněch 20 miliard eur je pětkrát více než 
v roce 2009. Téměř 80 % luxusních prodejů bylo již před 
třemi až čtyřmi lety digitálně ovlivněno, spotřebitelé 
se při svých cestách za luxusním nákupem setkávali 
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spotřebitelé vědí, jak 
nakupovat online. 

Fyzický prostor bude 
něčím prémiovým, 

kde nyní očekává 
personalizovaný 

přístup na základě dat 
a emocionální zážitek 

se značkou.

 1.  PRoMĚNA KAMENNýCH oBCHoDů, 
FYZiCKý PRoStoR JE PRéMiovÁ 
ZÁlEŽitoSt.

 2.  oBCHoDNÍ PARtNEŘi JSou vYSlANCi 
ZNAČEK A JEJiCH HoDNot. HoDNotY 
JSou NEJEN NA PAPÍŘE, AlE 
SPolEČNoSt JE MÁ vE Své DNA NAPŘÍČ 
StRAtEGiCKýMi PlÁNY.

 3.  DiGitÁl JE StŘEDoBoD PoZoRNoSti,  
A to NAtRvAlo.

4.  PoPtÁvKA Po PERSoNAliZACi, KDY 
KlÍČEM K ÚSPĚCHu JE JÍ NASlouCHAt 
A Poté Ji PRoMĚNit v KliENtův ZÁŽitEK. 

5.  uDRŽitElNoSt  
JE NutNoSt. 

6.  PouZE AutENtiCKé vYPRÁvĚNÍ JE 
DůvĚRYHoDNé. 

 7.  PŘEMĚNA GloBÁlNÍHo ZÁKAZNÍKA 
NA ZÁKAZNÍKA MÍStNÍHo.

Luxusní mALooBChod v RoCE 2021: 
7 TREndů, kTERé jE TřEBA sLEdovAT



účinnou výrobou, digitalizovaným maloobchodem a ideálně zero waste konceptem. 
V důsledku priorit se společnosti snaží vyvinout či zdokonalit osvědčené postupy v ob-
lastech, které zahrnují zelenou volbu pro materiály, dodavatelský řetězec, balení zboží 
a jeho etický původ. Vznikají dokonce i iniciativy typu luxusní luxus, tedy značky nebo 
jednotlivé kolekce pro VIP členy, jejichž orientace na ekologické hodnoty je bezvýhradní. 
Důležitost udržitelnosti je tu a postoj jejích zastánců uzrál stejně, jako dospěli oni sami. 
Už v roce 2015 studie společnosti Nielsen ukázala, že 73 % respondentů z řad mileniálů 
bylo ochotno za produkt utratit více, pokud pocházel od udržitelné nebo sociálně uvě-
domělé značky. To je více, než uváděly starší generace. Kromě toho 81 % mileniálů oče-
kávalo, že značky, které si koupí, budou ve svém marketingu transparentní a budou ak-
tivně hovořit o dopadu své produkce na udržitelnost. Nyní, na přelomu BC & AC věku, 
stojí značky před novou výzvou – už nestačí jen hovořit, musí se skutečně konat. 

EXPo a lXRY
Společnost Agility Research & Strategy vydala svou zprávu o luxusu 2021. Ukazuje, jak 
globální milionáři plánují v příštím roce utrácet. Kontakty s respondenty z USA, Číny, 
Indie, Velké Británie, Francie a Japonska probíhaly od února do dubna 2021.
Studie bohužel neuvádí, zda šlo o HNWI, VHNWI či UHNWI, přesto stojí ta čísla 
za pozornost. V červnu 2020 bylo na světě odhadem něco přes 13 milionů HNWI 
(jednotlivců, jejichž finanční aktiva mají hodnotu vyšší než 1 milion USD). USA měly 
nejvyšší počet HNWI (4,7 mil.) ze všech zemí, zatímco New York City měl nejvíce 
HNWI (348 000) mezi městy. UHNWI jsou pak ti, kteří mají likvidní finanční aktiva 
v hodnotě 30 mil. USD nebo disponibilní příjem vyšší než 20 mil. USD. Listopadu 2021 
se nemohou dočkat ani oni, ani řada dalších příznivců luxusu z Evropy, Ruska i Asie. 
Na program amsterdamského veletržního centra se totiž vrací MASTERS EXPO, 
veletrh navazující na Masters of LXRY a Millionaire Fair. Zvědavost nedá spát ani nám, 
s luxusem se totiž udála řada věcí. A další se dít nyní budou.  

Stvořeno pro život je jedním z českých 
projektů Pavla Pitříka, jehož hodnoty se plně 
překrývají s novým mindsetem – s poznáním, 
účastí, přírodou, udržitelností, prostorem 
a podobně. Jeho stavební projekt asi 
nejlépe vystihuje věta: „vytvářím domy plné 
harmonie, vkládám do nich mnohé z toho, čím 
nás Příroda ukotvuje, motivuje i nabíjí. umím 
to díky letitým zkušenostem a pozorování, 
i skrze vnímání a chápání Přírody a člověka.“  
Know-how projektu je doslova převzato 
od Přírody a z jejích precizních principů 
tak, abyste se díky nim v domě cítili vždy 
odpočatí jako v lese nebo na louce. Ne kvůli 
výzdobě nebo dekoracím, ale kvůli volbě 
tvarů konstrukce, jejího usazení do okolí 
a dalším námětům. Důležitá jsou také řešení 
energií v souladu s pravidly udržitelnosti, 
využití materiálů i z vlastní ekologické výroby, 
a řada dalších parametrů. Například samotnou 
konstrukci lze měnit i po dokončení stavby – je 
totiž naprosto korektní, pokud po roce bydlení 
zatoužíte, aby okno z ložnice vedlo raději 
na východ a vstup na terasu směřoval na jih. 
Změna je možná a rychlá.
touhu po bydlení v souladu s principy Přírody 
vizionář Pitřík nachází u každého ze svých 
zákazníků. Někdy je velmi patrná, někdy je 
ukrytá hlouběji. Proto s nimi nejprve absolvuje 
cestu zpět k zapomenutým snům, představám 
o ideálním domově, vnitřním, pracovním, 
rodinným a dalším potřebám. Jako průvodce 
s nimi v podstatě nachází propojení jejich 
vnitřního prostoru s prostorem kolem nás, 
jež překryly nechtěné stereotypy. teprve 
poté vznikne projekt nového domu a vy máte 
jistotu, že domov v harmonii s jedinečným 
lidským naturelem a životním stylem je konečně 
na dosah.
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ČEské know-how  
v duChu nového mindsETu

SouviSloSti

Pavel Pitřík vytváří domy plné 
harmonie. know-how je doslova 
převzato od Přírody a z jejích principů. 
díky nim se v domě můžete cítit 
odpočatí jako v lese nebo na louce. 



Reálný život ukazuje, na co vše nejsme připraveni, 
většinou proto, že jsme to v průběhu života nezažili. 
Pandemie nás upozornila na zdravotní zranitelnost, 
tornádo na jižní Moravě zase ukázala nepřipravenost 
na extrémní projevy přírodních sil. Je zkrátka dobré být 
připraven na nejrůznější eventuality. To je cesta Michala 
Terendyho a jeho společnosti Tebrix. Dokáže ochránit 
i vaši rodinu či firmu.

Zajímavé je, že civilní ochrana je v zahraničí 
naprosto běžný pojem, u nás jako bychom 
jej chtěli zapomenout. „Za vyspělými zeměmi 

jednoznačně zaostáváme. Lídrem v tomto smyslu je 
určitě Švýcarsko, kde již před třemi lety přijali normu, 
že i domy postavené do roku 1957 si musí nechat vy-
budovat kryty. Jakkoliv nový bytový dům musí mít kryt 
o stejné kapacitě, jakou tvoří byty a většina již stojících 
poválečných bytových domů pak takové kryty musí 
dobudovat. Může se to zdát jako paranoia, ale pravda 
je, že ani válka, ani živelní či jaderná katastrofa ne-
představuje pro Švýcarsko dnes nezvládnutelné riziko. 
Švýcarsko je jediná země na světě, která má úkryty pro 
sto procent svých obyvatel,“ říká Michal Terendy. 

Také v Česku se časy mění
Zkušenosti a zážitky posledních měsíců dokazují, že okolnosti, které nás nejrůzněj-
ším způsobem ohrožují, nejsou někde daleko, čekají za dveřmi. Pocit bezpečí stoupá 
na ceně. Experti dokonce už i v Česku potvrzují, že stavby, jejichž součástí je kryt, 
vykazují jak rostoucí zájem, tak rostoucí cenu. Málo se ovšem ví, že kryt může mít 
de facto každá podsklepená stavba.
Přestavba stávajících sklepních prostor na kryt civilní ochrany není sice úplně jedno-
duchá záležitost, ale není nedostupná. „Každý na kryt upravený sklep musí samo-
zřejmě splňovat české normy pro výstavbu staveb civilní ochrany. Ale v podstatě 
z každého sklepa se může stát bezpečné místo. Základní úpravy se týkají dveří, které 
musejí být pancéřové nebo trezorové ve třídě odolnosti I-V. Dále se zaměřujeme 
na nouzové výlezy, které umíme připravit i jako neviditelný vstup do domu. Nezbyt-
nou součástí bezpečného krytu je instalace NBC filtroventilační jednotky, která se 
postará o čistý vzduch i v případě, že by v ovzduší byly radioaktivní, chemické a jiné 
nebezpečné látky. Nutností je také nezávislé zajištění vody, energií a komunikace,“ 
vypočítává Michal Terendy a doplňuje, že součástí projektu může být i kompletní vy-
bavení od mobilních WC přes sklápěcí postele až po technické vybavení jako plynové 
masky, obleky, filtry, nářadí a další. 

Systém včasného varování 
Michal Terendy, který se problematice civilní ochrany věnuje s certifikací podle ame-
rických armádních bezpečnostních standardů, vidí v souvislosti s bezpečím ještě jeden 
aspekt: Včasné varování. Ani v tomto ohledu nejsme v Česku nijak moderní. Obyvatel-
stvo našich obcí je o nebezpečí varováno kolísavým tónem sirény. Nelze z něj ale po-
znat, co přesně hrozí. „Včasné varování je zásadně důležité, proto připravujeme vlastní 
radiokomunikační síť, která v případě jakékoliv krizové situace dokáže oznámit všem 
občanům přesné informace během několika vteřin. Vytváříme spojení mezi obcemi, 
hasičským záchranným sborem, integrovaným záchranným sborem a každým obča-
nem, který bude na síť napojen. Cílem je stoprocentní pokrytí území republiky, které 
zajistí okamžité informace dění po celé republice. Nešťastným, ale dobrým příkladem 
může být právě nedávné tornádo na Moravě – občané postižených obcí neměli ani 
tušení, co se na ně žene a jaké to bude mít následky. I minuty navíc, získané včasným 
varováním, ochrání životy, zdraví a majetek,“ zdůrazňuje Michal Terendy.  

  Petr Simon         archiv Tebrix

Sklep může být 
bezpečné míSto
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Objednávky vstupenek na všechna představení
přijímá obchodní oddělení HDK

5. května 65, P. O. BOX 73, 140 21 Praha 4
Tel.: 261 174 399, 261 176 888 − 9, 736 621 142, 736 621 150

Fax: 261 176 887
E-mail: objednavky@hdk.cz
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V PŘEDPRODEJNÍCH SÍTÍCH TICKETPRO A TICKETSTREAM

Program k muzikálu Jekyll & Hyde v roce 2005 pro Hudební divadlo Karlín připravili:
Adam Novák

Grafické zpracování: Jazz Communications, s. r. o.
Fotografie: David Kraus
Tisk: Denoc, spol. s r. o.
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včetně všech CK Čedok. 
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tel.: 222 897 264, 551, 552, fax: 222 897 550, 
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Internetový prodej: www.ticket-art.cz
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bezčasí sKončilo Křtem V lesKu 
diamantů
Ceny diamanty českého byznysu a křty 
agentury CoT group

xV. setKání VlastníKů rodinných 
firem
16. srpna, Praha – hotel Marriott

Kulatý stůl comenia
Miroslav Toman | Ministerstvo 
zemědělství čR
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JAKo PRVNí Se MI VyBAVí VůNě PRAžeNí A PRVNíCh LeTNíCh BRIgád. ALIKu 
VNíMáM JAKo NěCo VíC Než Pouhou PRáCI. STáVá Se PRo Mě SyMBoLeM 
PeVNého Bodu, KTeRé MáM V žIVoTě MoC RádA.

www.aliKa.cz
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v lesku 
diamantů

Bezčasí 
skončilo křtem

Bezmála rok bez možnosti setkat se společně ve větším počtu na kus řeči při tradičních 
křtech našich časopisů, bezmála rok nucené pauzy projektu Diamantů českého byznysu… 
Bezčasí skončilo ve středu 7. července v kongresových prostorách PVA EXPO Letňany, 
kde jsme pokřtili jak nové vydání magazínu Be the Best, tak aktuální prázdninové číslo 
měsíčníku Komora. A současně jsme při té příležitosti předali ocenění Diamanty českého 
byznysu do osmi krajů, které jsme vinou pandemie nestihli v loňském ani letošním roce 
navštívit osobně.

  Petr Simon  
  Erik Koritko

diamantY
116

naživo



diamantYPamětní mince všem 
oceněným žebříčku 

diamanty českého 
byznysu 2020 vyrobila 

Pražská mincovna.

V průběhu roku 2020 bylo předáno ocenění 
za Zlínský, Jihomoravský, Olomoucký, Mo-
ravskoslezský, Pardubický a Královéhradecký 

kraj. Zástupci vždy tří nejlepších společností z krajů 
Jihočeského, Vysočiny, Libereckého, Ústeckého, 
Plzeňského, Karlovarského, Středočeského a hlavního 
města Prahy tedy převzali svá ocenění právě na spo-
lečném večeru 7. července v rámci křtu, který jsme tak 
ozdobili diamantovým leskem. 
Diamanty českého byznysu jsou prestižním ohodnoce-
ním výkonnosti českých firem v jednotlivých regio-
nech, vždyť jde o ocenění udělované v každém kraji 
vždy třem nejlepším na základě žebříčku, sestavované-
ho vždy ke konci roku analytickými experty společnos-
ti Dun & Bradstreet podle objektivních ekonomických 
ukazatelů, jimiž jsou Nárůst tržeb, Nárůst aktiv, ROE – 
poměru hospodářského výsledku po zdanění k vlast-
nímu kapitálu a Běžná likvidita – poměr oběžných 
aktiv a krátkodobých závazků. Vedle regionálních cen 
byla udělena také zvláštní cena pro Nejperspektiv-
nější společnost. Garanty  žebříčku jsou Hospodářská 
komora ČR, Univerzita Karlova, Univerzita Tomáše Bati 
ve Zlíně a České vysoké učení technické v Praze.
Do žebříčku vstupují společnosti se sídlem v České 
republice, které splňují obrat 100 mil. Kč až 5 mld. Kč 
a mají veřejně dostupné účetní závěrky za poslední 
tři roky. Kvalitativním kritériem je schopnost firem 
dostát svým závazkům, což znamená, že hodnocená 
společnost nesmí být v likvidaci či insolvenčním řízení 
a současně nesmí být evidována jako nespolehlivý 
plátce/osoba s pohledávkami státu či dalším subjek-
tům. 
Dlužno dodat, že zvláštní ráz měla akce nejen z dů-
vodů již zmíněných, ale také proto, že jsme světu 
poprvé představili novou podobu magazínu Be 
the Best. Nový je layout, kterému dominuje titulní 
strana s osobností čísla v podání fotografa Davida 
Krause, nové je logo, rubriky i polygrafické zpraco-
vání. A do jisté míry se mění i obsah, vydali jsme se 
na cestu modernějšího, zajímavějšího a vzdušnějšího 
magazínu. Věříme, že se vám nový magazín bude líbit. 
A současně věříme, že se v příštích měsících budeme 
moci setkávat častěji…  
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diamantY 
českého BYznYsu, 
udělované 7. 7. 2021

Jihočeský kraJ
  1. CorezinC 
  2. alFa výroba jednoúčelových strojů 
  3. minesa 
  4. M Computers 
  5. Slatinné lázně Třeboň 
  6. PCO – hlídací služba
  7. Medimat inko
  8. LAMIVEX 
  9. DCD IDEAL 
10. Holzpack CZ

kraJ vYsočina
  1. rotana 
  2. lisovna plastů
  3. maChstav 
  4. TREBILIFT
  5. Jemnická Stavba
  6. SILNICE HEJDA 
  7. CATUS 
  8. Andone 
  9. SWR JIHLAVA 
10. VHST 

Plzeňský kraJ
  1. ekonomické stavby
  2. online-dily.cz 
  3. dotiko 
  4. EUROSOFT – Control 
  5. Houdek Group
  6. GAMELLA
  7. ARBYD CZ 
  8. ASTRO KOVO PLZEŇ 
  9. W & W STAVBY 
10. Profesional CZ

karlovarský kraJ
  1. Cyklosport rik
  2. mm spedition
  3. kokiska
  4. K M K GRANI
  5. ICE SPORTS
  6. PAPE-kancelářské potřeby 
  7. SJ mediate group 
  8. H a R Komplet
  9. ZPA-RP
10. Zvěřina BERBERA

118

naživo



  egon kulhánek (hudební divadlo 
karlín) s moderátorkou slavnostního 
večera Petrou krmelovou 
  Bronislav vajbar (vinařství vajbar), 
libor knap (ProteCo nářadí), 
tomáš vrbík (hospodářská komora 
čr) a Gabriela Ben ahmed s evou 
Frindtovou (obě Cot group) 
společně křtí letní vydání časopisu 
komora. 
  tomáš vrbík, tomáš ticháček 
(dotiko, 3. místo za Plzeňský 
kraj) a michal Farkač (volkswagen 
Financial services)
  Julia Proft (ioCB teCh, 1. místo 
za hlavní město Praha) ve společnosti  
renáty zajíčkové, starostky městské 
části Praha 5, a Františka martina 
Přívětivého (Pva eXPo letňany) 
  Jana nováková (trustav), 
Patrik Burian (BurimeX, 1. místo 
za středočeský kraj) a Jan Pavelka 
(asociace rodinných firem)
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ÚsteCký kraJ
  1. delta Chem
  2. teChnoline
  3. FriGoeXim 
  4. VARNSDORFSKÉ UZENINY 
  5. K-WELD
  6. SUTOR Global
  7. INEX Česká republika
  8. LIMPA
  9. A – BENET
10. PREFA žATEC

liBereCký kraJ
  1. 4soft
  2. Bk technic
  3. torriaCars 
  4. RENOKAR-CNC
  5. HOKAMI CZ
  6. GA PROFI PLAST 
  7. FH Logistic
  8. CRYTUR
  9. JabloPCB 
10. AKTIVIT

středočeský kraJ
  1. BurimeX
  2. servisControl
  3. cre8
  4. MANDÍK
  5. MONTANA Mladá Boleslav
  6. Botanicus
  7. Innova Medical
  8. IHL TRANSPORT
  9. PTK service 
10. Almeco

hlavní město Praha
  1. ioCB teCh
  2. acamar outsourcing services
  3. hm Gastro Group
  4. COLBL
  5. Le-Investment
  6. Mark2 Corporation Logistic
  7. PM – TECH
  8. VeaCo
  9. ENERGO – PRO
10. ITALY STYLE LINEA
 
NEJPERSPEKTIVNĚJŠÍ SPOLEČNOST – partnerské 
ocenění společnosti Enterprise Investors 
za udržitelný profitabilní růst získaly společnosti 
CRYTUR a Ekonomické stavby.
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  Gabriela Ben ahmed, Petr ořínek 
(mm spedition, 2. místo za 
karlovarský kraj) a tomáš uvira 
(Crowe čr) 
  lenka lhotáková (CrYtur, 8. místo 
za liberecký kraj) a vjačeslav lypko 
(enterprise investors) 
  zcela vpravo luděk Bárta 
(Wienerberger) s manželkou 

Organizátor

Titulární partner Hlavní partner Analytický partner

Odborní partneři

Partneři žebříčku

PARTNEŘI VEČERA

Mediální partneři

Pořadatelé

Partneři akce
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  Petr Karban         Erik Koritko
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V pražském hotelu Marriott se v pondělí 16. srpna 
uskutečnilo již patnácté setkání vlastníků rodinných 
firem, které společně již tradičně uspořádaly agentura 
COT group a Asociace rodinných firem. Majitelé 
firem měli možnost zúčastnit se v průběhu dne tří 
panelových diskuzí a měli dostatek prostoru také 
pro osobní debaty, sdílení zkušeností i netradiční 
procházku Prahou.

XV. setkání Vlastníků

rodinných firem
V ranním bloku, který byl věnován dopadům pan-

demie na rodinné firmy, se s auditoriem o své 
zkušenosti podělily Jana Kremlová a Štěpánka 

Fiedlerová ze společnosti Alika a s nimi i Ladislav Ná-
městek, majitel společnosti Pragolab.
Blok před obědem patřil tématu budování titánů 
v regionech a v mnoha smyslech toho slova se v něm 
střetli na pódiu Tomáš Březina, který vybudoval a pro-
dal společnost BEST, a Miroslavové Jelínkové – otec, 
jehož 50 profesních let je spojeno s jediným podnikem 
Strojmetalem Aluminium, a syn, který ve stejné společ-
nosti vedl vývojové oddělení.

2
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1   moderní prostory velkoryse 
rekonstruovaného hotelu marriott setkání 
úspěšných podnikatelů skutečně slušely. 

2   na úvod všechny přítomné pozdravily 
organizátorky, Gabriela Ben ahmed 
a eva frindtová (obě cot group). 

3   Barbora masařová a adam hrazdíra 
(Pavelka Partners), martin Zeman (VŠe) 
a Jan oulický (asaVet)

1

Odpolední blok byl laděn obecněji, když na pódiu diskuto-
vali prezident Václav Klaus, ekonom Miroslav Ševčík i ředitel 
Institutu Václava Klause Jiří Weigl. V centru jejich pozornosti 
byla jak pandemie, tak palčivé ekonomické i společenské 
otázky dneška včetně nadcházejících voleb či devastovaného 
státního rozpočtu. „Společnost je nemocná, ale horší nemocí 
než covid je covidismus,“ vyslovil se v průběhu debaty Václav 
Klaus ostře proti jakýmkoliv plošným restrikcím.
Celé setkání úspěšných podnikatelů uzavřela společná ko-
mentovaná prohlídka Prahy a běžně nepřístupných prostor 
Staroměstské radnice a poté rozlučková večeře.  

(Výtah z debat všech tří panelových diskuzí čtěte na straně 8)

3
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6   Václav klaus podepsal na setkání 
svou knihu i Pěvě holancové 
(Proteco nářadí). 

7   role hostitele se za hotel marriott 
ujal obchodní a marketingový ředitel 
Štěpán malý. 

8   eva frindtová s Jiřím Weiglem 
(institut Václava klause)

4
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4   Jan Pavelka (Pavelka Partners), Václav 
klaus a ondřej Plánička (asociace 
rodinných firem) 

5   Přestávku mezi panelovými diskuzemi 
vyplňovaly hojně diskuze osobní.

8

5
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9   odpoledne patřilo komentované 
prohlídce zajímavých a ne vždy 
přístupných pražských památek. 

10   novogotický oltář ve staroměstské 
radnici v kapli Panny marie 

11   oceňované dílo Václava Brožíka – 
mistr Jan hus před koncilem 
kostnickým

12   tereza Zimčíková (PrVní chodská) 

9
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Mediální partneři

Pořadatelé

Generální partner

Partneři

10
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  Comenius 
  archiv Comenius

Kulatý stůl Comenia
DisKuzní setKání s ministrem 
zeměDělství miroslavem tomanem

Ve čtvrtek 23. září společnost Comenius pořádala v TOP hotelu Praha 
své letošní druhé diskuzní setkání, a to s ministrem zemědělství České 
republiky Ing. Miroslavem Tomanem, MBA. Setkání s ministrem bylo jako 
vždy mimořádné jak hojnou účastí diskutujících, tak skvělou rétorikou 
i ministrovou znalostí resortu. 

Mezi účastníky setkání byla zastoupe-
na široká škála zemědělských oborů, 
od majitelů zemědělských družstev, 

přes potravináře až k rektorovi České zemědělské 
univerzity. A o účast byl zájem i mezi podnikate-
li, jejichž obor nijak se zemědělstvím nesouvisí. 
Jedním z diskutovaných témat například byla 
i ekologie, respektive debata o tom, jak společnost 
Lesy České republiky a Ministerstvo zeměděl-
ství ČR přispěly k úspěšnému zvládnutí kůrovcové 
kalamity předchozích let.  

1   Karel muzikář (prezident společnosti 
Comenius), monika nebeská 
(předsedkyně zD všestary), zuzana 
Šimonková (majitelka rodinné firmy 
Šimonek) a host večera, ministr 
zemědělství miroslav toman 

2   martin Pelikán (děkan PeF Čzu), 
Gouri sukumar (majitel společnosti 
united enterprises), Petr sklenička 
(rektor Čzu), Štěpán Kala (Ústav 
zemědělské ekonomiky a informací) 
a Josef vojáček (generální ředitel 
společnosti lesy Čr)

1

2
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ALIKA  ............................................... 4,  
6, 26, 42, 62, 74, 94, 114
Čelčice 164 
798 23 Čelčice
www.alika.cz

ALTRO MANAGEMENT  
CONSUTANTS  ......................  40
Ohradní 1424/2B 
140 00 Praha 4
www.altromc.cz

ASOCIACE RODINNÝCH 
FIREM  ....................... 8, 116, 122
Jugoslávská 620/29
120 00 Praha 2
www.asociacerf.cz

AVANTI FLOORS  ..............  82
Na Sadech 246 
252 25 Zbuzany 
∙  Showroom Karlín 

R2 RUSTONKA budova B 
Rohanské nábřeží 10 
180 00 Praha 8

∙  Showroom Zličín 
AVION Shopping Park 
Zličín 
budova SIKO Koupelny 
Helsinská ulice 
155 00 Praha 13

∙  Prodejna Černý Most 
Skorkovská 1310 
190 00 Praha 9 

www.avanti-koberce.cz

COMENIUS  ..................  30, 128
nám. Kinských 741
150 00 Praha 5 
www.comenius.cz

COT GROUP  ..... 8, 116, 122
Táboritská 23/1000 
130 00 Praha 3 
www.cot.cz

DYKENO ....................................... 70
Podbořany 1010
441 01 Podbořany
www.dykeno.cz

ENSANA  ....................................... 93
Goethovo náměstí 7 
353 22 Mariánské Lázně
www.ensanahotels.com

ESO TRAVEL  .....  39, 76, 129
Korunovační 51 
170 00 Praha 7
www.esotravel.cz

FOSFA  .................................. 32, 68
Hraniční 268/120 
691 41 Břeclav – Poštorná
www.fosfa.cz

GENERALI ČESKÁ 
POJIŠŤOVNA  ..........................  72
Spálená 75/16 
110 00 Praha 1
www.generaliceska.cz

GRAND BEDS ............................  2
CAMPUS SQUARE  
budova DE 
Palachovo náměstí 5 
625 00 Brno
www.grandbeds.com

HUDEBNÍ DIVADLO 
KARLÍN  ........................................  113
Křižíkova 283 
186 00 Praha 8
www.hdk.cz

INSTITUT LÁZEŇSTVÍ 
A BALNEOLOGIE  .............  90
nábř. J. Palacha 932/20 
360 01 Karlovy Vary
www.i-lab.cz

KORUS EU  .................................. 70
Podbořany 1010 
441 01 Podbořany
www.korus.eu

KRAJSKÝ ÚŘAD 
KARLOVARSKÉHO  
KRAJE  .............................................  89
Závodní 353/88 
360 06 Karlovy Vary
www.kr-karlovarsky.cz

LEGO  ................................................. 56
DK-7190 Billund 
Dánsko
www.lego.com

MARRIOTT  
PRAHA  .....................  8, 84, 122
V Celnici 8 
110 00 Praha 1
www.marriottprague.cz

MATTONI 1873  ...................... 31
Palmovka Open Park IV 
Voctářova 2497/18 
180 00 Praha 8 
www.mattoni1873.cz

MENSA KRISTIÁN  ..........  44
www.mrkriss.com

NOBLESS CZECH ..... 14, 132
Sinkulova 329/48 
140 00 Praha 4
www.nobless-czech.cz

STVOŘENO PRO ŽIVOT – 
PITŘÍK PAVEL  .................... 106
Loučky 145 
742 36 Odry
www.createdforlife.eu

PODZIMEK  
A SYNOVÉ  ................................  20
Zbraslavská 32 
159 00 Praha 5
www.podzimek.cz

POTTIQ  ..........................................  61
www.pottiq.cz

PRAGUE CONGRESS 
CENTER  ........................................  54
5. května 1640/65 
140 21 Praha 4
www.praguecc.cz

SKLÁRNA RÜCKL  .............  41
Lánská 141 
267 05 Nižbor
www.ruckl.com

SMARTWINGS  ........................  5
K Letišti 1068/30 
160 08 Praha 6 
www.smartwings.com

STASTO  
AUTOMATION  ....................  64
K Náklí 512 
257 41 Týnec nad Sázavou
www.stasto.cz

TEBRIX SAFETY  
HOME  ............................................  112
1. máje 863 
460 07 Liberec – Jeřáb
www.asociacerf.cz

TECHNICAL GEAR  
STORE  ............................................  80
Modletice 142 
251 01 Modletice
www.techgear.cz

TOURATECH CZ  ................  80
Modletice 142 
251 01 Modletice
www.touratech.cz

TRUSTAV  ...............................  1, 16
K Popelce 2399 
150 00 Praha 5
www.trustav.cz

ÚSTAV VÝZKUMU 
GLOBÁLNÍ ZMĚNY 
AV ČR – CZECHGLOBE 
...................................................................  50
Bělidla 986/4a 
603 00 Brno
www.czechglobe.cz

VINAŘSTVÍ VAJBAR  ...... 131
U Vily 480 
691 05 Zaječí
www.vinarstvivajbar.cz

VOLKSWAGEN 
FINANCIAL  
SERVICES  ...................................  96
Bořislavka Office & 
Shopping Centre
Evropská 866/63 
160 00 Praha 6
www.vwfs.cz

VYSOKÁ ŠKOLA  
OBCHODNÍ  ............................... 34
Spálená 76 
110 00 Praha 1
www.vso.cz

ADRESÁŘ 
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Víno nejlépe chutná v místě 
svého vzniku. Přijměte proto 

naše pozvání do Vinného baru 
Vinařství Vajbar v Zaječí. Kromě 

moderního prostředí, usměvavé 
obsluhy a velkého výběru vín tu 

najdete i speciální vinařskou kávu, 
speciální pokrmy a pochutiny a také 

terasu s výhledem na Pálavu.

www.vinarstvivajbar.cz

U Vily 480, 691 05 Zaječí
Telefon vinařství: 725 441 048
Telefon vinný bar: 721 657 475

VINNÝ BAR S V ÝHLEDEM NA PÁL AVU

ROMANTICKÝ SKLEP
V MODERNÍM VINAŘSTVÍ

degustace a posezení u krbu | komentované
prohlídky vinařství | degustační sklep až pro 80 hostů

V YCHUTNEJTE SI DOTYK SLUNCE A PŮDY V NAŠICH MODERNĚ POJATÝCH VÍNECH
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